
پیام ابقای شهردارقم؛

اختلافات کنار گذاشته شود

با ابلاغ نامه تمدید ماموریت شهردار قم از سوی وزارت علوم ،  دکتر سقائیان نژاد 
بمدت یکسال دیگر و تاپایان عمر شورای اسلامی شهر قم یعنی اواخر مرداد ۱۴۰۴،  

شهردار قم ماند.
خرداد ۱۳۹۴ بود که سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار سابق اصفهان با پیگیری های 
نماینده قم و رییس وقت مجلس شورای اسلامی دکتر علی لاریجانی وبنا به درخواست 

برخی علمای قم و اصفهان بعنوان شهردار قم  انتخاب  و فعالیت خود را آغاز نمود.
به هرحال وی که ۱۲ سال شهردار اصفهان بود با کارنامه قابل قبولی به شهر قم آمد 
و در ۹ سالی که تاکنون  شهردار قم بوده تحولاتی در شهر ایجاد کرده  است که نمونه 
های آن را در بازگشایی های بلوار های جدید ، افزایش فضای سبز ،  احداث مراکز 

تفریحی  و غیره می توان دید .
با این وجود مانند هر فردی ،  ایشان هم در عملکرد خود نقاط ضعفی داشته و دارد 
،چرا که  باتوجه به عقب ماندگی های تاریخی این کلانشهر در حوزه های مختلف  
امکان برطرف کردن همه آنها در دوره زمانی  امکان پذیر نبوده است و براساس اولویت 
های که در نظر داشته است  پروژه های متعددی درحوزه های زیرساختی انجام شده 
که موافقان ومخالفان وی بر آن اذعان دارند. در دوسال اخیر نیز توجه بیشتر به مناطق 
محروم همانند  محله دروازه ری و جمکران  وغیره نیز در دستور کار قرار گرفته است و در 
موضوعات فرهنگی شهر قم نیز با وجود اینکه  شهرداری وظیفه قانونی نداشته  است 
حضور پررنگی داشته است که متولیان امر در شهر قم  همواره از اقدامات شهرداری 

تقدیرنموده اند.
بنا بر همین دلایل از  دو سال گذشته تاکنون با اختلاف بین اعضای شورای شهر در 
خصوص عملکرد شهردار و تقسیم آنها به دو گروه ۶ و ۷ نفره ،  ماندن یا نماندن وی در 
این سمت  هر از چند گاهی نقل محافل شده  تا اینکه یکشنبه شب ۱۰ تیرماه  با ابلاغ 

نامه وزارت علوم ایشان در شهرداری قم ماندنی شد .
با وجود این اختلافات شهردارقم وبی توجه به آن با تمام توان در دوسال گذشته  به 
فعالیت های خود در حوزه های مختلف ادامه داده است و این شرایط مانع  اجرای 
پروژه های مختلف نشده است و همچنان شاهد افتتاح و بهره برداری و آغاز عملیات  

پروژه های شهری هستیم.
به هر روی در این شرایط فعلی شورا ، ضروری است  اعضای موافق و مخالف شورا  
دست از اختلاف بردارند  ویا حداقل آن را مدیریت نمایند و بدانند ادامه این اختلافات  
توسعه شهر را با مشکل مواجه می کند و  نهایتا دودش به چشم مردم خواهد رفت. ودر 
طول یکسال پیش روهمه اعضای محترم  شورای اسلامی شهر با  تعامل ،هماهنگی و 
همدلی بیشتر به کمک شهردار بیایند  تا شاهد تحقق  پروژه های مهم شهری باشیم  و 

نام نیک و ماندگاری  از خود به یادگار بگذارند.
تحلیل گر مسائل شهری 

آیت الله سعیدی:

لجاجت و تعصب انسان را از پذیرش 
حقایق دور می کند

امام جمعه قم با بیان اینکه لجاجت و تعصب باعث می شود که انسان حرف حق 
را نپذیرد، گفت: درس مباهله برای ما این است که باید حرف حق را بپذیریم و 
بدانیم که در کدام صف ایستاده ایم؛ در جریان انتخابات هم باید با پرهیز از لجاجت 
و تعصب برای رضای خدا در انتخابات شرکت کنیم و دیگران را نیز به حضور در 

انتخابات دعوت کنیم.
آیت الله سید محمد سعیدی در آیین تجلیل از ذابحان و خادمان معاونت 
پشتیبانی و تأمین دام حرم مطهر که امروز در سالن امام خامنه ای حرم مطهر 
بانوی کرامت برگزار شد با اشاره به سالروز مباهله، اظهار داشت: در جریان 
مباهله پیامبر ابتدا برای مسیحیان نجران استدلال آوردند که حضرت مسیح 
پسر خدا نیستند؛ ولی به خاطر لجاجتی که داشتند استدلال های پیامبر را 

نپذیرفتند.

محمد شایگانی*

دستور اکید رئیس قوه قضاییه؛ 
شکایات انتخاباتی بدون تبعیض و 

اغماض مورد رسیدگی شود
رئیس قوه قضاییه گفت: مسئولان ذیصلاح در دادسرا و دادگاه در 
قبال گزارش ها و شکایات واصله از مراجع ذیربط یا مردم در خصوص 
امر انتخابات، دقت و سرعت عمل به خرج دهند و به این گزارش ها 
و شکایات، بدون تبعیض و اغماض رسیدگی کنند. حجت الاسلام 
نشست  در  تیر(   ۱۱( دوشنبه  روز  اژه ای  محسنی  والمسلمین 
شورای عالی قوه قضاییه، با اشاره به در پیش بودن مرحله دوم انتخابات 
ریاست جمهوری چهاردهم، گفت: در ابتدای ورود به بحث انتخابات  صفحه 2

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم اعلام کرد :

سهم کمتر از یک درصدی قم در تولید ناخالص ملی !
صفحه 8

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم مطرح کرد؛

اختصاص ۵۰۰ میلیارد 
ریال برای مکانیزه کردن 

پل های عابر پیاده

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد:

صدور 47 پروانه 
بهره برداری با سرمایه 

گذاری 2۰هزار میلیارد ریال

صفحه 8

صفحه 4

مدیرکل ارتباطات شهرداری قم:

عملکرد 9 ساله 
شهرداری قم تبیین و 

تشریح می شود

رییس هیات والیبال استان قم  :

وظیفه هیات والیبال 
تیم داری نبوده 

و نیست

صفحه 8

صفحه 6

سه شنبه  12 تیر ماه 1403  25 ذی الحجه 1445  2 جولای 2024  شماره 5990  سال بیست و هفتم  5000 تومان

جواد امام:
 پیشتاز بودن پزشکیان در مرحله دوم 

تقویت خواهد شد
پزشکیان  رأی  اینکه  بر  تأکید  با  اصلاحات  جبهه  سخنگوی 
امیدوارکننده بود، گفت: به طور حتم پیشتاز بودن آقای پزشکیان 
در مرحله دوم تقویت خواهد شد و انگیزه ایجاد خواهد کرد تا کسانی 
که به هر دلیلی در دور اول حضور پیدا نکردند، با حضورشان در 
مرحله دوم جلوی حاکم شدن جریان اقتدارگرا را بگیرند. متأسفانه 
در بعضی صحبت ها »تندروهای دو طرف« می گویند، در حالی که 
صفحه7ما دو طرف تندرو نداریم و تندرو در یک طرف آن هم جریان پایداری 

مسعود پزشکیان:

 بنزین را گران نمی کنیم
مردم بدانند بدون رضایت  آنها هیچ کاری نخواهیم کرد

چرا جلوی کسانی که فیلترشکن می فروشند را نمی گیرند؟ 
الان اکثر قدرت ها دست یک گروه یا جناح خاصی است 
مشکل فقرا ما هستیم، مشکل فقرا که آمریکا نیست
همه اقوام و مذاهب را مشارکت دهیم
باید صدای مردم را بشنویم

صفحه 1

ما در رسانه ها در  از  انتخابات ریاست جمهوری گفت: خبری  نامزد چهاردهمین دوره 
خصوص افزایش قیمت بنزین مطرح کردند؛ مردم بدانند ما بدون رضایت مردم هیچ کاری 

نخواهیم کرد.
مسعود پزشکیان در ابتدای مناظره گفت: خبری را به نقل از من در رسانه ها پخش کردند 
که ما بنزین را گران می کنیم، در حالی که ما بارها گفتیم این کار را نمی کنیم، متاسفانه این 
رسانه ها کارهایی می کنند و خبرها را به این شکل می دهند، به طور قاطع می گویم که ما بدون 

رضایت مردم هیچ اقدامی نخواهیم کرد.
وی افزود: درباره مشارکتی که در دور اول صورت گرفت باید بگویم به عنوان یک فرد ایرانی 
نگران کننده است، قابل قبول نیست در کشور ۶۰ درصد از مردم جامعه پای صندوق های رای 

نیامده اند که این نشان می دهد ما یک جای کار مشکل داریم.  
نامزد انتخابات ریاست جمهوری تصریح کرد: مشکل ما این است که زنان جامعه را بازی نمی 
دهیم، اقوام جامعه را مشارکت نمی دهیم، حق و عدالت را نمی بینیم. وقتی من در جامعه 
احساس نکنم در کشور، جامعه یا سازمان محلی از اعراب ندارم و من را بازی نمی دهند طبیعتا 
من نخواهم آمد که ایفای نقش کنم. اگر قرار نیست که من را حساب نکنند برای چه پای 

صندوق رای بیایم. اگر قرار است بامن این گونه برخورد کنند. 
قابل قبول نیست در کشور ۶۰ درصد پای صندوق نیامدند

پزشکیان خاطرنشان کرد: وقتی حقوق انسانها را نادیده بگیریم، وقتی نخواهیم صدای آنها 
را بشنویم، وقتی خیلی از خواسته های آنها را خودمان تصمیم بگیریم و لغو کنیم طبیعی است 
که انتظار داشته باشیم که آنها پای صندوق رای بیایند و به ما رای دهند که خلاف خواسته های 

آنها تصمیم بگیریم و اقدام کنیم این اتفاقات می افتد. 
وی با اشاره به فرازی از سخنان حضرت علی )ع( تاکید کرد: در مناظره قبلی گفتم، ستون 
یک جامعه مردم هستند، وقتی ۶۰ درصد مردم نمی آیند حتما خللی در کار ما ایجاد شده 
است. اگر قرار است در مقابل دشمن بایستیم این مردم هستند که می ایستند، ما تنهایی نمی 

توانیم بایستیم؛ بمب و موشک سرجای خودش  بحث مهمی است.
همه اقوام و مذاهب را مشارکت دهیم

پزشکیان گفت: اوایل انقلاب امام)ره( می گفت آمریکا بیاید ما را بزند بالاخره می خواهد 
بیاید پایین، مردم قبول نخواهند کرد. اما الان مردم نسبت به ما مساله دارند ما اگر می خواهیم 
مملکت قوام و ثبات و جامعیت را پیدا کند باید همه اقوام و مذاهب را ببینیم و هرکس را براساس 

شایستگی جایگاهش را در نظر بگیریم.
نامزد انتخابات ریاست جمهوری افزود: ۲۱۰ میلیون تومان به رجا نیوز و یک رسانه دیگر پول 
دادند، یک خبر دروغ از قول ما در رسانه ها پخش کرده اند که »پسر فلانی گفته که به سنی ها 
توهین کرده اند و به عبدالحمید در زاهدان حرف های بدی زدیم و بی احترامی کرده ایم« اینها 

پول گرفتند که از نقل من این حرف را بزنند.  
پزشکیان بیان کرد: این دروغ هایی که آنها می گویند و در رسانه ها پخش می کنند و عده ای 
این خبرهای دروغ را گسترش می دهند این کارها خیلی زشت است؛ در قرآن هم آمده که 

می خواهید خبر بدهم شیطان بر چه کسانی ناز می شود، شیطان برکسانی نازل می شود که 
دروغ را پخش می کنند و اکثر این حرفها دروغ است. پزشکیان در پاسخ مجری درباره اینکه در 
ادوار گذشته مشارکت بالاتری داشتیم دلیلش این بود که این چالش ها نداشتیم؛ گفت: التبه 
شدتش کمتر بود. ما روز به روز پشتوانه اجتماعی را به خاطر رفتارها، گرانی، به خاطر برخورد با 
دختران، اینترنت، فیلترینگ. به خاطر رفتارهای ما مردم از ما ناراضی هستند این را حل نکنیم 

مشکل حل نخواهد شد و با گفتن هم درست نمی شود.
محرومان همیشه پای صندوق آمده اند

پزشکیان گفت: رفته بودم زیارت، همین بچه هایی که می گویند ما حزب اللهی هستیم 
به من می گفتند »منافق هستی و مرگ بر منافق« آیا من منافقم، من که تمام زندگی و کارم 
برای اعتقاد و باور است. نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری افزود: این گونه 
گفت وگوها، لقب ها و تهمت هایی که این ها در فضاها می زنند و بعد می گویند به فلانی این کار 
را کرد این یک دعوای درون گروهی است و بین جمعیت هایی است که با هم هستند، کسانی 

که نیامدند رای بدهند کسانی نبودند که نگران پول باشند.
پزشکیان ادامه داد: محرومین همیشه پای صندوق آمده اند مشکل ما این است که به 
همین افراد هم درست نرسیدیم. یعنی همان کسانی که امروز پشتوانه این انقلاب هستند 

زندگی شان تامین نیست با همین حقوق هایی که ما برایشان تامین کرده ایم.
وی تصریح کرد: سیاست کلی و قانون برنامه وجود دارد ما در ارتباط با بهداشت و درمان، 
۴ دوره است که برنامه می نویسیم اما اجرا نمی کنند حالا شما برنامه دیگری بیاورید. در این 
برنامه قرار نیست یک انسان در یک نقطه ای از کشور بدون خدمات بهداشت و درمان بماند 

اما می ماند، قرار نیست هیچکس خارج از سطح بندی و ارجاع خدمت بگیرد، اما می گیرد.
می گوییم از مردم هستیم اما سر سفره دیگری می نشینیم

پزشکیان بیان کرد: مجری باید قانون را انجام بدهد، وقتی مجری عزم و اراده ای برای اجرای 
چنین کاری ندارد، وقتی قدرت ها یعنی مجلس و دولت و قوه قضاییه خودشان برای خودشان 
سفره ای پهن کرده اند و برای مردم سفره دیگری پهن کرده اند مردم این را می بینند خدمتی 
که ما می گیریم با خدمتی که بزرگان می گیرند با هم متفاوت است و ما را باور نمی کنند ما 
می گوییم که از مردم هستیم اما سر سفره دیگری می نشینیم سفره دیگری برای خودمان 

است اما به مردم که می رسیم می گوییم ما به فکر شما هستیم.
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری افزود: قانون و برنامه هم وجود دارد، پس 
چرا حل نکردیم. مشکل مجریانی و مسئولینی هستند که بالا نشسته اند که باید عزم و اراده 
برای حل مشکل داشته باشند. یک سفره  برای خودشان و یک سفره  دیگر برای مردم پهن 
نکنند، آدم های خود را استخدام نکنند، افرادی که کسی را ندارند و آشنا ندارند و جزو حزب 
و دسته و گروهی نیستند، در هیچ جا جایگاهی نداشته باشند. اگر جزو مذهبی و قومیتی 

هستند مثلا کرد، عرب و سنی هستند پستی به آنها ندهیم. 
الان اکثر قدرت ها دست یک گروه یا جناح خاصی است 

وی خاطرنشان کرد: اگر من در این مملکت سنی باشم و توان و علمی داشته باشم و اختیار 

داشته باشم آیا حق دارم در این مملکت در جایگاه خودم قرار بگیرم یا نه؟ ما این روش را  در 
دانشگاه در استخدام و در مدرسه را  انجام نمی دهیم.

نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری یادآور شد: اگر به رده های بالا نگاه کنیم 
از این تنوعی که داریم چیزی مشاهده نمی کنیم. الان اکثر قدرت ها دست یک گروه یا جناح 
خاصی است همه جاها را از همین آدم ها می گذارند حالا شما بگویید ما به فکر مردم هستم، به 

فکر مردم بودن در شعار نیست مردم می فهمند ما به فکرشان هستیم یا نیستیم.
مشکل فقرا آمریکا نیست خود ما هستیم

پزشکیان ادامه داد: در نتیجه اگه ما بخواهیم همان مشارکت را ایجاد کنیم مردم باید باور 
کنند. من سر سفره  ای خواهم نشست که او می نشیند پسر من، بچه، قوم و خویش من همان 
گونه استخدام خواهد شد که بچه او استخدام می شود و در دانشگاه هم همان طور خواهد آمد 
که بچه من خواهد آمد و این واقعیت وجود ندارد. وی گفت: ما یک عده خواص هستیم برای 
خودمون یک سفره داریم یک عده دیگر سفره دیگری داریم بعد هم برای اینکه رای بگیریم 
می گوییم فقرا ! مشکل فقرا ما هستیم، مشکل فقرا ما هستیم مشکل فقرا که آمریکا نیست. 
برنامه هایی هم که در مناظره ها نشان داده می شود خلاف برنامه هایی است که وجود دارد قرار 

نیست ما برنامه بنویسیم برنامه های موجود و اهداف را باید اجرا کرد.
باید صدای مردم را بشنویم

پزشکیان با تاکید بر این که مقصر اصلی اجرا نشدن برنامه ها دولت و مجلس و قوه قضاییه 
است، گفت: من در هر دوره ای درباره اجرا نشدن برنامه سوال و اعتراض کردم. گفتم آدم هایی 
که مسئول می گذارید خودشان منافع شخصی دارند. مجلس داشت قانون می نوشت. من 

گفتم وقتی قانون می نویسید و اجرا نمی کنید، چه فایده ای دارد؟ 
وی ادامه داد: در همین دولت اساتید را بازنشسته و بیرون کردند. دانشجویان را به خاطر 
اعتراض تعلیق کردند. از این طرف هم می گوییم مردم حق دارند حرف بزنند؛ چرا مردم اگر 
با ما باشند حق دارند به خیابان بیایند ولی وقتی با ما نیستند اگر به خیابان بیایند بازداشت 
می شوند. حضرت علی)ع( می فرمایند رعیت امکان ندارد به جایی برسند مگر این که مدیران 
صالحی داشته باشد. حاکمان در مسیر درست حرکت نمی کنند مگر این که مردم مطالبه گری 

داشته باشند. ما مگر گذاشته ایم مردم مطالبه گری داشته باشند؟ 
نامزد چهاردهمین انتخابات ریاست جمهوری اظهار کرد: حقوق معلم را نمی دهند و وقتی 
اعتراض می کند ما با باتوم به سراغش می رویم؛ بازنشسته اعتراض می کند و او را زندانی 
می کنیم. ما باید به مردم احترام بگذاریم و حرفشان را بشنویم. من مدیر خلاف را انجام 

می دهم. کسی که می خواهد اعتراض کند تبعید و بازنشسته اش می کنند.
پزشکیان ادامه داد: باید صدای مردم را بشنویم. آیا صدای ۶۰ درصد از کسانی که رای 
ندادند را شنیده ایم؟ باید گوشی برای شنیدن صدا و دغدغه های آنها را داشته باشیم. باید 
هوای همه مردم از هنرپیشه و ورزشکار و قومیت ودانشگاهی را داشته باشیم. اگر می خواهیم 
مملکت را درست کنیم باید حق و عدالت را پیاده کنیم. با کفر می شود مملکت را نگهداشت 

ولی با ظلم نمی شود.

مسعود پزشکیان:

 بنزین را گران نمی کنیم

از  قم  شهرداری  عمرانی  امور  بر  نظارت  مدیرکل 
امام  ورزشی-تفریحی  مجموعه  عمرانی  فعالیت 
و  توان بخشی  بازپروری،  به منظور  موسی صدر 
آب درمانی خبر داد و گفت: چنانچه همه پیش بینی ها 
به درستی انجام شود، این مجموعه تا پایان سال جاری 

به بهره برداری خواهد رسید.
کرد:  اظهار  گفت وگویی  در  رشیدی نژاد  علیرضا 
سال گذشته پروژه ساخت مجموعه ورزشی-تفریحی 
آب درمانی امام موسی صدر تعریف شد که کاربری 

تفریحی و درمانی خواهد داشت.
 وی با بیان اینکه این مجموعه یک محیط مناسب 

که  دارد  آب درمانی  و  توان بخشی  بازپروری،  برای 
در  افزود:  احداث خواهد شد  مرکزی  در ساختمان 
تمهیداتی  با  که  دارد  وجود  استخر  دو  آن  مجاورت 
همچون ورود و استخرهای مجزا می تواند هم زمان به 

استفاده آقایان و خانم ها برسد.
قم  شهرداری  عمرانی  امور  بر  نظارت  مدیرکل   
خاطرنشان کرد: سال گذشته یک قرارداد به میزان 
۱۰۰ میلیارد تومان دراین باره منعقد شد و در حال 
تأسیسات  همچون  حوزه  چند  در  کار  نیز  حاضر 

موردنیاز استخرها و سازه پیگیری می شود.
 رشیدی نژاد اضافه کرد: ساخت اسکلت ساختمان 

مرکزی این مرکز آب درمانی به زودی تمام خواهد شد و 
هم زمان با بحث نازک کاری، احداث موتورخانه، ایجاد 
تأسیسات زیرساختی استخرها و بحث های این چنینی 

در حال انجام است.
 وی با بیان اینکه در حال حاضر کار پیشرفت ۳۰ 
درصدی داشته و امیدواریم تا پایان سال به بهره برداری 
برسد، تأکید کرد: سال گذشته احداث پارکینگ های 
امام  خیابان  پارکینگ  بود،  کار  دستور  در  طبقاتی 
به  توجه  با  و  آغاز شد  )ره( زمستان ۱۴۰۱  خمینی 
شرایط آن محدوده و دسترسی دشوار به اجرای طرح، 

کار در حال پیگیری است.

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم خبرداد:
بهره برداری از مجتمع آب درمانی امام موسی صدر تا پایان سال 
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برای آینده ایران پای صندوق های رای بیائید
همیشه از ابتدای انقلاب ۲۰ درصد از مردم بوده اند 
که سیاسی یا غیر سیاسی هیچ گاه در انتخابات ها 
شرکت نکرده و رای نداده اند. لذا نمی توان آنها را به 
آنها رای ندادن  رای دادن ترغیب کرد چرا که سبک 
است. ۲۰ درصد از مردم را نیز با برخی ناکارآمدی ها به 
سمت این دسته فرستاده ایم در نهایت نیز به این نتیجه 
رسیده اند که حضور یا عدم حضورشان در انتخابات 

تفاوتی نمی کند.
بنابر این هر کسی کاندیدا باشد کاری از دستش بر نمی آید. حتی بخشی از جریان 
اصولگرا انتظار داشت که همین اتفاق نیز بیفتد یعنی مردم همین تصور را کنند چون 
به میزانی که مشارکت افزایش پیدا کند نامزدهای اصولگرا رای نخواهند آورد. البته 
این دفعه این تصور هم متفاوت بود. چرا که حتی قبلا جامعه بر این نظر بود که اگر 
مشارکت ۴۰ درصد باشد اصولگراها رای می آورند، اما این دفعه مردم نشان دادند که 

حتی کمتر از این با ۴۰ درصد هم اصولگرایان رای نخواهند آورد.
 لذا بخشی از اصولگرایان بی تمایل نبودند که مردم مشارکت نکنند چون به میزانی که 
مردم مشارکت کنند آنها رای نمی آورند. در نهایت با ۱5 تا ۲۰ درصد رای تردیدی روبه رو 
بودیم که در مناظره ها، و نحوه رویکرد نامزد خود دنبال این بودند که این تردید مرتفع 
شود اما ظاهرا نتوانستیم که این تردید را برطرف کنیم، متقاعدشان کنیم و یخ شان را آب 

کنیم تا آنها نیز در انتخابات مشارکت کنند.
 البته نباید از یاد برد که بخشی هم پای صندوق رای آمدند. به نظر می رسد اولا باید 
به نحوه کنش آن کسانی که رای ندادند احترام گذاشت چون بخشی از آنها معترض 
حرف های درستی بودند و معتقد بودند که تا شوکی وارد نشود و اصلاحی صورت نگیرد 
نباید در انتخابات شرکت کرد. بسیاری از کسانی که رای ندادند نمی خواستند تغییر 
سیاسی کلان ایجاد کنند بلکه با عدم مشارکت خود نوعی هشدار می دهند که باید این 

هشدارها شنیده شود.
برای کسانی که رای  آن  و در خصوص  باید کمک کرد   الان دو مساله است که 
نداده اند، تصمیم نگرفته اند یا تردید دارند مفاهمه ایجاد کرد. مساله اول این است که 
عدم مشارکت انداختن رای به سبد کسی است که حتما تردیدی  ها نیز تمایل به آمدن او 
ندارند. لذا بخش زیادی از وضع موجود و دلخوری های کسانی که رای ندادند معطوف 
به رویکرد و عملکرد همین جریان حداقلی است که اگر باز هم در انتخابات مشارکت 

نکنند این رویکرد با شتاب بیشتری تداوم پیدا خواهد کرد.
 با تصویر و چهره ای که از اینها داریم و نوع رویکردشان به سیاست خارجی و سبک 
زندگی مردم و رویکردشان نسبت به گزینش افراد و خالص سازی همه چیزی نیست 
که الان بگوییم که مردم بعدا خواهند دید بلکه عملکرد این رویکرد در ماجرای برجام، 
FATF، مسائل اجتماعی و نوع سوابق شان موجود است. البته نمی شود کسی را 
مجاب کرد که دلش بسوزد اما ایران را که دوست داریم پس تردیدی ها برای ایران و آینده 

ایران پای صندوق های رای بیایند.
 فعال سیاسی اصلاح طلب

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

مردم قم در هر صحنه ای که انقلاب نیاز 
به حضور داشته پیشتاز بوده اند

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی مردم قم را جلودار نهضت اسلامی مردم ایران توصیف نمود 
و ضمن تقدیر از حماسه آفرینی های مردم قم در گستره تاریخ، گفت: در هر صحنه ای که 
نهضت مردم ایران نیاز به حضور، فداکاری و ایثار داشت، مردم شهر مقدس قم پیشتاز و 
پیشگام بودند. محمدمهدی اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در مراسم چهلم 
شهدای خدمت که امشب از سوی رهبر معظم انقلاب در حرم مطهر بانوی کرامت برگزار 
شد، ضمن تسلیت چهلمین روز درگذشت شهید آیت الله رئیسی و همراهان ایشان، از 
میزبانی مردم شریف، آگاه و بابصیرت قم تقدیر و مردم قم را پیشتازان و جلودار نهضت 
اسلامی مردم ایران توصیف نمود. وی ضمن تقدیر از حماسه آفرینی های مردم قم در 
گستره تاریخ، خاطرنشان کرد: در هر صحنه ای که نهضت مردم ایران نیاز به حضور، 
فداکاری و ایثار داشت، مردم شهر مقدس قم پیشتاز و پیشگام بودند. وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی به سبک و سیره اهل بیتی شهید آیت الله رئیسی اشاره و با تأکید بر این 
که سه سال پیش و در دوران تبلیغات انتخاباتی علی رغم برنامه های سنگینی که شهید 
رئیسی داشتند، در یکی از شب های ابتدایی تبلیغات انتخابات تا سحرگاه در شهر قم و 
مضجع نورانی حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها به رازونیاز پرداختند، اظهار داشت: 
شهید آیت الله رئیسی حتی یک هفته پیش از شهادت نیز خدمت آستان مقدس حضرت 
معصومه سلام الله علیها مشرف شدند و تمام زندگی خود را آراسته به تمسک به آل الله 
نمودند. وی در بخش پایانی سخنان خود از تمام دست اندرکاران و شرکت کنندگان در 

مراسم چهلم شهدای خدمت تقدیر و تشکر نمود.
 

فرمانده کل ارتش :

رئیس جمهور مسئولیت بسیار سنگینی 
در حوزه دفاعی دارد

فرمانده کل ارتش گفت: حوزه دفاعی از ارکان مهم کشور است و رئیس جمهور 
به عنوان رئیس شورای عالی امنیت ملی، مسئولیت بسیار سنگینی در این حوزه دارد.

سرلشکر موسوی در گفتگویی درباره تعامل دولت با نیرو های مسلح و نقش رئیس 
جمهور در تقویت توان دفاعی کشور اظهار داشت: طبیعتاً حوزه دفاعی یکی از ارکان مهم 
کشور است و رئیس جمهور به عنوان رئیس شورای عالی امنیت ملی، مسئولیت بسیار 
سنگینی در این حوزه دارد. فرمانده کل ارتش افزود: امیدواریم هر کسی که به عنوان 
رئیس جمهور کشورمان انتخاب شد، بتواند باعث ارتقاء قدرت دفاعی و عامل تداوم اقتدار 
نظام مقدس جمهوری اسلامی باشد. سرلشکر موسوی همچنین درباره تأمین امنیت 
مرز ها و نقش ارتش در این زمینه گفت: همه نیرو های مسلح که در این راستا مأموریت 
دارند از جمله ارتش جمهوری اسلامی ایران که حفاظت از مرز ها را به عهده دارد با تمام 

توان و قدرت مسئولیت خود را انجام می دهند و جای هیچ گونه نگرانی وجود ندارد.

رئیس ستاد انتخاباتی دکتر پزشکیان:

نظارتی بر تخلفات عیان رسانه های 
حاکمیتی و نظامی وجود ندارد 

علی عبدالعلی زاده، رئیس ستاد انتخاباتی دکتر پزشکیان طی نامه ای از رؤسای 
محترم قوه قضائیه و ستاد انتخابات کشور و هم چنین دادستان محترم و سخنگوی 
محترم شورای نگهبان، در خصوص  مداخلات آشکار و نهان برخی رسانه های حاکمیتی 
از جمله کیهان، روزنامه جوان، فارس، تسنیم و … علیه دکتر پزشکیان و تبلیغ به نفع 
رقیب ضمن یادآور شدن ماده ۶۸ قانون انتخابات کشور مبنی بر ممنوعیت  هرگونه 
فعالیت تبلیغی یا ضد آن  توسط موسسات و نهاد های دولتی که از بودجه عمومی 
استفاده می کنند، نوشت: هیچگونه نظارتی بر تخلفات عیان رسانه های حاکمیتی و 

نظامی وجود ندارد و قانون در منظر افکار عمومی در حال شرحه شرحه شدن است.
آنچه وظیفه دستگاه ها و ناظران قانونی است بررسی و جلوگیری سریع این نوع 
تخلفات عیان است. بدیهی است پیگیری قضایی این تخلفات از وظایف از وظایف اولیه 

نهادهای متولی در این خصوص است. 

علی طیب نیا :

شرایط بسیار سختی را برای مردم
 ایجاد شده است

وزیراسبق  اقتصاد و دارایی گفت: از درد و رنج مردم خبر دارم و وظیفه ی خود میدانم 
فعالیت موثری داشته باشم.

علی طیب نیا گفت: به آقای پزشکیان رأی خواهم داد چون معتقد به همه ی مردم 
ایران است، چون خودش را خدمتگذار ملت ایران می داند، چون ملت ایران با خودی 
و ناخودی تقسیم نمی کند و انشاالله در پرتو حیات ایران بتوانیم آینده مناسبی را 
برای شهروندانمان رعایت کنیم. وی افزود: جامعه ی ما از سال های دور از مشکلات 
ساختاری رنج می برد که به طور خاص می توان به دولتی و نفتی بودن اقتصاد ایران 
اشاره کرد و این مشکلات ساختاری در کنار سو تدبیر مدیران و دولت ها و در کنار 
تحریم های ظالمانه ای که توسط ستمگران مستکبر بر ما تحمیل شده است، شرایط 

بسیار سختی را برای مردم فراهم کرده است.
.

اخبار

در نشست مطبوعاتی معاونت زنان ستاد پزشکیان مطرح شد:
دیدگاه پزشکیان بر رفع نابرابری زنان است

در نشست مطبوعاتی معاونت زنان ستاد پزشکیان بر دیدگاه پزشکیان بر رفع 
نابرابری زنان تاکید شد.

نشست مطبوعاتی »زهرا بهروزآذر«، »اطهره نژادی« و »ژاله فرامرزیان« سه عضو 
معاونت زنان ستاد مسعود پزشکیان با عنوان »دختران و زنان در دولت پزشکیان« 

برگزار شد.
در این نشست »زهرا بهروزآذر« مدیرکل اسبق امور بانوان شهرداری تهران گفت: 

در دولت پزشکیان تفاوت گفتمان با دولت رقیب دارد.
وی ادامه داد: مسیری که پزشکیان به آن باور دارند و در حوزه زنان ترسیم 
می کنند و در معاون زنان ستاد او بسط پیدا کرده، بحث رفع تبعیض ها به اشکال 
مختلف و توسعه عدالت جنسیتی است که تمام این نگاه در بیانیه ۷ تیرماه 

مبسوط توضیح داده شده است.
توان دختران ما نباید صرف مبارزه برای احقاق حقوقشان شود 

»اطهره نژادی« پژوهشگر ومعاونت زنان در ریاست جمهوری در دولت یازدهم در 
ادامه، گفت: موضوع زنان در کشور ما و در هر جامعه دیگری می تواند مورد بررسی 
قرار گیرد؛ یکی ضرورت حضور زنان در جامعه و دوم توجه به زنان و نیازهای خاص 
زنان است. وی با اشاره به یکی از جملات پزشکیان در مورد زنان، گفت: توان 

دختران ما نباید صرف مبارزه برای احقاق حقوقشان شود.
»ژاله فرامرزیان« دبیر کل انجمن روزنامه نگاران زن نیز افزود: دیدگاه پزشکیان 

مبتنی بر رفع نابرابری است.
وی ادامه داد: متناسب با آن چه در گفتمان پزشکیان مطرح شده امیدواریم در 
نگاه دولت آینده عقب ماندگی ها و پس رفت هایی که در یک سال گذشته وجود 

داشته، رفع شود.
نژادی در پاسخ به سوالی در مورد برنامه پزشکیان در مورد گشت ارشاد و لایحه 
عفاف و حجاب، افزود: زنگ انتخابات زنگ انشا است. وقتی کاندیداها صحبت 
می کنند همانند یک انشا در مورد مطالب خوب می نویسند. پزشکیان نه تنها 
امسال بلکه در سال ۱۴۰۱ که فرزندان ما نسبت به وضع موجود اعتراض داشتند 
نظر خود را مطرح کردند. وی ادامه داد: اگر لایحه عفاف و حجاب تا زمانی که 
پزشکیان رئیس جمهور شود تبدیل به قانون نشده باشد، فرض ما بر این است که 
پزشکیان این لایحه را پس گیرد. اما اگر لایحه تبدیل به قانون شود جای اصلاح 

آن وجود خواهد داشت.
ما دنبال دروغ، تهمت به رقیب یا مسائل دیگر شبیه آن نیستیم

بهروز آذر در خصوص راهکارهای ستاد پزشکیان برای حضور ۶۰ درصد از مردم 
که در دور نخست انتخابات شرکت نکردند، گفت: در دور نخست انتخابات ۶۰ 
درصد مردم در انتخابات مشارکت نداشتند و بیشتر این جمعیت زنان بودند چرا 
که احساس می کنند صدای آن ها در کشور شنیده نمی شود و شهروند درجه 
۲ محسوب می شوند. وی اظهار کرد: بعد از دور اول انتخابات افراد بیشتری به 
کمپین و ستاد آقای پزشکیان پیوستند، ولی همچنان زنان دچار یاس و ناامیدی 
به درهای بسته می رسند. وی درباره  باورند هر کاری کنند  این  بر  و  هستند 
برنامه های این ستاد در چند روز آینده گفت: ما دنبال دروغ، تهمت به رقیب 
یا مسائل دیگر شبیه آن نیستیم. اما به دنبال گفت وگو همه آنهایی هستیم که 
می خواهند حرف خود را بزنند و در حقیقت ما به دنبال معرفی خود و برنامه های 

این ستاد به مردم هستیم.
 

با صدور بیانیه ای؛

اعلام حمایت مجموعه جهادگران کشور 
از پزشکیان

مجموعه جهادگران کشور با صدور بیانیه ای حمایت خود را از مسعود پزشکیان 
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در دور دوم انتخابات اعلام 

کرد.
براساس این گزارش ، مجموعه جهادگران کشور که در دور اول انتخابات ریاست 
جمهوری دوره چهاردهم با تشکیل ۳۱۳ ستاد در سراسر کشور از محمد باقر 
قالیباف حمایت کرده بودند حالا در مرحله دوم انتخابات از مسعود پزشکیان 
حمایت کردند و با صدور بیانیه ای اعلام کردند از کتر پزشکیان حمایت می کنیم 
که به عقب برنگردیم. بخش هایی از این بیانیه به این شرح است:ما در مجموعه 
جهادگران کشور که در دور اول انتخابات ریاست جمهوری دوره چهاردهم با 
تشکیل ۳۱۳ ستاد در سراسر کشور از دکتر محمد باقر قالیباف حمایت کرده 

بودیم در مرحله دوم انتخابات از دکتر مسعود پزشکیان اعلام حمایت می کنیم.
ما از دکتر پزشکیان حمایت می کنیم که به عقب برنگردیم، به دهه 5۰ و ۶۰ 
برنگردیم.ما نمی خواهیم با روی کارآمدن تندروها جنگ فرسایشی دیگری بر مردم 
تحمیل شود ما نمی خواهیم کاسبان تحریم بر گرده ملت سوار شوند.ما برای همه 
ایران و ایرانیان زندگی و آرامش می خواهیم ما از تندروی قشری گری و قشری 

نگری بیزاریم.
توصیه به جوان ها

ما از همه مردم بویژه جوان ها و نوجوان ها که آینده آنها به انتخاب امروزشان 
ارتباط مستقیم دارد دعوت می کنیم، اندکی تامل کنند تفکر کنند به صحنه 
انتخابات بیایند به کاندیدای مردم رای بدهند به دکتر پزشکیان رای بدهند تا 
اقلیت تندرو بر کشور حاکم نشود با رای به دکتر مسعود پزشکیان، آرامش زندگی و 

امید به آینده روشن را انتخاب کنید.
وهاب عزیزی رئیس ستاد ملی جهادگران دکتر قالیباف در انتخابات ریاست 

جمهوری
 

مرتضی جوادی آملی: 

همگام با نخبگان جامعه، رای خودبه
 دکتر پزشکیان را نهایی می کنیم

حجت الاسلام و المسلمین مرتضی جوادی آملی در پیامی ضمن حمایت از 
دکتر مسعود پزشکیان در مرحله دوم انتخابات ریاست جمهوری، تاکید کرد: 
دست در دست مردم و نخبگان و فرهیختگان، رأی خود به دکتر مسعود پزشکیان 

را نهایی می کنیم.
 کامل پیام حجت الاسلام و المسلمین مرتضی جوادی آملی بدین شرح است:
 حضور گرامی ملت آگاه و خبیر ایران اسلامی بعد از تحیت و تهنیت با ارادت 

و إکرام
راه وصول به کمال همواره با دو نوع دشواری نظری و عملی همراه است؛ 
دشواری نظری در تشخیص حقیقت و امتیاز آن از امور مشابه و دشواری دوم در 
مقام عمل و اقدام است که همواره موانعی درشت و ریز اجازه اقدام را نمی دهند، 
گذر از این هر دو مانع بسیار سخت و بعضاً طاقت فرساست. بدیهی است وقتی 
این سختی ها با امور دیگری مثل تهدید و تطمیع و نظایر آن همراه شود باید به 

فاتحان درود فرستاد و به ظفرمندان تبریک گفت.
 مردم خوش تشخیص و خوش یاب ایران اسلامی در دوران گذار سختی قرار 
دارند و متاسفانه در شرایطی به سر می برند که کمتر می توانند از هادیان و 
راهنمایان جامعه طرفی بسته و راه درست را بیاموزند، اما در عین حال هرگز از 

تکاپو نیفتاده و به دنبال تصمیم نهایی خویش دل می سوزانند.
 اکنون ملت با گذر از ظاهر انتخابات که باطن رفراندم را در درون خود صلا 
می داد، این گونه اراده دارند که برای ایران دست در دست نخبگان و همگام با 
فرهیختگان جامعه امضاء خود را ابرام و عزم خویش را جزم نمایند و بار دیگر به 
شخصی که اکنون مظهر اراده مردم و تبلور خواسته ملت گشته و خصایص والای 
صداقت، درستی و دلدادگی به دین و ملت از سلوک پنجاه ساله او نمایان است، او 
که با جمع دوستان میدان جنگ و جهاد، علم و فرهنگ و عرصه حضور روحانیت 
و دانشگاه فضای شریفی تشکیل داده؛ یعنی آقای #دکتر_مسعود_پزشکیان، 

رأی خود را نهایی و هدف برای ایران را محقق سازند.
 این جانب نیز که عقلًا گواه و قلباً شاهد بر این مدعا بوده و در پیشگاه پروردگار 
خویش بدان شهادت می دهم در این همگامی همراهم و از این کاروان عقب 

نخواهم ماند ان شاء الله.

قبال  در  دادگاه  و  دادسرا  در  ذیصلاح  مسئولان  گفت:  قضاییه  قوه  رئیس 
گزارش ها و شکایات واصله از مراجع ذیربط یا مردم در خصوص امر انتخابات، 
دقت و سرعت عمل به خرج دهند و به این گزارش ها و شکایات، بدون تبعیض و 

اغماض رسیدگی کنند.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای روز دوشنبه )۱۱ تیر( در نشست 
انتخابات  دوم  مرحله  بودن  پیش  در  به  اشاره  با  قضاییه،  قوه  شورای عالی 
ریاست جمهوری چهاردهم، گفت: در ابتدای ورود به بحث انتخابات بر خود لازم 
می دانم که شهادت شهیدان »فرهاد جلیل« و »ابراهیم مرمزی« را که توسط اشرار 
مسلح هنگام حمله به صندوق آرای ریاست جمهوری در منطقه راسک استان 
سیستان و بلوچستان به شهادت رسیدند به همه نیرو های مسلح و فرماندهی کل 
فراجا و خانواده های آنان تبریک و تسلیت بگویم؛ این شهیدان حافظان رأی مردم 

بودند و مردم ما قطعاً اجازه نمی دهند خون این شهیدان پایمال شود.
رئیس عدلیه تصریح کرد: بدون تردید، همه مردم ما توقع دارند که نامزد های 
محترم و ستاد ها و هواداران آنها، ملتزم به رعایت قانون و اخلاق باشند و حقوق 
مردم را رعایت کنند؛ خدای ناکرده چنانچه نامزد و یا ستادی انتخاباتی، قانون و 
اخلاق را رعایت نکنند، مردم نزد خود می گویند چگونه باید از چنین افرادی توقع 
داشته باشیم که پس از تصدی مسئولیت اجرایی کشور، به رعایت قانون ملتزم 

باشند؟
از  باید  همچنین  داشت:  بیان  اژه ای  محسنی  والمسلمین  حجت الاسلام 
انتخابات مشارکت  اول  دور  در  که  و وظیفه شناسی  مردمِ مسئولیت پذیر  کلیه 
کردند قدردانی کنم و آحاد مردم را دعوت کنم که در مرحله دوم انتخابات با 
مسئولیت پذیری بیشتری مشارکت جویند تا دشمن بیش از پیش ناامید و مأیوس 
شود. قطعاً از هر وجه و بُعدی که بنگریم اعم از وجوه دینی و ملی و وجوه ناظر بر 
نقش آفرینی برای آینده بهتر و ارتقاء کشور و رفع مسائل و مشکلات، شرکت در 

انتخابات امری ضروری است.
 قاضی القضات در ادامه خطاب به مقامات مسئول قضایی گفت: مسئولان 
ذیصلاح در دادسرا و دادگاه در قبال گزارشات و شکایات واصله از مراجع ذیربط 

یا مردم در خصوص امر انتخابات، دقت و سرعت عمل به خرج دهند و به این 
گزارشات و شکایات، بدون تبعیض و اغماض رسیدگی کنند. بدون تردید همانطور 
که بار ها تاکید کرده ایم رسیدگی های به موقع و سریع و دقیق که با صدور احکام 
قانونی و قاطع مواجه می شوند، از اثرات بالایی در حوزه پیشگیری و بازدارندگی 

برخوردارند.
و  امنیتی  و  نظارتی  دستگاه های  کرد:  تاکید  ادامه  در  قضا  دستگاه  رئیس 
دادستان های ما بواسطه امر مهم انتخابات، نباید از سایر امور و وظایف خود غافل 
شوند؛ ممکن است افرادِ فرصت طلب و شرور با این تصورِغلط که همه تمرکز ها 
معطوف به انتخابات است بخواهند در این ایام نسبت به امنیت روانی و فیزیکی 
مردم تعرضی داشته باشند و یا تصرفاتی را به منابع طبیعی و اراضی ملی داشته 
باشند و مرتکب ساخت وساز های غیرمجاز شوند؛ در اینجا کلیه بخش های مسئول 
باید مراقبت کنند و وظایف قانونی خود را قاطعانه در راستای صیانت از حقوق و 

آرامش مردم انجام دهند.

دستور اکید رئیس قوه قضاییه؛ 

شکایات انتخاباتی بدون تبعیض و اغماض مورد رسیدگی شود

غلامرضا ظریفیان*

 جمعی از علما، فضلا، وعاظ و روحانیون در بیانیه ای اعلام کردند: از همه مردم تقاضا 
داریم که با تلاش مضاعف در انتخابات مرحله دوم شرکت کنند و به »مسعود پزشکیان« 

رأی بدهند.
جمعی از علما، فضلا، وعاظ و روحانیون با صدور بیانیه ای ضمن اعلام حمایت خود 
از »مسعود پزشکیان« در مرحله دوم انتخابات با بیان اینمه صرفا برای صیانت از دین و 
سرزمین، و منافع ملی، برای اسلام و نظام ایران اسلامی به او رأی می دهیم، آورده اند: از 
وی انتظار داریم که از فردای انتخابات و انتخاب شدن، هرگز جناحی عمل نکند، درکنار 
استفاده از سرمایه و فناوری های دنیای پیشرفته، همه ی توان داخلی را هم به کار گیرد و 
ارتقا بخشد، در پی صیانت از قانون اساسی، تقویت نظام اسلامی و حفظ آزادی مردم و 

هماهنگی با ارکان نظام باشد.
متن کامل این بیانیه بدین شرح است:

امام علی علیه السلام: »مردم ناگزیر از امیر و حاکم اند یا نیکوکار و یابدکار، تا در سایه 
حکومت مومن به کار خویش پردازد و غیر مؤمن از مواهب زندگی بهره مند گردد، و مردم 

زندگی خویش را در آن حکومت بسر برند« )نهج البلاغه صبحی صالح، خطبه ۴(
باسلام و احترام خدمت ملت شریف ایران، و با احترام به هر دو نامزد باقی مانده در 
صحنه ی انتخابات، برای ریاستِ دولت چهاردهم، اینجانبان جمعی از روحانیون کشور، 

شخصی را ترجیح می دهیم که:
۱. در ایجاد انسجام اجتماعی و استفاده ی حداکثری از طبقات و اقشار مختلفِ مردم 
با تکیه بر صلاحیت ها و کفایت هایشان و به دور از گرایش های سیاسی و تعلقات قومی و 
مذهبی شان موفق تر باشد؛ کسی که به عنوان دولت مستقل شناخته می شود، و دولت 

وحدت ملی را تشکیل دهد.
۲.  در تعامل با دنیا برپایه ی عزت، حکمت و مصلحت، به شکل حداکثری، موفق تر باشد 

و درعین حالی که از مظلومان جهان، دفاع و حمایت می کند، به منافع و مصالح ملی و 
حل مشکلات معیشتی و بازسازی کشور و توسعه بیش ترین بها را بدهد.

۳. ضمن پایبندی به برنامه های مصوبِ بالادستی و سیاست های کلان اعلامیِ، هیچ 
تصمیمی را بدون مشورت و کارشناسی و بدون ایجاد زمینه های عینی و ذهنیِ لازم در 

جامعه، اتخاذ و اجرایی نکند.
۴. پاک دستی، صداقت، ساده زیستی، و وفاداری اش به ارزش های اسلامی، به دور 
از عوام فریبی محرز باشد و به توسعه ی همه جانبه و رفاه و ارتقای سطح زندگی طبقات 

مختلف، باور داشته باشد.
5. دینداری و دین شناسیِ او عمیق و اصیل، و متکی به منابع اصیل اسلامی باشد و 
درپی تحمیل فهم دینی خودش نبوده، از قدرت کنارآمدن با دیگران و دیگر برداشت ها 

برخوردار باشد.
براین اساس و صرفا برای صیانت از دین و سرزمین، و منافع ملی، برای اسلام و نظام 

ایران اسلامی به دکتر مسعود پزشکیان رأی می دهیم و انتظار داریم که او:
از فردای انتخابات و انتخاب شدن، هرگز جناحی عمل نکند، از هرنوع تنش و تنش زایی 
در داخل و خارج بپرهیزد، درکنار استفاده از سرمایه و فناوری های دنیای پیشرفته، همه ی 
توان داخلی را هم به کار گیرد و ارتقا بخشد، در پی صیانت از قانون اساسی، تقویت نظام 
اسلامی و حفظ آزادی مردم و هماهنگی با ارکان نظام باشد، اعتماد نیروهای مسلح را 
جلب کند و از هر تخصص و متخصصی بی اعتنا به خط کشی های سیاسی یا مذهبی 

استفاده کند، و با اقتدار روابط سیاسی و اقتصادی ایران را با دنیا توسعه دهد.
از همه مردم تقاضا داریم که با تلاش مضاعف در انتخابات مرحله دوم شرکت کنند و به 

جناب آقای دکتر مسعود پزشکیان رأی بدهند.
روحانیون و وعاظ حامی دکتر مسعود پزشکیان. دهم تیر ۱۴۰۴

در بیانیه ای اعلام شد؛

حمایت جمعی از علما و روحانیون از »مسعود پزشکیان«

سخنگوی شورای نگهبان گفت: خوشبختانه با اینکه 
با  نگهبان  از سوی شورای  تماس هایی  و  پیگیری ها 
نامزدها و ستادهایشان برقرار شد، هیچکدام شکایت و 

اعتراضی به روند برگزاری انتخابات نداشتند.
  هادی طحان نظیف عضو حقوقدان و سخنگوی 
شورای نگهبان در گفت وگو با برنامه تلویزیونی »زمانه« 
اظهار کرد: روز شنبه ۹ تیر نتیجه نهایی مرحله اول 
انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری از سوی 
وزارت کشور اعلام شد و ما بر اساس قانون در فرصتی 
که برای دریافت شکایات و اعتراض ها در نظر گرفته 

شده بود، به این موضوع پرداختیم.
وی افزود: اطلاع رسانی های لازم صورت گرفته بود که 
هم از طریق سامانه »مردم ناظر« و هم از طریق مراجعه 
حضوری نمایندگان نامزدها و مردم به دبیرخانه شورای 

نگهبان، شکایات و اعتراض ها را دریافت کنیم.

سخنگوی شورای نگهبان اعلام کرد: خوشبختانه با 
اینکه پیگیری ها و تماس هایی از سوی شورای نگهبان 
با نامزدها و ستادهایشان برقرار شد، هیچکدام شکایت 
انتخابات  اول  مرحله  برگزاری  روند  به  اعتراضی  و 

نداشتند.
طحان نظیف درباره شکایات مردمی هم که به سامانه 
»مردم ناظر« ارسال شده بود، گفت: مواردی که در روز 
انتخابات گزارش شده بود، جزئی بود و در همان روز 
در ستاد  که  کارگروه های شش گانه  توسط  انتخابات 
مرکزی نظارت بر انتخابات مستقر بودند، مورد پیگیری 
قرار گرفت؛ برخی موارد رفع شد و برخی گزارش ها نیز 

فاقد اسناد و مدارک لازم بود.
وی عنوان کرد: بنابراین در روز یکشنبه ۱۰ تیر صحت 
مرحله اول انتخابات ریاست جمهوری مورد تأیید شورای 

نگهبان قرار گرفت و به وزارت کشور نیز اعلام شد.

سخنگوی شورای نگهبان در ادامه با بیان اینکه پس 
از اعلام صحت انتخابات، تبلیغات دو نامزد راه یافته به 
مرحله دوم آغاز شد و تا ساعت ۸ صبح روز پنجشنبه 
۱۴ تیر )۲۴ ساعت قبل از آغاز رأی گیری( ادامه خواهد 
داشت، عنوان کرد: ما تلاش داشتیم با توجه به اینکه 
انتخابات به مرحله دوم کشیده شده، در اسرع وقت 
به بررسی صحت انتخابات بپردازیم تا نامزدها فرصت 

بیشتری برای تبلیغات داشته باشند.
در  انتخابات  فرآیندهای  کرد:  تاکید  طحان نظیف 
است.  اول  مرحله  فرآیندهای  همانند  دوم  مرحله 
همه اقداماتی که توسط مجری اجرا می شود، تحت 
نظارت شورای نگهبان به عنوان ناظر انتخابات قرار 
دارد. شورای نگهبان بر همه فرآیندها نظارت خواهد 
کرد. صحت مرحله دوم انتخابات را نیز شورای نگهبان 

بررسی خواهد کرد.

سخنگوی شورای نگهبان: 

هیچ شکایت و اعتراضی از سوی نامزدها دریافت نکردیم

با اشاره به  استاد دانشگاه و کارشناس مسائل سیاسی 
دومرحله ای شدن انتخابات ریاست جمهوری، گفت: به نظر 
می رسد سقف رأی آقای جلیلی نمی تواند خیلی متفاوت 
از این باشد. درصدی از رأی آقای قالیباف ممکن است به 
سوی او سرازیر شود. فضایی که در اختیار تیم آقای پزشکیان 
است، فضای منعطف تر و فراخ تری برای اقدام کردن است و 
تفاوت در همینجاست. به نظرم سبد رأی آقای جلیلی تقریباً 
پر شده و حتی خارج از انتظار بوده است. تردیدی ندارم که 
بسیاری از فضاها نقش آفرینی کردند تا این میزان آرا برای 
آنان، تمام ظرفیت  به نظرم  آقای جلیلی جمع شود ولی 
خود را به کار گرفتند و خیلی سخت است که بتوانند فضای 
فعلی را به صورت معناداری تغییر دهند. اگر آقای پزشکیان 
بتواند حرکت مناسبی انجام دهد می تواند با به صحنه آوردن 
5 درصد از ۶۰ درصدی که در دور اول مشارکت نکردند، 
تاجیک  محمدرضا  بتواند.  که  شرطی  به  اما  شود  پیروز 
نویسنده و استاد دانشگاه و مشاور رئیس جمهور و رئیس 
دولت  در  ریاست جمهوری  استراتژیک  بررسی های  مرکز 
سیدمحمد خاتمی، با حضور در استودیوی ایسنا و شرکت در 
برنامه »مثبت و منفی پلاس« این خبرگزاری به پرسش هایی 

درباره انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری پاسخ 
داد. او در این گفت وگو با تاکید بر پیش بینی ناپذیربودن میزان 
مشارکت در دور اول انتخابات، این امر را ناشی از تغییر ذائقه 
مردم و آرای خاکستری دانست؛ تغییری که به تعبیر وی 
منجر به شکل گیری وضعیتی شده که آنان »با انگیزش های 
گذشته به حرکت درنمی آیند و نمی شود با همان محرک ها 
و اقدامات تهیجی که در گذشته انجام می شد و درصدی 
از آرای خاکستری به حرکت درمی آورد اکنون نیز حرکتی 
انجام داد.« تاجیک در تکمیل صورت بندی تحلیلی خود از 
نتایج دور اول انتخابات به تاثیر وجود دو »توهم« در دیدگاه 
کنشگران سیاسی اشاره می کند که اولی ناظر به ناآگاهی 
آنان از کیفیت تغییرات در ذائقه و نگاه مردم است و دیگری 
در  توانایی خویش  از کاهش محسوس  آنان  به بی خبری 
ایجاد موج و مدیریت فضای ذهنی اکثریت جامعه، ارتباط 
دارد. او در عین حال »نهادهای قدرت« را هم در ثبت این 
میزان مشارکت بی تاثیر نمی داند و می گوید: »براساس یک 
تحلیل راهبردی کماکان فرض بر این بود هرچقدر مشارکت 
حداکثری باشد، امکان پیروزی طرف مقابل بیشتر خواهد 
شد. بنابراین برخی در سیاست اعلامی، مشارکت حداکثری 

و در سیاست اقدامی مشارکت حداقلی را در برنامه خود 
قرار دادند.« وی در پایان گفت :این که کدامیک از این دو 
کاندیدا انتخاب شوند برای من در درجه دوم اهمیت است. 
مهم این است در فردای هر کنش جمعی و سیاسی خود از 
بازخوردی که کسب می کنیم درس بگیریم و نبض جامعه را 
بشناسیم؛ اینکه در چه موقعیتی قرار داریم و مردم چه نگاه 
و احساسی به ما دارند و این که چگونه مردم فاصله خود را 
عمیق تر و گسترده تر می کنند. ببینیم کجاها غلط رفته ایم 
از  و  نقد کنیم  را  باید خود  افتاده ایم، کجاها  به کج راهه  و 
فرافکنی پرهیز کنیم و کجاها تلاش کنیم و در هر شرایطی 
اجازه ندهیم این شکاف گسترده تر شود. ما در نهایت به مردم 
نیاز داریم و اگر مردم را از دست بدهیم خیلی مهم نیست چه 
کسی با چه سطحی از رأی رئیس جمهوری شود. وقتی با 
یک اکثریت نارضایتمند مواجه هستیم، آنان اجازه نخواهند 
موفق  می خواهیم  اگر  باشد،  موفق  رئیس جمهوری،  داد 
باشد باید مردم رضامندی داشته باشیم. فکر کنیم علت 
این که مردم به حاشیه رفتند و فاصله گرفتند، چیست؟ اگر 
برای این تدبیری نکنیم در آینده انتخابات چندان معناداری 

نخواهیم داشت.

محمدرضا تاجیک: 

قشر خاکستری متفاوت شده، جامعه به محرک جدید نیاز دارد

حجت الاسلام حسن روحانی روز دوشنبه - ۱۱ تیرماه - در پیامی نوشت: با یک 
انتخاب حیاتی و تاریخی میان دو راه مواجه هستیم. »رأی دادن و ندادن« سرنوشت 
حداقل یک دهه آینده را رقم می زند. با یک دولت تندرو همه ما ضرر می کنیم، 
چه رأی داده باشیم چه رأی نداده باشیم. یک نامزد تحریم را نعمت و دیگر فاجعه 

می داند.
وی در پیام خود آورده است: من رأی دادن را قبل از آنکه وظیفه بدانم حق افراد 
می دانم. اما ما به جز حق، در برابر »کشور« خود )که فراخ تر از جناح و قوم و قشر و 
حتی حاکمیت است( مسئولیت و حتی تکلیف )مدنی( داریم. ایران خانه مشترک 
همه ماست و در برابر سیلی ویرانگر نمی توانیم بگوییم ما مسئولیت نداریم. در برابر 
سوراخ کردن این کشتی همه ما مسئولیم و نمی توانیم بگوییم به ما ربطی ندارد. یا 

همه با هم غرق می شویم یا همه با هم به ساحل می رسیم.

رئیس دولت های یازدهم و دوازدهم تاکید کرد: امروز دو نامزد داریم که یکی تحریم 
در سیاست خارجی و اقتصاد را نعمت می داند و دیگری آن را فاجعه می داند. یکی 
قطع رابطه با جهان را فرصتی می پندارد و دیگری آن را از دست دادن فرصت ها 
می خواند. هنر یکی دیوار کشیدن و حصار کشیدن دور ایران است و هنر دیگری 

برداشتن دیوارها و حصارها با کمک بهترین دیپلمات ها و کارشناسان است.
روحانی خطاب به ملت ایران نوشت، امروز شما در برابر دو انتخاب قرار دارید، 
نخست مشارکت یا تحریم )انتخابات( و دوم تحریم یا تعامل با جهان. انتخاب بین 
پیشرفت واقع بینانه و یا عقب گرد خیالبافانه، انتخاب بین تعامل عزتمندانه یا تحقیر 
بین المللی، انتخابی که دو گزینه روشن و صریح در برابر شما دارد و با هر انتخاب؛ 
میان »رأی دادن و ندادن«، میان نامزد اول و نامزد دوم، می توانید سرنوشت حداقل 

یک دهه آینده خود را رقم بزنید.

هشدار مهم روحانی: 
با سر کار آمدن یک دولت تندرو همه ما ضرر می کنیم
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با خواص این 10 میوه تابستانی آشنا شوید چرا در باران پیاده روی کنیم؟

بسیاری از روزها، به دلیل بارندگی خانه نشین می شویم و حتی نمی توانیم برای ورزش روزانه خود به بیرون 
از خانه برویم اما ممکن است این موضوع شما را شگفت زده کند اگر بدانید که ورزش و پیاده روی زیر باران 

فواید فراوانی برای سلامتی دارد. 
بدانید که چیزی به نام آب وهوای بد وجود ندارد، بنابراین زمان آن است که از روزهای بارانی برای افزایش 

سلامتی خود استفاده کنید.
فواید هوای پاک بر سلامتی

آلودگی هوا یکی از بزرگترین خطرات برای سلامت انسان است و باریدن باران، آلودگی هوا را از بین می برد؛ 
بارندگی میزان ذرات معلق موجود در هوا را تا ۳۰ درصد کاهش می دهد و اگر باد نیز با آن همراه شود، این 
اثرات برای سلامتی بیشتر خواهد بود. اصطلاح ذرات معلق به معنای هر چیزی در هواست که گاز نباشد، 
بنابراین  شامل مواد آلی مانند دود، دوده، خاک و گرد و غبار و همچنین مواد معدنی مانند سولفات آمونیوم 
و نیترات آمونیوم است که از کودها و کلریدسدیم از آب دریا حاصل می شوند. هر قطره باران تعداد زیادی از 
این ذرات ریز آئروسل را جذب می کند و آنها را می شوید در نتیجه هوا را پاک کرده و کیفیت هوایی را که تنفس 

می کنیم را بهبود می بخشد.
کاهش استرس و التهاب

آیا تا به حال متوجه بوی خوش خاک در زمان بارش باران بر زمین خشک شده اید؟ این اثر پتریکور 
نامیده می شود که ناشی از برخورد آب با زمین خشک و وادار کردن باکتری استرپتومایسس به تولید 
ترکیبی به نام ژئوسمین است. انسان حتی در مقادیر بسیار کم به ژئوسمین بسیار حساس است و اکنون 
عطر مصنوعی مشابهی از این نوع به برخی از عطرها اضافه می شود. ژئوسمین می تواند استرس را کاهش 
دهد و اثر آرام بخش داشته باشد. نتایج تحقیقی در سال ۲۰۲۲ نشان داد کسانی که در برابر خاک حاوی 
استرپتومایسس قرار گرفتند، سطوح بالاتری از هورمون شادی، سروتونین و همچنین سطوح پایین تری از 
نشانگر التهابی، پروتئین واکنشی سی )CRP( داشتند. همچنین مشاهده شد که گروه درمان دارای فعالیت 
نوسانی باند آلفا در لوب اکسیپیتال بود؛ اهمیت این امر مشخص نیست اما ممکن است با عملکرد شناختی 

مرتبط باشد.
تقویت پاسخ ایمنی

آنان مدتهاست که  از دهه ۱۹۸۰ وجود داشته است،  رسم باستانی ژاپنی »حمام کردن در جنگل« 
فواید راه رفتن در جنگل و در آغوش گرفتن درختان را فرا گرفتند، بنابراین باران نباید شما را ناامید کند. 

فیتونسیدها، باران، تگرگ و نور هنوز وجود دارند. درختان به تولید مواد شیمیایی به نام فیتونسیدها معروف 
هستند که سیستم ایمنی بدن انسان را تقویت می کنند. نتایج تحقیقات نشان دادند که تنفس آنها سطح 
سلول های کشنده طبیعی )NK( را در جریان خون افزایش می دهد. سلول های سلول های کشنده طبیعی، 
لنفوسیت هایی هستند که سلول های آلوده به ویروس و سرطان را از بین می برند. فقط یک روز پیاده روی در 

جنگل سلول های کشنده طبیعی را تا ۴۰ درصد افزایش می دهد.
سوزاندن کالری بیشتر با پیاده روی زیر باران 

ما تمایل داریم زیر باران سریعتر راه برویم یا بدویم و احتمالا این سرعت به این دلیل است که می خواهیم 
سریعتر به خانه برگردیم! محققان در تحقیق ورزشی در سال ۲۰۱5، از گروهی از مردان خواستند تا در یک 
اتاقک آب وهوایی در یک محیط شبیه سازی شده با باران یا بدون باران بدود. آنهایی که زیر باران می دویدند 
به طور قابل توجهی سطوح آدرنالین و لاکتات بالاتری نسبت به کسانی داشتند که بدون باران می دویدند 
و به این معنی است که عضلات آنان سخت تر کار کرده بودند. پیاده روی در باران به کاهش وزن نیز کمک 

می کند.
احساس بهتر

بسیاری از مردم از راه رفتن در باران احساس نشاط ذهنی می کنند. توجه به زمین مرطوب و طبیعت 
اطرافتان می تواند به تغییر دیدگاه شما نسبت به زندگی کمک کند. پیاده روی چه زیر آفتاب و چه زیر باران 
سطوح اندورفین را افزایش می دهد، اندروفین مواد شیمیایی شبیه مورفین هستند که توسط بدن تولید 

می شوند و به کاهش درد کمک کرده و در عین حال احساسات مثبت را تحریک می کنند.
یون های منفی

یون های هوا مولکول هایی با بار الکتریکی هستند. یک یون منفی یک الکترون به دست آورده است، در 
حالی که یک یون مثبت یک الکترون را از دست داده است. بارندگی تمایل به تولید یون های منفی دارد. 
نتایج تحقیقات نشان می دهد که یون های منفی برای سلامت انسان مفید هستند و به نظر می رسد که 
آنها جریان اکسیژن به مغز را افزایش می دهند و باعث می شوند احساس هوشیاری و خواب آلودگی کمتری 

داشته باشید. از هر سه نفر یک نفر نسبت به یون های منفی بسیار حساس است.
کاهش گرمای ناشی از ورزش کردن

هوای بارانی می تواند با کمک به تنظیم موثرتر دمای بدن، از گرم شدن بیش از حد در حین ورزش 
جلوگیری کند. به طور معمول، هنگامی که ورزش می کنید، بدن شما گرما تولید می کند که باعث افزایش 
دمای بدن می شود. زمانی که باران می بارد، دماهای خنک تر و قطرات باران مانند خنک کننده های طبیعی 

عمل و به دفع گرما از بدن شما کمک می کنند.
پیاده روی در باران جذاب به نظر نمی رسد، اما وقتی به فواید سلامتی بیشتر آن فکر می کنید. از تقویت 
روحیه گرفته تا آرام کردن اضطراب و تقویت سیستم ایمنی، راه رفتن در باران برای ما مفید است. ما نباید 
اجازه دهیم باران ما را از برداشتن ۱۰هزار قدم در روز باز دارد. دانشمندان معتقدند که با ورزش کردن در باران 
کالری بیشتری نسبت به ورزش کردن  در هوای خشک می سوزانید و این نتایج ثابت می کند که راه رفتن در 
باران مزایای سلامت جسمانی قابل توجهی دارد. بدیهی است که خیس شدن بسیار ناخوشایند خواهد بود، 
اما تا زمانی که یک لباس ضدآب نپوشیده باشید بنابراین با لباس مناسب به ورزش در زیر باران ادامه دهید.

اجتباب از پیاده روی در باران
شرایط خاصی وجود دارد که باید از پیاده روی در باران اجتناب کنید تا ایمنی و رفاه خود را در اولویت قرار 
دهید، برای مثال، اگر در معرض خطر افتادن هستید، سابقه زمین خوردن های قبلی دارید یا در تعادل 

مشکل دارید، بهتر است هنگام بارندگی پیاده روی نروید.
افراد با دید یا تحرک محدود، افرادی که شرایط سلامتی دارند و ممکن است به دلیل قرار گرفتن در معرض 
باران یا دمای سرد حال آنان بدتر شود و افرادی که زخم دارند نیز باید در نظر داشته باشند که در زیر باران 

ورزش نکنند.
اگر هنگام راه رفتن بدون کمک یا روی سطوح ناهموار یا لغزنده احساس امنیت ندارید، از راه رفتن 

خودداری کنید تا از خطر افتادن یا آسیب دیدگی پیشگیری شود.
البته، باید در شرایط آب وهوایی شدید مانند طوفان، رعد و برق، بادهای شدید و سیل در خانه بمانید. 
قبل از اینکه برای پیاده روی به بیرون بروید، توصیه می شود پیش بینی آب وهوای محلی خود را برای هرگونه 
بارندگی احتمالی، باران شدید، هشدارهای سیل ناگهانی، خطرات رعد و برق یا سایر خطرات مرتبط با آب و 

هوا بررسی کنید تا مطمئن شوید که آماده و ایمن هستید.

متخصص عفونی کودکان :

این بیماری ویروسی 
در کودکان را بشناید

متخصص عفونی کودکان درباره علل ابتلا به بیماری فارنژیت توضیح داد.
آنفولانزا  یا  سرماخوردگی  مانند  ویروسی  عفونت  یک  ویروسی،  فارنژیت 
است. اصلی ترین علائم فارنژیت ویروسی التهاب حلق است که در پشت گلو 
احساس می شود و اغلب از آن به عنوان گلودرد یاد می شود. فارنژیت می تواند 
باعث خراشیدگی در گلو و مشکل در بلع هم شود. طی این بیماری فرد دچار 
خراشیدگی یا التهاب گلو می شود. اغلب درد ناشی از آن با قورت دادن بدتر 
می شود.  برطرف  خودبه خود  موارد،  اغلب  در  ویروسی  فارنژیت  می شود. 
فارنژیت یا التهاب گلو، به عنوان یک علامت در بسیاری از بیماری های عفونی 
بسیار شایع  این علامت  دیده می شود.  فوقانی  تنفس  التهابی دستگاه  و 
است. بسیاری از عوامل ویروسی و باکتریال و حتی غیرعفونی باعث فارنژیت 
می شوند. فارنژیت می تواند باعث ورم لوزه ها شود و گاه با تب و سرفه همراه 
است.عمده ترین علامت بالیني عفونت درد در ناحیه حلق است. در موارد 
خفیف یا اولیه بیماري درد در حین بلع وجود دارد و گاهی بلع دردناك به حدي 
شدید است که بیمار از فرو دادن آب دهان نیز خودداری می کند و در نتیجه 

ترشحات بزاق در دهان زیاد می شود و گاه از دهان جاری است.
فریبا شیروانی، فوق تخصص عفونی اطفال در گفت وگو با خبرنگار سلامت 
خبرگزاری فارس، گفت: فارنژیت در بسیاری از بیماری های سیستم تنفسی 

کودکان مشاهده می شود. 
اغلب  و  است  بزرگسالان  از  تر  در کودکان شایع  التهاب حلق  یا  فارنژیت 
بیماری های عفونی یا غیر عفونی ممکن است با فارنژیت تظاهرکند.وی اظهار 
کرد:فارنژیت به صورت غیراختصاصی مانند اگزوداتیو ، وزیکولار، مامبرانو، 

نکروتیک ، اولسراتیو و فولیکولار ممکن است که بروز کند.
به صورت  لوزه ها  احتمال درگیری  به  توجه  با  شیروانی خاطرنشان کرد: 
اختصاصی نیز امکان هیپرتروفی و آبسه و خونریزی در لوزه ها نیز وجود دارد؛ 
لذا در معاینه حلق کودکان علاوه بر بررسی لوزه ها می توان سایر مناطق دهانی 

را بررسی کرد.
این استاد دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی افزود: سایر ضایعات دهانی 
نیز در دهان و محل آنها می تواند در کنار علایم بالینی و یافته های شرح حال 
تشخیص را مطرح کند .وی متذکر شد: فارنژیت های اختصاصی اگزوداتیو 
)ترشح دار( در عفونت استرپتوکوک بتاهمولیتیک گروه A وعفونت با ویروس 

اپشتاین بار ، مشاهده می شود.
شیروانی اضافه کرد: فارنژیت فولیکولر در عفونت های ویرال مانند آدنوویروس 
مشاهده می شود و فارنژیت وزیکولار نیز در عفونت هرپسی وواریسلا زوستر 
مشاهده می شود.باید گفت فارنژیت مامبرو در عفونت با دیفتری و فارنژیت 

نکروتیک نیز در موارد نوتروپنی رخ می دهد.
این فوق تخصص عفونی اطفال گفت: تشخیص به موقع و بیماران مبتلا به 
فارنژیت بر اساس یافته های معاینه از اهمیت بسیاری برخوردار است؛ زیرا در 
اغلب موارد تست اختصاصی برای تشخیص را در دسترس نداریم.لازم به تاکید 

است که مصرف آنتی بیوتیک فقط در علل چرکی توصیه می شود.

بیماری اسب چارلی چیست؟

و  دردناک  گرفتگی  یا  اسپاسم  برای  که  است  عبارتی  چارلی  اسب 
غیرارادی عضله به کار می رود. این اتفاق می تواند برای هر عضله ای در 
بدن بیفتد؛ اما معمولًا پا را درگیر می کند. اسب چارلی بیشتر وقتی در 

خواب هستید یا در حال ورزش کردن روی می دهد. 
اسب چارلی ناگهانی می آید و می تواند از چند ثانیه تا چندین دقیقه 
طول بکشد. این اسپاسم معمولًا خودش برطرف می شود، بنابراین نیازی 
به درمان نیست. اما شما می توانید کارهایی برای بهترشدنش انجام دهید 

و همچنین از وقوع اسب چارلی در آینده پیشگیری کنید.
آیا اسب چارلی خطرناک است؟

و  دردناک  بسیار  چارلی  اسب  در  عضلانی  انقباضات  چند  هر 
ناراحت کننده اند اما به طورکلی تا زمانی که ناشی از یک عارضه پزشکی 

نباشند خطری ندارند.
علت اسب چارلی چیست؟

به طورکلی اسب چارلی می تواند به علت های زیر مربوط باشد: 
. استفاده بیش از حد از عضله

. ضربه و آسیب
. دهیدراته یا کم آب شدن بدن

. طولانی ورزش کردن یا فعالیت بدنی شدید در هوای خیلی گرم یا 
خیلی سرد

اسب چارلی اغلب شب ها که در خواب هستید اتفاق می افتد. گاهی 
این درد آن قدر ناگهانی و شوکه کننده است که شما را از خواب بیدار 

می کند
. گردش خون ناکافی در عضله

. نکشیدن عضلات پیش از ورزش و تمرین
. مصرف داروهای ادرارآور

. کمبود مواد معدنی در بدن )سدیم، کلسیم، پتاسیم(
. یک فشردگی عصبی در ستون فقرات

. استرس )این استرس اغلب در عضلات گردن احساس می شود(
اسپاسم های عضله مخصوص گروه خاصی نیستند و می توانند برای هر 

کسی اتفاق بیفتند، در هر سن و وضعیتی.
دیگر ریسک فاکتورهای اسب چارلی

. بعضی از داروها مانند استاتین ها یا ادرارآورها
. عوارض و بیماری ها مانند بیماری ادیسون، نارسایی کلیوی، دیابت، 

بیماری های رگی و...
. بارداری

. چاقی )به دلیل گردش خون ضعیف در پاها(
. سیگارکشیدن

. سن )نوزادان و افراد سالمند(
 . ورزشکار بودن )به دلیل استفاده زیاد از عضله و خستگی عضله(

چه داروهای دیگری می توانند باعث اسپاسم عضله شوند؟
. تولکاپون

. فوروزماید
. نیفدیپین

. دونپزیل
. رالوکسیفن

. نئوستیگمین
. داروهای آسم

. استاتین ها
اسب چارلی چگونه است و علائم آن چیست؟

اسب چارلی می تواند باعث شود عضله شما بسیار منقبض و سفت 
شود، تقریباً انگار گره ای سفت در پای خود دارید. این گرفتگی می تواند 

به شدت دردناک باشد و راه رفتن را سخت کند.
دو مورد از شایع ترین علامت های اسب چارلی: 

. درد شدید در عضله موردنظر
. درد و ناراحتی عضله که می تواند از چند ساعت تا یک روز کامل طول 

بکشد
اسب چارلی معمولًا در چه زمانی از روز رخ می دهد؟

اسب چارلی اغلب شب ها که در خواب هستید اتفاق می افتد. گاهی 

این درد آن قدر ناگهانی و شوکه کننده است که شما را از خواب بیدار 
می کند. دقیقاً معلوم نیست چرا این اتفاق معمولًا شب ها می افتد. اما این 
باور وجود دارد که وضعیت خواب شما ممکن است تأثیرگذار باشد. اگر 
مدت طولانی در وضعیت عجیب و نادرستی دراز کشیده باشید ممکن 

است گرفتگی عضله را تجربه کنید.
اسپاسم عضله ساق و درد این عضله می تواند حین شنا، دویدن و یا 

لگدزدن نیز رخ دهد.
اسب چارلی چگونه تشخیص داده می شود؟

اگر گاهی دچار علائم اسب چارلی می شوید، نیازی به تشخیص پزشکی 
ندارید. اما اگر مکرراً دچار اسپاسم های اسب چارلی می شوید )بیشتر از 

یک بار در هفته بدون هیچ علت خاصی( باید به پزشک مراجعه کنید.
اسب چارلی با مرور سابقه پزشکی شما و معاینه توسط پزشک متخصص 
تشخیص داده می شود. پزشک طی معاینه، میزان سفتی و گرفتگی 
عضلاتتان را بررسی می کند که این عضلات ممکن است نسبت به لمس 

حساس و دردناک باشند.
اگر پزشک مشکوک شود که اسپاسم ها ممکن است ناشی از یک آسیب 
عصبی باشند، دستور ام آرآی می دهد تا با بررسی وضعیت ساختار درونی 
شما یک تشخیص دقیق بدهد. همچنین ممکن است پزشک دستور 

آزمایش خون بدهد تا مطمئن شود پای عارضهٔ دیگری در میان نیست.
راهکارهای درمانی برای اسب چارلی

درمان اسب چارلی برای هر کسی می تواند متفاوت باشد و بستگی به 
علت اصلی آن دارد.

گرفتگی هایی که گاهی رخ می دهند: 
. ماساژ و کشش ساده

. استفاده از پد حرارتی برای شل کردن عضله
. آیس پک یا کیسه یخ برای بی حس کردن موضع دردناک

. داروی ضدالتهاب غیراستروئیدی
گرفتگی های مکرر: 

پزشک  نشوند  واقع  مؤثر  غیراستروئیدی  ضدالتهاب  داروهای  اگر 
داروهای تجویزی را امتحان می کند.

گرفتگی های شدید: 
اگر گرفتگی های شدیداً دردناکی داشته باشید، داروهای ضداسپاسم 
تجویز می شوند. همچنین ممکن است پزشک دستور فیزیوتراپی بدهد تا 

از عوارض بعدی پیشگیری شود.
گرفتگی های بی نهایت دردناک: 

موارد بی نهایت دردناک و ناتوان کننده ممکن است به عمل جراحی نیاز 
داشته باشند تا فضای اطراف عصب باز شده و از فشار کم شود. عمل 
جراحی خصوصاً در موردی که فشردگی عصب علت اسپاسم است بسیار 

مؤثر خواهد بود.
چگونه از اسب چارلی پیشگیری کنید؟

علائم اسب چارلی قابل پیشگیری اند: 
. قبل از ورزش بدن خود را بکشید تا انعطاف بدنی بهتری داشته باشید 

و یک بار دیگر بعد از ورزش نیز کشش را انجام دهید.
. روتین ورزشی خود را جوری تنظیم کنید که دو جلسه پشت سرهم، 

عضلات یکسانی را تمرین ندهید.
. در فعالیت هایی شرکت کنید که متناسب با توانایی های خاص شما 

هستند.
. زیاد آب بنوشید و از مایعاتی استفاده کنید که دارای الکترولیت ها 

هستند و بدنتان را هیدراته نگه می دارند.
. در هوای خیلی گرم یا خیلی سرد ورزش نکنید.
. قبل از خواب چند حرکت کششی انجام دهید.

اگر مکرراً دچار اسپاسم های عضلانی می شوید به پزشک مراجعه کنید 
تا علت را شناسایی کرده و درمان مناسب را توصیه کند.
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مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد:

صدور 47 پروانه بهره برداری با
سرمایه گذاری 20هزار میلیارد ریال

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در سه ماهه نخست امسال، 
۴۷ پروانه بهره برداری صنعتی با سرمایه گذاری ۲۰ هزار میلیارد ریال و ظرفیت 

اشتغالزایی مستقیم برای یک هزار و ۸۳۸ نفر در قم صادر شد. 
اکبر ابدالی در گفت وگویی بیان داشت: در همین رابطه طی مدت یاد شده 
صدور تعداد ۲۹ فقره پروانه بهره برداری برای واحدهای صنعتی ایجاد شده با 
سرمایه گذاری ۱۲ هزار و ۳۷۰ میلیارد ریال و ایجاد اشتغال برای ۷۷۴ نفر در 

استان صورت پذیرفت.
وی افزود: همچنین تعداد ۱۸ فقره پروانه بهره برداری در بخش توسعه واحدهای 
صنعتی موجود استان با سرمایه گذاری حدود هفت هزار و 5۰۰ میلیارد ریال و 
ایجاد اشتغال برای یک هزار و ۶۴ نفر توسط اداره کل صنعت،  معدن و تجارت قم 
صادر شد. گفتنی است ۹۸ درصد صنایع این استان کوچک و متوسط هستند و 
نیاز است تا هرگونه برنامه ریزی در حوزه فعالیت های صنعتی در قم با درنظر گرفتن 
این مساله باشد. صنعت قم طی سال های اخیر با رشد خوبی مواجه بوده است 
و اکنون انواع مختلف محصولات در واحدهای مستقر در شهرک های صنعتی 
استان تولید و به بازار مصرف عرضه می شود که بسیاری از آن ها هم صادراتی است 
و ارزآوری مناسبی برای کشور به همراه دارد. گسترش فعالیت های تولیدی در 
بخش صنعت استان موجب شده که در حال حاضر بسیاری از واحدهای مستقر 
در شهرک های صنعتی قم برای انجام کارهای مورد نظر خود به نیروی انسانی 
جدید نیاز داشته باشند و به همین دلیل ظرفیت های فراوان برای اشتغالزایی در 
این بخش به وجود آمده است. یک هزار و ۷۰۰ واحد بهره بردار با ایجاد اشتغال 
برای ۴۱ هزار نفر در شهرک های صنعتی قم به تولید محصولات مورد نیاز مردم 
مشغول هستند. شهرک های صنعتی استان به دلایل مختلف همچون موقعیت 
ویژه در نزدیکی بازارهای بزرگ کشور و برخورداری از امکانات زیرساختی مناسب، 
با استقبال گسترده سرمایه گذاران و علاقه مندان به راه اندازی کسب  و کارهای 
تولیدی مواجه  شده است. بخش صنعت در استان قم یکی از نمونه های موفق 
فعالیت مردمی و بخش خصوصی در حوزه اقتصاد است و تقریبا تمام واحدهای 

تولیدی استان به صورت غیر دولتی و توسط بخش خصوصی اداره می شود.

مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم:

100 دستگاه اتوبوس جدید به ناوگان 
اتوبوس رانی اضافه می شود

مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم از آغاز مناقصه خرید برای افزودن 
۱۰۰ دستگاه اتوبوس به ناوگان اتوبوس رانی شهر قم به منظور ارائه خدمات بهتر 

به شهروندان خبر داد.
به  اتوبوس رانی  خدمات  مهم ترین  به  اشاره  با  گفت وگویی  در  نیک  علی 
جزو  شغلشان  که  اتوبوس  رانندگان  که  داریم  اعتقاد  ما  گفت:  اتوبوس ران ها 
مشاغل سخت محسوب می شود، در نوک پیکان خدمتگزاری هستند، بنابراین 

هر خدمتی که به اتوبوس ران ها کنیم برابر با خدمت به مردم و همشهریان است.
مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم افزود: ما سعی کردیم در سال های 
ارائه دهیم و در بحث  اتوبوس رانی  ناوگان  اخیر خدمات خوبی را به رانندگان 
حقوق نیز سعی بر این بوده که طبق قانون کار تعریف شود و در طرح طبقه بندی 
مشاغل قرار بگیرند. وی بیان کرد: علاوه بر حقوق قانون کار که برای اتوبوسرانان 
تعریف شده مانند روز کاری، شب کاری و تعطیل کاری، مزایایی به عنوان کارانه 
هم در حقوقشان تعریف شده است و میزان کارانه بستگی به میزان کارایی راننده 
دارد که کارایی شامل حرکت در سرفاصله خطوط و زمان بندی مشخص است که 
مهم ترین گزینه محسوب می شود. نیک عنوان کرد: ساعت کار واحد اتوبوس رانی 
در شهر قم، معمولًا یک ساعت پیش از آغاز به کار ادارات است؛ یعنی در حال 
حاضر از ساعت 5صبح شروع می شود. رانندگان برای حضور به وقت در خطوط، 

باید یک ساعت پیش تر از ساعت 5 از منزل خارج شوند.
وی گفت: رانندگان برای زمان کاری مازاد بر ساعت قانون کار، اضافه کار دریافت 
می کنند؛ به اصطلاح در کارتکس آن ها هر مقدار ساعتی که باشد به همان مقدار 
اضافه کار و کارانه تعلق می گیرد. مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم 
افزود: شهر قم با تفاوت بسیار زیاد با دیگر استان  ها جدیدترین ناوگان را در کشور 
دارد و عمر نوسازی ناوگان قم کمتر از ۴ سال است. اتوبوس هایی که در خطوط 
کار می کنند، اتوبوس های ملکی سازمان هستند که عمر آن ها یا کمتر از ۴ سال 
بوده و یا اینکه صفر تا ۱۰۰ بازسازی شده اند. وی تصریح کرد: اتوبو س هایی 
هم که چهره  خوشایندی ندارند مربوط به بخش خصوصی می شوند و به صورت 
دربستی کار می کنند و ارتباطی با خطوط سطح شهر ندارند. ناوگان اتوبوس رانی 
شهر قم اتوبوس بدون کولر و کهنه ندارد و چند روز پیش در مذاکراتی قرار بر این 

شد که امسال ۱۰۰ دستگاه اتوبوس به ناوگان اتوبوس رانی اضافه شود.
ناوگان  به  اتوبوس  دستگاه   ۱۰۰ کردن  اضافه  برای  ما  کرد:  اضافه  نیک 
اتوبوس رانی، مناقصه خرید را شروع کرده ایم، تا بتوانیم خدمات بهتری را به 
همشهریان عزیزمان ارائه  دهیم. مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم 
بیان کرد: اتوبوس های بخش خصوصی کار مربوط به شهرک های صنعتی و 
خارج از شهر را انجام می دهند و قاعدتاً از سازمان پروانه اشتغال می گیرند ولی 
به صورت  مستقیم زیرمجموعه شهرداری نیستند . طبق قانون تعریف شده، فقط 
معاینه فنی، بیمه نامه و گواهینامه از اتوبوس های بخش خصوصی دریافت کرده و 

طبق قانون پروانه فعالیت صادر می کنیم.
 

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم خبرداد:

جابجایی 505 هزار نفر مسافر 
در 3 ماهه نخست سال 

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از جابجایی 5۰5 هزار نفر 
مسافر در سه ماهه نخست سال از پایانه های استان خبر داد.

زین العابدین قراچورلوی با اشاره به این آمار جابجایی مسافر اظهار داشت: این 
حجم جابجایی مسافر با سرویس دهی ۳۰ هزار دستگاه اتوبوس، مینی بوس و 
تاکسی برون شهری صورت گرفته است و با توجه به فعالیت مستمر واحد گشت 
واحد کنترل  این  توسط  کلیه صورت وضعیت های صادره  بازرسی سازمان،  و 

می شود و با رانندگان متخلف برخورد می گردد.
لازم  تمهیدات  سال،  نخست  ماه  سه  مناسبت های  به  توجه  با  افزود:  وی 
پیش بینی شد و جهت رفاه حال زائرین مسافرین کلیه امکانات سازمان اعم از 
سالن انتظار مسافر، نمازخانه ها، سرویس های بهداشتی، محوطه های پایانه ها، 
بوستان پایانه مرکزی و فضای سبز موجود در پایانه ها آماده خدمت رسانی به زائرین 
و مسافرین بودند. مدیرعامل سازمان پایانه های مسافری شهرداری قم با اشاره به 
اینکه ۱۴ و ۱5 خردادماه یکی از مناسبت هایی بود که در سه ماهه نخست سال 
جاری سبب افزایش خدمات رسانی شد، گفت: برنامه ریزی های لازم جهت ارائه 
خدمات به زائرین پیش بینی شده بود و در این ایام حدود ۸۰۰ دستگاه اتوبوس و 

تعداد۳۲ هزار زائر از خدمات پارکسوار شمالی بهره مند شدند.
 

معاون شهردار قم خبرداد:

اجرای 40 عنوان طرح پژوهشی 
در حیطه مدیریت شهری 

قرارداد همکاری  از عقد  قم  انسانی شهرداری  و سرمایه  برنامه ریزی  معاون 
پژوهشی در حوزه های فنی و  مهندس و فرهنگی و اجتماعی خبر داد  . 

مجید محمدرضاخانی در گفت وگویی اظهار کرد: در راستای تعمیق و توسعه 
همکاری ها و انجام فعالیت های علمی_پژوهشی مورد نیاز،  قرارداد پژوهشی 
موضوعات شهری در قالب ۴۰ عنوان پروژه در دو پیمان طرح های پژوهشی 
و اجتماعی صورت  مدیریت شهری  در حوزه های فنی، مهندسی، فرهنگی 

پذیرفت. 

سرپرست معاونت اجتماعی، فرهنگی و زیارت استانداری قم :

برنامه ریزی برای طرح اوقات فراغت
 40 هزار دانش آموز 

سرپرست معاونت اجتماعی، فرهنگی و زیارت استانداری قم گفت: برنامه ریزی 
بر این است که به تعداد ۴۰ هزار نفر از دانش آموزانی که در طرح اوقات فراغت 

شرکت کرده اند با حداقل هزینه، خدمات اردویی ارائه شود.
حجت الاسلام سید اسماعیل حسینی مقدم ، با اشاره به برنامه ریزی های انجام 
شده برای غنی سازی اوقات فراغت جوانان استان قم گفت: یکی از دغدغه های 
مهم خانواده ها تعطیلات تابستان است. دانش آموزان پس از پایان مدارس، چند 

ماهی را فرصت فراغت از تحصیل دارند.
حسینی مقدم افزود: اوقات فراغت در تابستان فرصت خوب و مغتنمی است؛ 
زیرا دانش آموزان از مسئولیت آموزشی مدرسه فارغ می شوند. تعطیلات تابستان 
و  با علایق  تا متناسب  بازیابی فردی دانش آموز است  برای  یک فرصت خوب 

استعداد هایی که دارد خود را به فعلیت برساند.
سرپرست معاونت اجتماعی، فرهنگی و زیارت استانداری قم بیان کرد: توفیقات 
آن دسته از بچه هایی که در اوقات فراغت برنامه دارند، در مباحث علمی و آموزشی 
بیشتر است و بالعکس بچه هایی که برنامه ندارند در جامعه دچار آسیب پذیری 
بیشتری خواهند شد. او  عنوان کرد: بنابراین تکلیف همه ما این است که امکانات 
و توانمندی ها را در خدمت دانش آموزان، نوجوانان و جوانان عزیز قرار داده و برای 

آنها برنامه های غنی سازی درنظر بگیرند.
حسینی مقدم تصریح کرد: ما امسال کار جدیدی را طراحی کردیم. یک قرارگاه 
منسجمی را تشکیل دادیم. مجموعه استانداری محوریت این قرارگاه منسجم را 

عهده دار است. استاندار هم به چنین مسائلی توجه ویژه دارد.
سرپرست معاونت اجتماعی، فرهنگی و زیارت استانداری قم گفت: ما باید 
برنامه های هدفمند و هماهنگی را برای نسل جدیدمان داشته باشیم، زیرا این 
نسل سربازان امام زمان )عج( هستند و رسالت بسیار سنگینی دارند. به خاطر 
قرارگاه غنی سازی اوقات فراغت تشکیل شده است. او افزود: ما تاکنون مجموعا 
۲۰ جلسه برای غنی سازی اوقات فراغت با مدیران مختلف دستگاه های گوناگون 
برگزار کرده ایم. اولین بار هم بود که ستاد عالی و برنامه ریزی غنی سازی اوقات 
فراغت به ریاست استاندار برگزار شد. بنابر این است ابتدا هم افزایی داشته باشیم. 
یعنی امکانات همه ی دستگاه های مرتبط متمرکز در یک مسیر سیاستگذاری 
هنری  و  فرهنگی  کانون های  پرورش،  و  آموزش  گفت:  مقدم  حسینی  شود. 
مساجد، جهاد دانشگاهی، سازمان تبلیغات اسلامی، بسیج و مجموعه فرماندهی 
سپاه علی بن ابی طالب )ع( و دستگاه های مرتبط با ورزش و جوانان همه در این 
برنامه حضور دارند. سرپرست معاونت اجتماعی، فرهنگی و زیارت استانداری 
قم بیان کرد: ما برای برنامه ریزی اوقات فراغت، از متخصصان همین دستگاه ها 
مشورت گرفتیم. ما بناست در چهار محور برنامه های اوقات فراغت دانش آموزان را 
دنبال کنیم.  سرپرست معاونت اجتماعی، فرهنگی و زیارت استانداری قم تصریح 
کرد: محور اول تشکیل هسته اصلی است. با مشورت اتاق اندیشه مسئولان، قرار 
بر این شد یک کلاس در همه دوره های اوقات فراغت محور تدریس باشد؛ و کتابی 
با نام به سوی بی نهایت در مباحث مختلف اعتقادی، اخلاقی و تربیتی در آن 
تدریس شود. حسینی مقدم عنوان کرد: بخش دیگر فعالیت های اردویی است، 
که هم برای دانش آموزان بسیار جذاب است و هم اهداف متعالی تربیتی در اردو ها 
به دانش آموزان که ذهن فارغی دارد تحقق پذیر است. ما امسال به همین خاطر 

تمام اردوگاه های سطح استان را شناسایی و ارزیابی کردیم.
سرپرست معاونت اجتماعی، فرهنگی و زیارت استانداری قم گفت: برنامه ریزی 
بر این است که به تعداد ۴۰ هزار نفر از دانش آموزانی که در طرح اوقات فراغت 
شرکت کرده اند با حداقل هزینه، خدمات اردویی ارائه شود. تمام امکانات نیز 
توسط دستگاه های مختلف در حال تامین است و برنامه ریزی بر آن شد که ظرفیت 

سال گذشته را دوبرابر کنیم. 
حسینی مقدم تصریح کرد: بخش سوم مهارت آموزی و فعالیت های آموزشی 
است. مجموعه فنی وحرفه ای اعلام آمادگی است. بخش چهارم مربوط به ماه 
محرم هست؛ بنابراین قرار است هیئت های نوجوانان را راه اندازی کنیم. محور 

اصلی پایگاه فعالیت های ما در مبحث اوقات فراغت مساجد است.
حسینی مقدم افزود: ما یک نرم افزاری را برای آمار دقیق تعریف کرده ایم؛ تمام 
پایگاه ها باید این اطلاعات را ثبت کنند؛ اعم از مربی، مکان، زمان برنامه ها، اسامی 
و تعداد شرکت کنندگان در طرح به همراه کد ملی کارگروه بازرسی برای بررسی 

روند کلاس های اوقات فراغت تعیین کرده ایم.
سرپرست معاونت اجتماعی، فرهنگی و زیارت استانداری قم گفت: در نرم افزاری 
که گفته شد حدودا تعداد ۴۰۰ پایگاه وارد شده اند. تاکنون مراحل ثبت نام ۱۲ هزار 
نفر از دانش آموزان انجام شده است. هفته آینده هم برنامه افتتاحیه اوقات فراغت 

را برگزار خواهیم کرد. مدارس، مساجد و کانون ها همه حضور دارند.
 

مدیرکل استاندارد استان قم خبرداد:

افتتاح آزمایشگاه دوام بتن در واحد 
تولیدی سیمان 

مدیرکل استاندارد استان قم گفت: آزمایشگاه دوام بتن در یک واحد تولیدی 
صنایع  کارشناسان  و  استاندارد  مسئولان  از  جمعی  حضور  با  قم  در  سیمان 

ساختمانی و معدنی افتتاح شد. 
داشت:  بیان  موضوع  این  پیرامون  گفت وگویی  در  سماواتی  هادی  محمد 
آزمایشگاه دوام بتن در این واحد که کلنگ زنی آن در اواخر سال ۱۴۰۲ انجام شده 
بود با تامین امکانات و تجهیزات لازم برای انجام آزمونهای مرتبط با دوام بتن در 

محل این واحد تولیدی رونمایی شد.
کنترل  نقش  رابطه  در همین  بتن، گفت:  دوام  اهمیت موضوع  بیان  با  وی 
کیفیت در ارتقای کیفیت و دوام بتن با توجه به استانداردهای ملی ایران به شماره 
۲۱۴۷۹ و با عنوان بتن -پیش بینی نفوذ کلرید در بتن سخت شده حاوی سیمان 
هیدرولیکی با روش مهاجرت سریع -روش آزمون و ۲۰۷۹۳ با عنوان بتن-مقاومت 

بتن در برابر نفوذ یون کلراید با روش الکتریکی -روش آزمون مورد توجه است.
وی تاکید کرد: در این آزمایش ها که با تشدید و تسریع شرایط آزمایشگاهی 
شبیه سازی شده به شرایط واقعی انجام می شود، ارزیابی سریع مقاومت بتن در 
برابر نفوذ یون کلرید با استفاده از آزمون های تسریع شده مهاجرت یون کلرید در 
بتن، آزمایش نفوذ یون کلرید در بتن و هدایت الکتریکی در شرایط ناپایدار انجام 
می شود. سماواتی گفت: نتیجه این آزمایش ها می تواند برای طبقه بندی بتن و 
ملات و سایر مواد پایه سیمانی از لحاظ نفوذ پذیری در برابر یون های کلرید مورد 
استفاده باشد. وی بیان داشت: امیدواریم با انجام این آزمایش ها و نتایج حاصل از 

آن، شاهد تولید بتن های هرچه با کیفیت تر و ارتقا سطح ساخت و سازها باشیم.

ذی حساب شهرداری قم مطرح کرد؛

اختصاص 135 میلیارد تومان بودجه 
دولتی به پروژه های شهری 

ذی حساب طرح های عمرانی شهرداری قم از اختصاص ۱۳5 میلیارد تومان 
بودجه عمومی دولت برای انجام پنج پروژه شهری قم در سال ۱۴۰۲ خبر داد.

ذی حسابی  کل  اداره  مسئولیت  اینکه  بیان  با  گفت وگویی  در  درودگر  رضا 
کرد:  اظهار  می گیرد،  تعلق  شهرداری  به  دولتی  بودجه های  درباره  شهرداری 
ذی حساب مأموری است که برای نظارت بر حسن اجرای اعتباراتی که از بودجه 

دولت استفاده می شود، معرفی می شود.
 وی با بیان اینکه شهرداری قم در سال ۱۴۰۲ پنج طرح از بودجه عمومی دولت 
را در اختیار داشت افزود: مبلغ کل این پنج طرح ۱۳5 میلیارد تومان بوده که از 
این میان ۶۳ میلیارد مربوط به قطار شهری بوده است و مابقی به چهار پروژه دیگر 
اختصاص دارد. ذی حساب طرح های عمرانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: از 
۱۳5 میلیارد ابلاغ شده به شهرداری ۸۹ میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان تخصیص 
یافت که این مبلغ به صورت نقدی و باقی آن به میزان ۴5 میلیارد و ۴۰۰ میلیون 

تومان به شکل اسناد خزانه بوده است.

با توسعه خردمندانه فضای سبز می توان در کلان شهری همچون قم در کنار 
مدیریت بحران کم آبی، فضایی پرنشاط و آرام بخش ساخت تا جمعیت رو به رشد با 
الهام از این محیط شهری زیبا به فعالیت های اجتماعی و اقتصادی خود با کیفیت 

بالا بپردازند.
براساس این گزارش ،ایران ما از ابتدای تاریخ به دلیل شرایط جغرافیایی اش با 
کم آبی روبه رو بوده است و در واقع این موضوع یک ویژگی اقلیمی برای این منطقه 
محسوب می شود، اما از همان دوران ساکنان این سرزمین در فکر مدیریت و بهره وری 
آب های  نگهداشت  و  جمع آوری  سیستم های  وجود  و  بودند  آبی  منابع  مناسب 
سطحی و زیرزمینی همچون آنچه در آسیاب های آبی دزفول، سازه های آبی شوشتر، 
سیستم فاضلاب تخت جمشید، سد کریت، مجموعه عباس آباد و سایر مناطق وجود 
داشت و استفاده سراسری از قنات ها همچون قنات بلده و آب انبارهایی مانند آنچه 
در گراش و سردار بزرگ قزوین احداث شد، همه و همه مصداق های این مدیریت 

مصرف و بهره وری هستند.
شهر قم همچون بسیاری از شهرهای دیگر فلات مرکزی ایران یکی از مناطق 
خشک و کم آب محسوب می شود. رشد جمعیت و توسعه شهرنشینی و فعالیت های 
اجتماعی و اقتصادی در این منطقه از مسائلی است که اگر در بحران کم آبی موجود 

مورد توجه قرار نگیرد می تواند خود به یک بحرانی بزرگ تر تبدیل شود.
با این شرایط راحت ترین اما پرهزینه ترین انتخاب بی توجهی به همه این شاخص ها 
)جمعیت، کم آبی و جامعه و اقتصاد( است. نفی کلی استفاده و توسعه از فضای 
سبز در شهر قم هم یکی از همان راه های ساده است که برخی به آن علاقه دارند؛ 
علاقه ای که بدون توجه به نیاز شهر قم به نشاط اجتماعی، متعادل سازی اقلیم و 

تصفیه آلایندگی از هوای شهر مطرح می شود.
مسیر سخت اما درست این است که بدانیم می توان در کلان شهری همچون قم 
در کنار مدیریت بحران کم آبی، فضایی پرنشاط و آرام بخش ساخت تا جمعیت رو به 
رشد با الهام از این محیط شهری زیبا به فعالیت های اجتماعی و اقتصادی خود با 

کیفیت بالا بپردازند.
اجرای طرح جامع استفاده از پساب در فضای سبز

در این زمینه »طرح جامع استفاده از پساب در فضای سبز جنگلی و کمربند سبز« 
موضوعی است که مدیریت شهری قم در دستور کار خود قرار داد. از بهار سال ۱۴۰۱ 
شرکت آب و فاضلاب شهری قم، اداره کل آب منطقه ای و شهرداری طی جلسه ای با 

مدیریت معاونت عمرانی استانداری قم منابع آبی فضای سبز قم را مشخص کردند.
پیام جوادیان، مدیرعامل پارک ها و فضای سبز شهرداری قم در خصوص این طرح 
گفت: طرح جامع استفاده از پساب در فضای سبز جنگلی و کمربند سبز و اجرای 
زیر ساخت های پروژه با تکمیل فاز اول پیگیری شده و فاز دوم نیز در حال اجرا است. 
موضوع در دو زمینه توسعه فضای سبز در پروژه های جدید و اجرای سیستم آبیاری 
تحت فشار در عرصه های کاشته شده قبلی به روش آبیاری سنتی پیگیری شده 
است. به گفته وی در سال های گذشته کل توسعه فضای سبز جنگلی و کمربند سبز 
با استفاده از سیستم آبیاری تحت فشار کاشته شده است، همچنین بیش از ۹۰ 

درصد توسعه فضای سبز شهری با سیستم آبیاری تحت فشار اجرا شده است.
جوادیان در ابتدای سال جاری نیز طی گفت وگویی اعلام کرد که بهره برداری از 

بخش اعظم پروژه تصفیه ثانویه پساب در سال ۱۴۰۳ اتفاق خواهد افتاد.
مدیرعامل سازمان سیما و منظر شهرداری قم با بیان اینکه امید است در ماه های 
ابتدایی سال ۱۴۰۳ بتوان ۲5۰ لیتر در ثانیه در شبانه روز پساب تصفیه شده به 
کمربند سبز و عرصه های جنگلی شهر قم وارد شود، گفت: استفاده از آب شرب 

برای فضای سبز شهر قم به کمتر از ۲۰ درصد رسیده است.
حذف آبیاری با تانکر در مناطق شهری

مهدی اصفهانیان مقدم، معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم 
درباره مکانیزاسیون شبکه آبیاری فضای سبز و حذف آبیاری تانکری اعلام کرد که 
سال گذشته ۹۰ میلیارد تومان در این مسیر هزینه شد. این موضوع نقش مهمی 
درافزایش بهره وری و کاهش میزان مصرف آب داشته است و در سطح مناطق 
هشت گانه هیچ گونه آبیاری با تانکر مگر در مواقع حادثه یا قطعی آب، وجود ندارد؛ 

در واقع سال ۱۴۰۲ سال حذف آبیاری با تانکر در حوزه فضای سبز شهر قم بود.
وی تاکید کرد: به منظور توسعه شبکه ها و خطوط انتقال آب در سال ۱۴۰۲، ۱۲ 
هزار و ۲۳5 متر طول با هزینه بالغ بر ۲۷ میلیارد تومان توسعه شبکه انجام شد. 
مساحت آبیاری تحت فشار ۳۰ هزار متر مربع و آبیاری قطره ای ۲5۰ هزار متر مربع 
بود، همچنین در این سال حدود ۱۶۰۰ متر مکعب مخزن برای آبیاری تحت فشار و 
قطره ای احداث شده است. به گفته اصفهانیان مقدم برای اجرای پروژه های استفاده 
از پساب تصفیه شده در راستای توسعه و نگهداری از فضای سبز با رویکرد توسعه 
پایدار در سال گذشته اعتباری بالغ بر ۲۰ میلیارد تومان در حوزه معاونت شهری و در 
سطح مناطق هشت گانه و و سازمان ها پیش بینی شد. برای سال ۱۴۰۳ نیز بیش از 
۶۰ میلیارد تومان برای این حوزه در نظر گرفته شده است تا از پساب های تصفیه شده 

در بوستان های جنگلی استفاده شود.
هر چند تا امروز اقدامات خوبی در جداسازی آب شرب از آبیاری فضای سبز و 
افزایش بهره وری در این زمینه اتفاق افتاده است، اما هنوز در حوزه استفاده از پساب 
اهدافی وجود دارد که می تواند این پازل را تکمیل کند. یکی از اقدامات مهم برای 
عملی کردن طرح استفاده از پساب در فضای سبز جنگلی و کمربند سبز قم که در 
پنج فاز طراحی شده، احداث تصفیه خانه ثانویه پساب است که ۱۰۲5 متر مربع 

زمین برای این اقدام به شهرداری قم واگذار شده است.
در فاز دوم مناطقی به مساحت ۶ میلیون و ۶5۶ هزار و 5۰۰ متر مربع از بوستان 
مصرف  محل  عنوان  به  خلیج فارس  آزادراه  و  عوارضی  اتوبان،  حاشیه  ولایت، 
پساب های تصفیه شده در نظر گرفته شد. در فاز سوم استفاده از پساب ها در فضای 

سبز بوستان مرجعیت و پردیسان مورد توجه قرار گرفت.
همچنین فاز چهارم این طرح شامل انتقال پساب تصفیه شده به بوستان جوان و 
آبیاری فضای سبز محدوده این بوستان با خط انتقال ۱۲ کیلومتر و مساحت تحت 
شرب ۹۰ هکتار است. در فاز پنجم نیز انتقال پساب از بوستان جوان به بوستان 
اسلام آباد به طول ۹ کیلومتر و ۴۸۴ هکتار جنگلی در نظر گرفته شده است. می توان 
انتظار داشت که با تدابیر اتخاذ شده توسط مدیریت شهری قم، این کلان شهر ضمن 
حفظ محیطی با نشاط و سبز برای افزایش آرامش شهروندانش، بتواند با ایجاد 
سیستمی پایدار برای استفاده از پساب ها با بهره وری بالا و مصرف بهینه فضای سبز 

شهری و جنگلی این شهر را حفظ کند و الگویی مناسب را طراحی کند.

ضرورت مدیریت پایدار آب در راستای توسعه پایدار؛

پساب شهری نجات بخش فضای سبز قم 

خیلی ها به امید تغییر رفتارهای منفی خود یا شریک 
زندگی شان وارد زندگی مشترک می شوند، اما آیا ازدواج 
واقعاً می تواند معجزه ای برای حل مشکلات رفتاری 
باشد؟ تجربه ها و واقعیت ها نشان می دهند که تغییرات 

پایدار نیازمند چیزی فراتر از عشق و تعهد است.
ازدواج همواره به عنوان یکی از مهم ترین تصمیمات 
زندگی انسان ها مطرح بوده است. بااین حال، برخی 
افراد به اشتباه بر این باورند که ازدواج می تواند مشکلات 
به طور معجزه آسا حل  را  فرد  رفتاری یک  و  اخلاقی 
کند. تجربه ها نشان می دهد که چنین تصوری نه تنها 
نادرست است، بلکه می تواند به مشکلات و چالش های 
به  ادامه  در  منجر شود.  زندگی مشترک  در  بیشتری 
روایتی  از تجربه فردی می پردازیم که با وجود مشکلات 
رفتاری تصمیم به ازدواج گرفت، به امید آنکه ازدواج 

بتواند او را تغییر دهد.
آشنایی و شروع ازدواج

نازنین و آرش در دوران دانشگاه با یکدیگر آشنا شدند. 
اوقات  گاهی  اما  بود،  جذاب  و  باهوش  مردی  آرش 
رفتارهای عجیب و غیرمعمول از خود نشان می داد. او 
امیدوار بود در کنار نازنین بتواند بر مشکلات خود غلبه 
کند و زندگی شادی داشته باشد. نازنین نیز رفتارهای 
آرش را به عنوان مشکلاتی موقتی نادیده گرفت و با این 
امید که ازدواج و عشق بتواند مشکلات او را حل کند، با 

آرش ازدواج کرد.
 بروز مشکلات

در سال های ابتدایی ازدواج، نازنین متوجه شد که 
رفتارهای عجیب آرش فراتر از حد انتظار است. او گاهی 
اوقات واقعیت را از تخیل تشخیص نمی داد، صداهایی 
می شنید که وجود نداشتند و باورهای غلط و غیرواقعی 
داشت. نازنین با کمک مشاوره هایی که می رفت متوجه 
شد که این مشکلات نشانه هایی از اختلال سایکوتیک 
هستند. بااین حال، او همچنان امیدوار بود که با صبوری 

و عشق می تواند به آرش کمک کند.
تلاش برای درمان: چالش های مداوم

نازنین با حمایت و تشویق، آرش را به روانپزشک و 
روان شناس ترغیب کرد. آرش گاهی به درمان و مصرف 
دارو تن می داد، اما در بسیاری از مواقع از همکاری 
خودداری می کرد. نازنین سعی  می کرد محیط خانه را 
آرام نگه دارد، اما وضعیت آرش نوسانات زیادی داشت 
و این نوسانات باعث ایجاد استرس و فشار روانی فراوان 

بر نازنین می شد.
افزایش تنش ها: واقعیت های سخت

با گذشت زمان، نازنین دریافت که تلاش هایش کافی 
نیستند و آرش به تنهایی نمی تواند تغییر کند. نوسانات 

در  زیادی  تنش های  بروز  باعث  آرش  رفتار  در  شدید 
در  که  کرد  احساس  نازنین  شد.  مشترکشان  زندگی 
چرخه ای بی پایان از امید و ناامیدی گرفتار شده است. 
او به این نتیجه رسید که آرش باید خود بخواهد که 
بهبود یابد و تا زمانی که او تمایل به درمان نداشته باشد، 

هیچ چیز نمی تواند وضعیت را بهبود بخشد.
پذیرش واقعیت: تصمیم دشوار

نازنین پس از سال ها تلاش و تحمل، به این نتیجه 
تغییر کسی  را وقف  رسید که نمی تواند زندگی خود 
به  تصمیم  او  ندارد.  اعتقادی  تغییر  به  خود  که  کند 
جدایی گرفت تا بتواند به سلامت روانی و زندگی خود 
توجه بیشتری کند. نازنین فهمید که ازدواج به تنهایی 
نمی تواند مشکلات جدی روانی را حل کند و تغییرات 

واقعی نیازمند اراده و تعهد فردی است.
ازدواج درمانگاه مشکلات جدی روانی نیست

تجربه نازنین و رضا و امثال او که به امید تغییر خود 
یا طرف مقابلشان ازدواج می کنند، نشان می دهد که 
ازدواج نمی تواند درمانگاه مشکلات جدی روانی باشد. 
اگرچه حمایت و عشق همسر می تواند به بهبود شرایط 
کمک کند، اما تغییرات واقعی باید از درون فرد ناشی 
شود. ازدواج باید بر پایه های محبت، احترام متقابل و 
مسئولیت پذیری بنا شود و نه بر اساس امید به تغییر 

معجزه آسای رفتارهای منفی.
خیال باطلِ بهبود مشکلات رفتاری

 بعد از ازدواج
برای داشتن یک زندگی مشترک موفق، باید قبل از 
ازدواج به دقت به مشکلات روانی و رفتاری خود و فرد 
مقابل توجه کرد و از تصمیمات عجولانه که بر اساس 
امید به تغییر است، پرهیز نمود. دکتر مصطفی تبریزی، 
مشاور پیش از ازدواج در این باره می گوید: »کسانی 
که تصور می کنند بعد از ازدواج خیلی از بیماری های 
روان شناختی آنها از جمله های اسکیزوفرنی، وسواس و 
افسردگی بهبود پیدا می کند، این خیال باطلی است؛ 
است  درمانی  مسئله  یک  مشکلات  این  همه  چون 
و به بیرون و فرد دوم هیچ ارتباطی ندارد.« او افزود: 
»خلق افراد مثل درون گرایی صرف نیز با ازدواج تغییر 
نمی کند و به برون گرایی تبدیل نخواهد شد. البته همه 
افراد درصدی از درون گرایی و برون گرایی را دارند و این 
طبیعی است؛ اما کسانی که در دو سر طیف قرار دارند، 
یعنی فوق العاده درون گرا یا فوق العاده برون گرا هستند، 
با ازدواج تغییر نخواهند کرد.« این مشاور پیش از ازدواج 
تأکید می کند: »برخی نیز تصور می کنند که بعد از 
ازدواج همسرشان باید زخم های دوران کودکی آنها را 
ترمیم کند، این هم فکر اشتباهی است. همسر، پرستار 

و پزشک نیست که وظیفه درمان داشته باشد.«
ازدواج به خودی خود باعث بلوغ فکری و تغییر افراد 

می شود؟
تبریزی در پاسخ به این سؤال می گوید: »تغییراتی 
است.  روبنایی  تغییرات  می شود،  ایجاد  ازدواج  با  که 
است.  ثابت  افراد  شخصیت  ساختار  در  تغییرات  آن 
است؛  پایدار  نسبتاً  ویژگی های  معنای  به  شخصیت 
لذا ویژگی های کوچکی با ازدواج تغییر می کند؛ البته 
ممکن است باور افراد نیز بعد از ازدواج تغییر کند که 
این مسئله فقط به ازدواج مربوط نمی شود؛ ما در تعامل 
با دیگران از جمله همسرمان ممکن است باورهایمان 

دچار تغییرات درست یا غلطی شود.«
هیچ فردی صددرصد از شخصیت سالم 

برخوردار نیست
به گفته تبریزی، هیچ فردی صددرصد از شخصیت 
سالمی برخوردار نیست این واقعیتی است که در زندگی 
مشترک و ازدواج اهمیت ویژه ای دارد؛ اما برخی افراد 
مشکلات بیمارگونه ای دارند و دچار اختلال سایکوتیک 
هستند، این افراد تا زمانی که درمان نشده اند نباید 
ازدواج کنند؛ چون در صورت ازدواج طرف مقابل این 
افراد هم آسیب می بیند و این ازدواج در نهایت منجر به 

دعوا یا طلاق خواهد شد.
او افزود: »طبیعتاً همه افرا ضعف هایی دارند؛ لذا اگر 
در مشاوره های ازدواج به زوج آگاهی داده شود که هر 
فردی شخصیت منحصربه فردی همراه با ضعف و قوت 
دارد و هیچ فرد کاملی وجود ندارد، مسیر درستی برای 

ازدواج افراد فراهم خواهد شد.«
این مشاور پیش از ازدواج با تأکید بر پذیرش نقاط قوت 
و ضعف طرف مقابل بیان می کند: »ما در ازدواج باید 
ضعف و قوت افراد را بپذیریم و با مجموع قوت و ضعف 
او را قبول کنیم؛ در این صورت مشکلی در ازدواج پیش 
نخواهد آمد؛ اما برخی عوامل به تنهایی می توانند در 
ازدواج منجر به مشکل شود مثل بیماری وسواس یا 

تضاد در عقاید دینی.«
ازدواج هم مثل رانندگی به گواهینامه نیاز دارد

به  رانندگی  مثل  هم  ازدواج  اینکه  بیان  با  تبریزی 
گواهینامه نیاز دارد، می گوید: »توصیه من به جوانان 
و  ازدواج  بر  مؤثر  عوامل  ازدواج  از  قبل  که  است  این 
شیوه های حل تعارضات را آموزش ببینند و مثل یک 
فرد متبحر وارد زندگی مشترک شوند.« او در پایان تأکید 
می کند: »ازدواج یک تصمیم مهم و سرنوشت ساز است 
که نباید باعجله و بدون تفکر گرفته شود. قبل از ازدواج 
باید به طور کامل در مورد آن فکر کنید و از آمادگی 

خودتان برای این تعهد بزرگ مطمئن شوید.«

ازدواج درمانگاه مشکلات جدی روانی نیست؛
آیا ازدواج می تواند مشکلات رفتاری را درمان کند؟
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خبر مهم وزیر صنعت برای بازار خودرو

خودروهای ارزان در راه بازار ایران؟ 

وزیر صمت ضمن تاکید بر اینکه نظام ارز چندنرخی ابرچالش اقتصاد کشور است، 
گفت: برای افزایش بهره وری خودروسازان داخلی باید خودروهایی در مقیاس ارزان تر 

وارداتی در اختیار مردم قرار گیرد.
عباس علی آبادی روز یکشنبه در حاشیه همایش روز ملی صنعت و معدن در سالن 
اجلاس سران در جمع خبرنگاران اظهار کرد: دولت سیزدهم به حل مساله صنعت 
اهتمام ویژه ای داشت و در وزارت صمت مسائل صنعت را فهرست کرده و به موضوعات 
و رفع موانع پرداختیم. مشکلاتی که در صنعت وجود دارد مربوط به دوره خاصی 
نیست؛ بلکه هر دوره مشکلات خود را دارد که باید در همان زمان مورد رسیدگی قرار 

گیرند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه ابرچالش اقتصاد تنوع نرخ ارز است، 
گفت: این امر منجر به تعهدات ارزی شده است و باید در یک برنامه کلی، نظام تک 

نرخی را در ارز مشخص کنیم.
به گفته علی آبادی، ارز تخصیصی برای بخش صنعت در سال گذشته ۲۹.5 میلیارد 

دلار تعیین شده بود، اما تا پایان سال ۱۴۰۲ به ۴۳ میلیارد دلار افزایش یافت.
محصولات  که  صورتی  در  فولادی ها  جمله  از  شرکت ها  کرد:  بیان  ادامه  در  وی 

رقابت پذیر داشته باشند می توانند اقدام به صادرات کنند.
علی آبادی با بیان اینکه صنایع ما اغلب صادرات محور نیستند، گفت: صنایع ما 
وابسته به دریافت کمک و حمایت هستند. ما به اندازه کافی آموزش در اختیار صنایع 

قرار نمی دهیم بایستی آموزش های حقوقی و تخصصی صورت بگیرد.
وزیر صمت با اشاره به برنامه ریزی در خصوص عرضه خودروی ارزان قیمت، گفت: 
برای افزایش بهره وری خودروسازان داخلی باید خودروهایی در مقیاس ارزان تر وارداتی 
در اختیار مردم قرار گیرد. پیش از این واردات برای خودروهایی که قیمت آنها بالاتر از 
۱۰ هزار دلار بوده است صورت می گرفت، اکنون در تلاش هستیم تا زمینه واردات 

خودروهای قیمت مناسب و باکیفیت را فراهم کنیم.
وی ادامه داد: خودروهای باکیفیت و ارزان قیمت وارداتی، رقابت پذیری را افزایش 
می دهد ضمن اینکه برای ارتقا و کیفیت خودروها یکی از مؤلفه ها رقابت پذیری است 
مؤلفه های دیگری تأثیرگذار است تا تولید منطقی تر شود نه تنها خودرو ارزان قیمت، 

بلکه باید در همه محصولات و کالاها فاکتور قیمت و کیفیت را در نظر بگیریم.
علی آبادی از ابلاغ آئین نامه واردات خودروهای جانبازان خبر داد و گفت: واردات 
خودرو برای جانبازانی که در گذشته ثبت نام کرده بودند، فراهم شده است تا به زودی 
انجام شود هرچند این امر زمان بر است. در حال حاضر اولویت برای جانبازان بالای 

۷۰ درصد است.
به جانبازان اظهار کرد:  وزیر صمت همچنین درباره تحویل خودروهای داخلی 
متناسب با ظرفیت تولید و با توجه به اینکه تعدادی در گذشته ثبت نام کرده اند، 

تعهداتی برای شرکت های خودروساز ایجاد شده لذا باید یک مقدار زمان بدهیم.
وی در مورد تغییر در نحوه تخصیص ارز به واحدهای صنعتی گفت: وقتی محدودیت 
وجود داشته باشد اختصاص ارز به صنایع مطابق برنامه صورت می گیرد، لذا از صنایع 
خواسته شده تا برنامه تولید را به ما ارائه دهند تا ما به آنها ارز تخصیص دهیم و لذا این 

برنامه تا حدودی باعث کندی کار شد، اما با تمهیدات وضعیت در حال بهبود است.
علی آبادی درباره بهره وری هم اظهار کرد: من معتقدم برای افزایش بهره وری باید 
حقوق و دستمزد را اصلاح کرد ولی با این میزان دستمزد و با حمایت هایی که دولت در 
سایر بخش های مثل انرژی دارد دارد اگر تولید کنندگان ما با شرایط بین المللی خود را 

تطبیق ندهند شرایط برای آنها سخت می شود.
وی گفت: در حال حاضر قیمت هر کیلو وات ساعت انرژی برای صنایع در کشور ما ۲ 
سنت و در کشورهای دیگر ۸ سنت است و یا قیمت بنزین با قیمت جهانی فاصله زیادی 

دارد و لذا تولید کنندگان با این قیمت انرژی به تولید می پردازند.

رئیس هیئت مدیره انجمن تولید و زنجیره ارزش صنایع لاستیک :

تولید ۸0 درصد لاستیک های مورد نیاز 
در داخل کشور

رئیس هیئت مدیره انجمن تولید و زنجیره ارزش صنایع لاستیک گفت: هم اکنون 
۱۲ کارخانه لاستیک سازی در کشور فعال هستند و ۸۰ درصد از نیاز کشور را تامین 

می کنند.
محمدرضا تقی گنجی در نشست بررسی چالش های تولید تایر گفت: سالانه حدود 
۳۰ میلیون حلقه انواع تایر در کشور مصرف می شود، طی ۳ سال گذشته توانسته ایم 

سالانه 5 درصد رشد تولید داشته باشیم و عرضه و تقاضا به تعادل رسیده است.
وی افزود: ۸۰ درصد لاستیک مورد نیاز کشور تولید داخل است و ۲۰ درصد مابقی 
در ماشین آلات کشاورزی و معدنی مصرف می شوند که به خاطر تقاضای پایین به این 

نوع تایرها، تولید آنها در داخل توجیه اقتصادی ندارد.
رئیس هیئت مدیره انجمن تولید و زنجیره ارزش صنایع لاستیک تاکید کرد: تنها 
سایزی که کمبود تولید داریم برای لاستیک خودروی پراید است، چرا که تولید این 
خودرو متوقف شده و برای خودرو های موجود که در حال تردد هستند سالانه ۳ میلیون 
حلقه کمبود داریم، لاستیک سازان برای تولید این سایز سرمایه گذاری نمی کنند، 
چون می دانند در 5 سال آینده این خودرو کاملا منسوخ و مثل پیکان کنار گذاشته 

می شود.
گنجی افزود: ۲5 درصد مواد اولیه مورد نیاز در صنعت تایر، وارداتی است. برای 
تامین مواد اولیه مشکل تخصیص ارز داریم و از ابتدای سال هنوز هیچ تخصیص ارزی 
از سوی بانک مرکزی برای مواد اولیه تایر صورت نگرفته است، اما واردکنندگان لاستیک 

از ابتدای سال ۹۰ میلیون دلار ارز دریافت کرده اند.
وی عنوان کرد:با توجه با افزایش تولید و عرضه تایر در کشور، امروز اختلاف قیمت 
کارخانه و بازار آزاد بسیار اندک شده است و شاید دیگر نیازی به ادامه فعالیت سامانه 

تخصیص و توزیع تایر نداشته باشیم.

رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد؛

تخصیص اعتبارات به طرح های عمرانی
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور با تاکید بر اینکه منابع لازم برای تکمیل طرح های 
عمرانی تامین می شود، گفت: تا زمان تشکیل دولت جدید، کارها با نظم و جدیت 
پیگیری می شود و بنا به اذعان ناظران بیرونی، هیچ گونه اخلال و کم کاری در انجام 

امور وجود ندارد. 
داود منظور در نشست شورای معاونان سازمان برنامه و بودجه، بر انجام بی وقفه امور 
در سازمان تا زمان تشکیل دولت جدید تأکید کرد و اظهار داشت: خوشبختانه معاونان 
و رؤسای امور سازمان، شئونات اداری را در وارد نشدن به مسائل حاشیه ای و جناحی 
حفظ کرده اند و مطالبه مقام معظم رهبری نیز همین است که در فضای کاری، فقط به 

کار و خدمت به مردم پرداخته شود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: با توجه به نقش مهم دولت در تحقق شعار 
امسال، لازم است تحرک جدی در تخصیص اعتبارات به طرح های عمرانی ایجاد شود 

و پیشبرد این طرح ها با وقفه ای روبرو نشود.
وی با تأکید بر لزوم پیگیری منظم و مستمر برای تحقق منابع و درآمدهای بودجه 
۱۴۰۳، گفت: سازمان برنامه و بودجه باید نقش مطالبه گری خود را در خصوص تحقق 

منابع به خوبی ایفا کند تا منابع لازم را برای تکمیل طرح های عمرانی تأمین کند.
منظور با بیان لزوم تعامل با پیمانکاران طرح های مهم کشور و تسریع در تأمین مالی 
طرح های عمرانی، گفت: به زودی با تشکیل جلسه ای با حضور پیمانکاران طرح های 
خاتمه ای امسال، سازوکار تخصیص اعتبارات و نحوه فروش اوراق مالی برای آنان 

تشریح خواهد شد تا تکمیل طرح ها در کشور سرعت بیشتری بگیرد.
بر اساس این گزارش، در این نشست، گزارش تخصیص اعتبارات به طرح های تملک 
دارایی های سرمایه ای از سوی معاونت هماهنگی برنامه، بودجه و نظارت ارائه شد و 

معاونان سازمان نیز به بیان دیدگاه های خود پرداختند.

در گفت وگو با یک مقام سابق در شرکت ملی  پخش فرآورده های نفتی مطرح شد: 

سیاست دولت احتمالی »پزشکیان« درباره بنزین 

عضو شورای عالی راهبردی ستاد مرکزی نفت و انرژی مسعود پزشکیان گفت: 
با توجه به اهمیت دیپلماسی انرژی در سیاست خارجی دولت آقای پزشکیان که 
مزیت رقابتی این دولت با کاندیدای گروه تندرو و دولت فعلی است، امکان استفاده 
از تکنولوژی های به روز دنیا در حوزه تجهیز، کاتالیست و فرآیندهای پالایشگاهی، 
تسریع در اجرای طرح های بهینه سازی پالایشگاه ها با بازپرداخت بدهی حدود 

۲۰۰ همتی پالایشگاه های نفت فراهم خواهد شد. 
رابطه  در  عبدالعلی زاده  اظهارات  خصوص  در  گفت وگویی،  در  جدا  مرضیه 
با موضوع بنزین گفت: این موضوع دارای ابعاد فنی و اجتماعی است و نیاز به 
آقای پزشکیان در  بنابراین همانطور که  کارشناسی دقیق و همه جانبه دارد، 
مناظرات مطرح کرد موضوع افزایش قیمت بنزین قبل از ارتقای تکنولوژی صنعت 
خودرو امکانپذیر نیست و با توجه به رویکرد اقتصادی دولت او که مبتنی بر رفع 

فقر، افزایش رفاه اقتصادی، بهبود معیشت مردم و ... افزایش قیمت بنزین منتفی 
است. وی با اشاره به برنامه مدیریت کمبود و ناترازی بنزین در دولت پزشکیان 
تصریح کرد: بکارگیری تکنولوژی های نوین هوش مصنوعی و ابزارهای کنترلی 
از جمله هوشمندسازی سامانه ها، کنترل سیستمی و بکارگیری  ابزارهای نوین 

اندازه گیری و پایش مستمر تولید، مصرف و توزیع متمرکز از جمله برنامه ها است.
عضو شورای عالی راهبردی ستاد مرکزی نفت و انرژی مسعود پزشکیان بیان 
تکنولوژی  ارتقای  بنزین  مصرف  مدیریت  مولفه های  از  یکی  اکنون  داشت: 
خودروهای داخلی و  واردات سریع خودروهای کم مصرف خارجی و برقی است، 
توسعه زیرساخت های CNG که متوقف شده؛ از سرگرفته خواهد شد، از طرفی 
اصلاح قوانین و مقررات، فرهنگ سازی و مصرف بهینه نیز در مدیریت کمبود 

بنزین برنامه ریزی شده است.

وی اظهار داشت: با توجه به اهمیت دیپلماسی انرژی در سیاست خارجی دولت 
آقای پزشکیان که مزیت رقابتی این دولت با کاندیدای گروه تندرو و دولت فعلی 
است، امکان استفاده از تکنولوژی های به روز دنیا در حوزه تجهیز، کاتالیست و 
فرآیندهای پالایشگاهی، تسریع در اجرای طرح های بهینه سازی پالایشگاه ها با 
بازپرداخت بدهی حدود ۲۰۰ همتی پالایشگاه های نفت؛ بازدهی پالایشگاه های 
کشور کیفیت محصولات تولیدی در مقایسه با شرایط فعلی ارتقای بالا توجهی 
خواهد داشت. به علاوه به سوءمدیریت ایجاد شده در پالایشگاه ها با توجه به 

اختلافات بین وزارت اقتصاد و وزارت نفت پایان خواهد داد.
جدا وضعیت فعلی ناترازی بنزین را ناشی از سوءمدیریت دانست و خاطرنشان 
کرد: اکنون متوسط تولید بنزین در ۹ پالایشگاه کشور حدود ۱۰5 میلیون لیتر 
در روز و متوسط مصرف روزانه کشور حدود ۱۱5 میلیون لیتر در روز است. با 
حساب واردات ۱۰ میلیون لیتری روزانه بنزین، در هر سال از بودجه ارزی کشور 
سال  در  بنزین  واردات  هزینه  همت،  معادل ۱۱۰  دلار  میلیارد  میزان ۲.5  به 
گذشته شده است. در صورتی که در دولت دوازدهم با بهره برداری از پالایشگاه 
ستاره خلیج فارس در سال ۹۷؛  علاوه بر رفع کمبود بنزین با صادرات این فرآورده 

استراتژیک در سال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ مقادیر زیادی ارز وارد کشور شد.
وی گفت: متاسفانه اکنون مسئولین برای فرار رو به جلو و توجیه سوءمدیریت 
خود به مسائل حاشیه پرداخته و اطلاعات و آمار خلاف واقع اعلام می کنند. درباره 
کیفیت بنزین تولیدی در پالایشگاه ها باید به این نکته توجه داشت که برای رفع 
کمبود بنزین بدلیل عدم مدیریت مناسب در دولت سیزدهم، بنزین باارزش سوپر 
برای افزایش مقدار بنزین با فراورده های با کیفیت پایین ترکیب می شود یعنی عملا 
بنزین سوپر در پمپ بنزین ها توزیع نمی شود و بنزین توزیعی در جایگاه ها خارج از 

محدوده استانداردهای یورو است.
و پخش فرآورده های  پالایش  فناوری شرکت ملی  و  مدیر کل اسبق پژوهش 
نفتی در ادامه به طرح بنزینی جلیلی دیگر کاندیدای دوره چهاردهم انتخابات 
ریاست جمهوری با عنوان طرح وان اشاره کرد و گفت: این طرح نیز مانند وضعیت 
فعلی، هیچ نوع صرفه جویی در مصرف بنزین ایجاد نخواهد کرد، خرید و فروش 
بنزین توسط افراد که در این طرح دیده نشده است، اولا باعث بی نظمی در بازار 
و ثانیا می تواند سوداگری را دامن بزند، این طرح پشتوانه علمی ندارد و در جایی 

آزمون نشده است.
وی تاکید کرد: به جای این طرح می توان با استفاده از تجربه دنیا و بکارگیری 
خودروهای کم مصرف، ارزان قیمت روز دنیا و همچنین خودروهای برقی روز به 
مقدار قابل توجهی مصرف بنزین را کاهش داد و با پول صرفه جویی به افراد ضعیف 
کمک کرد، همچنین می توان زیرساخت های بخش های مختلف و سیستم حمل 

و نقل عمومی را توسعه و گسترش داد.

معاون اشتغال وزیر کار ۱۰ درصد اشتغال ایجادی در کشور را مربوط به حوزه 
مشاغل خانگی دانست و با بیان اینکه مشاغل خانگی تا قبل از دولت سیزدهم 
منزوی بود اما در این دولت از گوشه رینگ درآمد، گفت که ایجاد ۷۷5 هزار شغل 
خالص در سه سال اخیر، تک رقمی شدن نرخ بیکاری و کاهشی شدن آمار بیکاری 

فارغ التحصیلان از اقدامات شاخص دولت سیزدهم است.
محمود کریمی بیرانوند در یک نشست خبری به ارائه گزارش عملکرد سه ساله 
در دولت سیزدهم پرداخت و درباره ایجاد مشاغل خانگی گفت: یکی از اقدامات 
تحولی دولت سیزدهم مشاغل خانگی است که در حوزه تسهیلات و اعتباری 
که برایش در نظر گرفته شد، قابل مقایسه با دولت های قبل نبوده است. مشاغل 
خانگی طی سال های قبل منزوی بود ولی در دولت سیزدهم از گوشه رینگ درآمد 

و رونق گرفت.
وی ادامه داد: خوشبختانه طی سال گذشته 5۰۰۰ میلیارد تومان اعتبار برای 
بحث مشاغل خانگی توسط بانک مرکزی اختصاص یافت در حالی که تسهیلات 

مشاغل خانگی در سال ۱۳۹۹ جمعا ۲۰۰ میلیارد تومان بوده است.
افزود: مجوزهای مشاغل خانگی در دولت سیزدهم  کار  وزیر  اشتغال  معاون 

برخط و سه روزه صادر شد و طبق آمارها ۱۰ درصد اشتغال ایجادی کشور در طول 
سه سال اخیر مربوط به حوزه مشاغل خانگی بوده است.

وی در ادامه از تک رقمی شدن نرخ بیکاری یکی از اقدامات شاخص دولت 

سیزدهم در حوزه اشتغال نام برد و اظهار کرد: مطابق با آخرین آمار مرکز آمار ایران 
در سال ۱۴۰۲ نرخ بیکاری به عدد ۸.۱ درصد رسیده و نرخ مشارکت اقتصادی 
۴۱.۳ درصد افزایش یافت. این یعنی وضعیت محیط کسب و کار و بازار کار رو 
به بهبود بوده است. نرخ بیکاری جوانان ۱5 تا ۲۴ سال از ۲۳.۶ درصد در پایان  
۱۴۰۰ به ۲۱.۲ درصد در پایان سال ۱۴۰۲ رسید. نرخ بیکاری فارغ التحصیلان 
مستمرا در ۳ سال اخیر کاهشی بوده و  به ۱۱.۸ درصد رسید ه است.اشتغال ناقص 

هم در سال ۱۴۰۰ از ۱۰.۲ به ۸.۲ در سال ۱۴۲ رسیده است.
معاون اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: در چهار سال اول 
دولت یازدهم نرخ بیکاری مستمراً افزایشی بوده که عدد عجیبی است اما مهم ترین 
دلیل کاهش نرخ بیکاری و آمارهای امیدوارکننده بازار کار در دولت شهید رئیسی، 

وحدت فرماندهی اشتغال کشور بود و ایشان دغدغه اشتغال را تسری داده بودند.
کریمی بیرانوند افزود: موثرترین اقدامی که صورت گرفت این بود که شهید 
رئیسی ۸ جلسه شورای عالی اشتغال را برگزار کردند که در کمتر از ۳ سال اتفاق 
افتاد و باعث شد در هر جلسه شورای عالی اشتغال گزارش وضعیت بازار کار را ارائه 

می کردیم و مشخص می شد که کدام استان یا دستگاه  جلوتر یا عقب تر است.

معاون وزیر کار اعلام کرد

ایجاد 77۵ هزار شغل خالص در سه سال اخیر

در گفت وگو با یک کارشناس حوزه انرژی مطرح شد:

چرا آمریکا به ایران اجازه افزایش صادرات نفت داد؟
راه حل های  از  یکی  گفت:  انرژی  حوزه  کارشناس  یک 
دنیا افزایش تولید بود که این موضوع نیز با توجه به عدم 
وجود  امکان  عملا  کرونا  دلیل  به  دنیا  در  سرمایه گذاری 
اشته  تولید  افزایش  مبادی که می توانستند  تنها  نداشت، 
باشند؛ ونزوئلا و ایران بودند که در این زمینه چشم پوشی 
اتفاق افتاد به این ترتیب که در مورد ونزوئلا مذاکره شد تا 
و  توافقات  به  توجه  با  امریکایی  شرکت های  حضور  امکان 
تسهیلات دولت امریکا فراهم شود، در مورد ایران هم نسبت 

به صادرات چشم پوشی شد.
مرتضی بهروزی فر در گفت وگویی در ارزیابی واقعیت رقم 
صادرات نفت اظهار داشت: اینکه ما افزایش تولید داشتیم 
درست است و این را باید یک موفقیت مسئولین عملیاتی 
صنعت نفت برای تولید بیشتر تلقی کرد زیرا زمانی که حجم 
تولید باتوجه به ظرفیت کم می شود؛ نگهداشت ظرفیت 
تولید اقدامی است که نیاز به تخصص داشته و هزینه بر 

است.
چالش کرونایی

وی افزود: در این مسئله شکی نیست که در زمان تولید کم 
توانستیم به رقم تولید اضافه کنیم اما در نظر داشته باشیم 
که اواخر سال ۹۸ بحران اپیدمی کرونا را در دنیا داشتیم و 
تا سال ۱۴۰۰ به شرایطی رسیدیم که نسبت به سال های 
گذشته حتی ۲۰ تا ۲5 میلیون بشکه کاهش مصرف داشتیم 
و علت هم لاک داون و قرنطینه هایی است که در چین اتفاق 
افتاده و منجر به کاهش مصرف شده بود. آن زمان بخشی از 
صنعت و حمل و نقل هوایی و زمینی و حتی تردد داخلی هم 
دچار اختلال شد و ارتباطات به شدت دچار چالش و مصرف 
به میزان زیادی کاهش پیدا کرد، تا اینکه واکسن عمومی در 
تمام دنیا اتفاق افتاد و مسئله کرونا حل شد و دوباره تقاضا به 

سطح قبل بازگشت.
کمک تحریم روسیه به نفت ایران

این کارشناس حوزه انرژی گفت: پایان کرونا همزمان با 

بحران بین روسیه و اوکراین شد، جنگ در کشوری که  یکی 
از بزرگترین تولیدکنندگان نفت دنیا است و این مسئله باعث 
تحریم بر علیه روسیه شد. بسیاری از کشورهای اروپایی تمام 
تلاش خود را کردند که واردات کمتری از روسیه داشته باشند 
و این روی صادرات نفت این کشور اثر گذاشت و همین عوامل 
باعث شد که بازار دچار مشکل شود، نتیجه اینکه از یک سو 
افزایش تقاضا به سمت ایران سوق داده شد که متناسب با 
افزایش تقاضا نتوانسته بود افزایش عرضه داشته باشد. از 
سوی دیگر هم دنیا در معرض حذف بخشی از صادرات نفت 
روسیه قرار گرفته بود چون هم مسئله جنگ را داشتیم که 
امکان داشت به زیرساخت ها آسیب برساند و از طرف دیگر 

مسئله تحریم ها را داشتیم؛ همه اینها باعث شد قیمت نفت از 
۱۰۰ دلار هم بالاتر برود.

راه را برای ایران و ونزوئلا باز کردند
وی ادامه داد: یکی از راه حل های دنیا افزایش تولید بود که 
این موضوع نیز با توجه به عدم سرمایه گذاری در دنیا به دلیل 
کرونا عملا امکان وجود نداشت، تنها مبادی که می توانستند 
افزایش تولید اشته باشند؛ ونزوئلا و ایران بودند که در این 
زمینه چشم پوشی اتفاق افتاد به این ترتیب که در مورد ونزوئلا 
مذاکره شد تا امکان حضور شرکت های امریکایی با توجه به 
توافقات و تسهیلات دولت امریکا فراهم شود، در مورد ایران 

هم نسبت به صادرات چشم پوشی شد.

شرکت های کوچک چینی تنها مشتری های
 نفت ایران

بهروزی فر بیان داشت: مورد دیگری که باید در نظر 
داشت اینکه تمام صادرات نفت ایران صرفا به چین و 
فقط به شرکت های کوچک این کشور بوده که هیچ 
به دلار  وابسته  و  نداشته  بین المللی  و مراورده  ارتباط 
با امریکا نداشتند. در  ارتباطی  نبوده اند، یعنی هیچ 
واقع فروش نفت ایران به بازارهای محلی چین بوده که 
نفت خام را وارد و پالایش می کردند و در بازار محلی نیز 

بفروش می رساندند.
افزایش صادرات؛ به خاطر تخفیف

تخفیف  با  را  نفت  مجبوریم  ما  امروز  کرد:  تصریح  وی 
دهیم،  تغییر  را  داکیومنت ها  و  اسناد  مجبوریم  بفروشیم، 
مجبوریم در ازای نفت پول را وارد کشور نکنیم حتی اگر هم 
این نفت فروخته شده به کشور یک  انتقال پول  وارد شود 
فرایند پرهزینه است. امکان انتقال همه پول به صورت ارزهای 
پرقدرتی مثل دلار و یورو وجود نداشته است، همه اینها دست 
به دست هم دادند تا حدی به صادرات ایران اضافه شود اما 
واقع امر این است که این نفت ارزان فروخته شده و به بازار 

جدیدی نرفته است .
ادعا نداشته باشیم

صادرات  افزایش  کرد:  تاکید  انرژی  حوزه  کارشناس  این 
نفت صرفا توانمندی ما نبوده است، اگر بازار جدیدی پیدا 
اروپا  به  تحریم ها  علیرغم  بودیم  توانسته  اگر  بودیم،  کرده 
صادرات داشته باشیم، اگر در همین شرایط تحریم به ژاپن و 
کره صادرات  داشتیم؛ می توانستیم ادعا کنیم که دیپماسی 
انرژی را فعال کردیم ولی واقعیت اینکه ما فقط به شرکت های 
کوچک چینی نفت فروختیم، حتی یک قطره نفت هم به 
سی ان پی سی چین نفروخته ایم، بعبارت دیگر بازار جدید 
بدست نیاورده ایم و افزایش صادرات به شکل واقعی اتفاق 

نیفتاده است.

آگهی دعوت سهامداران شرکت طب پرتو صدرا سهامی خاص ثبت شده 
به شماره 8757 و شنا سه ملی 10860468405 جهت تشکیل مجمع عمومی عادی

بدینوسیله از کلیه سهامداران شرکت دعوت می شود تا در جلسه مجمع عمومی عادی که در ساعت ۱۳ 
مورخ ۱4۰3/۰4/23 در محل اصلی شرکت تشکیل می گردد حضور بهم رسانند.

دستور جلسه:
۱-انتخاب بازرسین

۲- تصویب صورت های مالی منتهی به سال ۱۴۰۲
۳- تعیین روزنامه کثیر الانتشار

۴- سایر مواردی که در صلاحیت مجمع عمومی عادی می باشد.
 هیأت مدیره شرکت
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در مسابقات کاراته رده نونهالان انتخابی بسیج استان قم ؛

درخشش  بیطرفان و رحیمی  موحد 
باکسب مدال طلا

پارسا بیطرفان در وزن ۴۰کلیلوگرم ومحمد صدر رحیمی موحد در وزن ۳۰ کیلو گرم  
از باشگاه استقلال  در مسابقات  کاراته رده نونهالان انتخابی بسیج استان قم  جهت 

اعزام به مسابقات کشوری موفق به کسب مدال طلا شدند.
به گزارش  ایمان، مسابقات کاراته رده نونهالان انتخابی بسیج استان قم با 5۰ 
شرکت کننده جهت انتخاب تیم منتخب استان قم  جهت اعزام به مسابقات کشوری 

در اوزان مختلف برگزار  و نفرات برتر مشخص شدند.
دراین مسابقات پارسا بیطرفان در وزن ۴۰کلیلوگرم ومحمد صدر رحیمی موحد مرد 
همیشه طلایی استان قم در وزن ۳۰ کیلو گرم   از باشگاه استقلال  قم موفق به کسب 

مدال طلا شدند.

در مسابقات چندجانبه دوومیدانی همدان ؛
مدال آوری دانش آموزان دوومیدانی کار قمی

نخبه های دوومیدانی مدارس قم از مسابقات چندجانبه همدان ۱۰ مدال متنوع 
کسب کردند.

به گزارش ایمان ،تیمی که متشکّل از نخبه های دوومیدانی مدارس قم با هدایت 
علی رضایی راهی مسابقات چندجانبه همدان شده بود، با کسب ۱۰مدال متنوع به 

کار خود در این پیکارها پایان داد.
مدال های کسب شده توسط تیم اعزامی قم: امیرعلی ترابیان )طلا ۱۰۰ متر 
- نقره ۲۰۰ متر(، مهدی عدنان )طلا ۲۰۰ متر - برنز ۱۰۰متر( ،محمدحسین 
برنز   - متر   ۸۰۰ )برنز   عرب خراسانی  ،امیرعباس  متر(   ۴۰۰ )نقره  حمیدی 
۱5۰۰متر(،حمیدرضا دهقانی )برنز ۴۰۰ متر( ،امیرحسین جوهری )برنز پرتاب وزنه 

۴ کیلوگرم( ، ابوالفضل ملکی )برنز پرتاب وزنه ۳ کیلوگرم(.

تیم هیات کشتی قم از راهیابی به مرحله بعد بازماند! 

ناکامی کشتی با شکست های عجیب !!!
اول  دسته  لیگ  رفت  دور  مسابقات  دوم  رتبه  قم  در  که  قم  کشتی  هیات  تیم 
باشگاه های کشور در گروه C را کسب کرده بود، در دور برگشت به میزبانی شیراز 

نتایج قابل قبولی نگرفت و از راهیابی به مرحله بعد بازماند! 
براساس این گزارش ،نتایج تیم قم در دور برگشت:سپاهان اصفهان ۱۰ – هیات 

کشتی قم ۰ ،هیات کشتی فارس ۷ – هیات کشتی قم ۳
در پایان دیدارهای رفت و برگشت گروه C لیگ دسته اول کشتی فرنگی ایران، 
تیم های سپاهان اصفهان و هیات کشتی فارس به دور بعد صعود کردند و قم از صعود 

بازماند.

با برتری مقابل کره جنوبی ؛

ایران، قهرمان جام جهانی تکواندو شد

تیم ملی تکواندو کشورمان با برتری مقابل میزبان در فینال جام جهانی کره جنوبی 
مقتدرانه روی سکوی قهرمانی ایستاد.

به گزارش ایمان به نقل از پایگاه اختصاصی مسابقات، این مسابقات با حضور 5 
تیم در چانچون کره جنوبی برگزار شد و تیم مردان ایران با ترکیب مهدی عابدینی، 

محمدحسین یزدانی، علی خوش روش و ابوالفضل زندی در رقابت ها شرکت کرد.
تیم ایران در دور نیمه نهایی در دو راند برابر تیم ساحل عاج به برتری رسید و سپس 

در مصاف پایانی برابر تیم کره جنوبی در دو راند به برتری رسید و قهرمان شد.
تیم بانوان ایران هم با ترکیب ملیکا میرحسینی، یلدا ولی نژاد، ساغر مرادی و مهلا 
مؤمن زاده در این رقابت ها شرکت کرده است و  روز سه شنبه در نخستین مسابقه با 

کره جنوبی میزبان روبرو خواهد شد.

تیم هیأت فوتبال نماینده قم در لیگ برتر فوتسال کشور؛

شروع دیرهنگام پس از بلاتکلیفی
طولانی مدت

نماینده فوتسال قم در لیگ برتر باشگاه های کشور، پس از تحولات مدیریتی، 
بالاخره تمرینات خود را برای حضور در فصل جدید آغاز کرد.

براساس این گزارش ، تیم لیگ برتری فوتسال قم که قرار است امسال با نام هیأت 
فوتبال قم در رقابت های لیگ برتر باشگاه های کشور حضور یابد، پس از کش 
و قوس های فراوان و واگذاری مدیریت تیم به هیأت فوتبال، تمرینات آماده سازی 
خود را برای فصل جدید لیگ برتر پیگیری می کند. این در حالی است که به واسطه 
از دست دادن زمان و مشخص نبودن تکلیف مالکیت تیم، بسیاری از ستاره های 
فصل گذشته به سایر تیم های لیگ برتری ملحق شده اند. نماینده فوتسال قم فصل 
گذشته با رتبه ششم در لیگ برتر به کار خود پایان داد و در فصل جدید هم بیست و 

دوم تیر در هفته نخست میزبان فولاد زرند ایرانیان خواهد بود.

لیگ  هندبال رده های سنی پایه قم پایان یافت؛

قهرمانی ملی پوشان در هر دو رده
 لیگ هندبال پایه 

ملی پوشان در هر دو رده لیگ هندبال پایه استان قم به عنوان قهرمانی رسید.
به گزارش ایمان ، پرونده رقابت های شش تیمی لیگ هندبال استان قم در رده 

نونهالان با قهرمانی مدرسه هندبال ملی پوشان )الف( بسته شد.
این تیم در فینال ۲۳ – ۱۴ برابر ملی پوشان نوین به برتری رسید و جام قهرمانی را 
بالای سر برد و مدرسه هندبال ایثار هم با برتری در دیدار رده بندی برابر تیم ستارگان 
سوم شد. در رده سنی نوجوانان هم که 5 تیم حضور داشتند، تیم مدرسه هندبال 
ملی پوشان )الف( در فینال تکراری ۱۹ -۱۷ برابر ملی پوشان نوین به برتری رسید و 
در این رده سنی هم قهرمان شد. عنوان سومی این رده سنی هم به مدرسه هندبال 

ایثار رسید.

رییس هیات والیبال استان قم  گفت :در خصوص متنی که یکی از خبرگزاری ها در 
چند روز گذشته  نگارش کرده اند لازم دانستیم که پاسخی داده شود تا اذهان عمومی 
علی الخصوص جامعه ورزشی والیبال که دلسوزان واقعی این رشته بوده و هستند  

آگاهتر شوند .
زهرا بیات  با صدور جواببیه ای اظهارداشتند :خبرنگار محترم ،ای کاش کمی 
رعایت حق و انصاف بیشتری را رعایت می کردید و با اطلاعات بیشتری دست به قلم 
می شدید و جامعه ورزش استان از حضرتعالی که خود از پیشکسوتان ارزشمند ورزش 

هستید بیشتر انتظار نقد سازنده را دارد  و ای کاش که حرفه ای تر عمل می کردید.

سال گذشته در حد توان از دو باشگاه کریمه و افق  حمایت کردیم
بیات در ادامه  افزوده است :از مدیران محترم دو باشگاه کریمه و افق سئوال کنید در 
سال گذشته و سنوات گذشته آیا هیات والیبال استان همیشه همراه و یاورتان نبوده ؟ 
سانس های رایگان در ۷ روز هفته ، بکارگیری داوران محترم  محلی با حداقل دستمزد ، 
نیروی انتظامی و پزشکیار و اورژانس با یک چهارم قیمت ها ، در اختیار گذاشتن سالن 
پیامبر و تجهیزات مسابقات کاملا رایگان ، حمایت های حقوقی از این دو باشگاه علی 
الخصوص باشگاه افق ، رایزنی با فدراسیون محترم والیبال جمهوری اسلامی ایران 

جهت حمایت و مساعدت این باشگاهها  و.......

وی بیان داشته است :خبرنگارمحترم  اگر از قبل سری به کانال هیات والیبال 
استان می زدید و عملکرد چند ماهه هیات را ملاحظه می کردید یقینا با شناختی که 
از شخصیت حضرتعالی داریم مطمئن هستم که شاید با درایت و هوشیاری بیشتری 
نگارش می  کردید. در پایان از خدای مهربان که در همه احوال ناظر بر اعمال و رفتار ما 
می باشد عاقبت بخیری و عافیت و رعایت حق و حقانیت را برای همگان خواستاریم .

چند بازیکنان بومی و آینده دار قمی در تیم افق حضور دارند ؟
رییس هیات والیبال استان قم  تاکید داشته است :یک سوال مهم از باشگاه افق : 
چند نفر از  بازیکنان بومی و آینده دار قمی در تیم افق حضور دارند ؟و هدف باید این 
باشد با بضاعت وشرایط هیات استان به سمت بومی بودن برویم حتی با شرکت در لیگ 
های دسته ۲ .!سوال مهمتر : آیا در عرض دو دقیقه می توانیم قضاوت کنیم و بعنوان 
یک خبرنگار   بایستی همیشه  حق و انصاف را رعایت نموده  و با تامل بیشتری دست 
به قلم بزنید  تا خدای ناکرده به جای همدلی و همیاری باعث تفرقه افکنی و شبهات 
نشوید تا   به راحتی آنچه  را دقیق اطلاع نداریم نگارش نکنیم .مردم فهیم و جامعه بزرگ 
ورزش و خانواده عزیز  والیبال بعد از خدای عادل قضاوت را به  شما عزیزان بزرگوار 
می سپاریم.  بیات خاطرنشان کرده است :وظیفه هیات والیبال تیم داری نبوده و نیست 
و هدف هیات حمایت از  رده های پایه ، استعدادیابی، برگزاری مسابقات ، کلاسهای 
مربیگری و داوری ،سمینارهای مختلف آموزشی ، برنامه های فرهنگی و نظارت و 
ارزیابی فعالیت های مربیان و باشگاه های والیبال استان میباشد و تیم های لیگ 
و باشگاه های  خصوصی بایستی  به دنبال بازاریابی و جذب اسپانسر باشند و هیات 
والیبال با صلاحدید و در حد بضاعت کما فی السابق کمک و مساعدت خواهد داشت .

سالن پیامبر اعظم )ص ( فقط در زمینه والیبال فعال است
رییس هیات والیبال استان قم  تصریح کرده است : در خصوص اینکه سالن پیامبر 
اعظم )ص ( در اختیار هیات والیبال قرار گرفته است و به جهت حفظ و نگهداری از 
اموال دولتی  علی الخصوص کفپوش گران قیمت آن  وظیفه شرعی و قانونی خود 
می دانیم که فقط در این سالن والیبال فعالیت  داشته و عدم توجه به سالن، خسارات 
جبران ناپذیری را بر کفپوش سالن وارد می آورد . در یک حساب و کتاب ساده متوجه 
می شوید سالن مذکورهزینه هایی چون حقوق مدیر و خدمتگزار ، نگهبان ،  انشعابات 
، سیستم سرمایشی و گرمایشی  ، تعمیرات،  استهلاک و تامین و نگهداری تاسیسات 
و ..   ..... دارد. در پایان امید آن است که بیش از پیش در تمامی امورات و مسئولیت 
های خود با رعایت حق و انصاف بیشتری عمل نموده و نقد سازنده داشته باشیم و 
راهکار اساسی ارائه دهیم نه اینکه برای جذب مخاطبین خود هر متن یا نگارشی را 

انجام دهیم .

رییس هیات والیبال استان قم  :

وظیفه هیات والیبال تیم داری نبوده و نیست 

علیه  تندی  صحبت های  تازگی  به  عزیزی  خداداد 
ایران کرد؛ صحبت هایی که  سرمربی تیم ملی فوتبال 
نمی تواند بی ارتباط به عدم حضورش در کنار این تیم 

باشد.
به گزارش ایرنا، فوتبال ایران برای خلاصی از مشکلاتش 
نیاز جدی به نقد و بررسی منصفانه دارد. هر چند باید 
انتقادها  از  تا  باشد  داشته  وجود  هم  شنوایی  گوش 
این  در  که  مشکلی  اما  کرد؛  را  بهره برداری  بیشترین 
خصوص وجود دارد صحبت های برخی کارشناسان است 
که در آنها رنگ و بوی انصاف دیده نمی شود. خداداد 

عزیزی در زمره همین کارشناسان است.
ملی پوش اسبق فوتبال ایران که همیشه صحبت های 
بی پرده ای در خصوص فوتبال انجام داده در یک برنامه 
تلویزیونی امیر قلعه نویی را مورد تاخت و تاز قرار داد؛ آن 
تلویزیونی که برای رقابت های یورو است  برنامه   هم در 
و قرار بود وی و اشکان دژاگه در خصوص این رقابت ها 
فرو خورده خداداد  بغض  یکباره  به  اما  صحبت کنند؛ 
فوران کرد و وی صحبت های تندی را علیه سرمربی تیم 

ملی به زبان آورد.

قطعا بخشی از این صحبت ها با واقعیت ها تطابق دارد؛ 
اما در جایی که قلعه نویی امکان دفاع از خود و عملکردش 
ندارد حمله یک جانبه به وی اخلاقی و منصفانه نیست. 

حکم  قلعه نویی  که  زمانی  در  کرد  فراموش  نمی توان 
سرمربیگری تیم ملی را گرفت خداداد جزو منتقدان وی 
بود؛ اما پس از انتصابش به عنوان مشاور دیگر خبری از 

انتقادها نبود و حتی صحبت هایش علیه سعید الهویی را 
پس گرفت؛ اما پس از جام ملت ها یکبار دیگر الهویی را زیر 

باد انتقاد قرار داد.
پس از چندی که قلعه نویی ترجیح داد حضور خداداد 
عزیزی در کادر تیم ملی ادامه پیدا نکند یکبار دیگر انتقاد 
از تیم ملی شدت گرفت. عزیزی برای اینکه به قلعه نویی 
اما  کرد؛  قلمداد  او  از  موفق تر  را  کی روش  بزند  طعنه 
خداداد باید به یاد بیاورد زمانی که حکم مشاور تیم ملی 
در جیبش بود منتقدان قلعه نویی را زیر سوال می برد و 

نتایج این مربی را مورد تحسین قرار می داد.
خداداد با گلی که در بازی برگشت مقابل استرالیا در 
انتخابی جام جهانی ۹۸ زد در فوتبال ایران به یک چهره 
مطرح تبدیل شد؛ اما شاید اگر این گل توسط او به ثمر 
اگر  نمی شد.  طلبکار  همه  از  اینگونه  حالا  نمی رسید 
قلعه نویی یا هر مربی دیگری عملکرد ضعیفی دارد باید 
این عملکرد ضعیف در هر شرایطی مورد نقد قرار بگیرد 
و ربطی به اینکه حکمی برای منتقد صادر شود یا خیر 
نداشته باشد. در چنین شرایطی است که می توان گفت 

انتقادها از سر خیرخواهی است و نه منافع شخصی.

خداداد و گلی که طلبکارش کرد؛ 

تغییر موضع با یک حکم!

 رئیس فدراسیون فوتبال گفت: به صراحت اعلام می کنم که حتی هزار تومان 
تراکنش غیرسالم مالی هم در صورت اثبات در این باب تخلف قطعی بوده و قطعا 
فدراسیون فوتبال هم حسب گزارش های دریافتی از مقامات ذیربط برخورد جدی 

خواهد داشت.
به گزارش ایرنا، نخستین نشست صیانت فوتبال برای فصل جدید رقابت های 
لیگ برتر امروز دوشنبه با حضور رئیس و مسولان فدراسیون و همچنین مقامات 
باشگاهی، وضعیت  انتقالات  و  نقل  به  مربوط  روند  بررسی  با موضوع  ذیربط 
واسطه های نقل و انتقالاتی و فعالیت های آنان و برنامه ریزی جهت نظارت دقیق 

بر بازار نقل و انتقالات برگزار شد.
در این نشست، مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال اظهار داشت: فوتبال در 
همه جای جهان مورد توجه و اقبال افکار عمومی است و هر پدیده ای که اینگونه 

مورد توجه باشد، ضرورت نظارت بیشتر و دقیق تر را هم می طلبد.
وی ادامه داد: خوشحالم در میان خانواده فوتبال، رسانه های محترم و نهادهای 
محترم نظارتی و در کنار آنان هواداران فوتبال همگرایی مثبتی در بحث مبارزه با 
هرگونه رویه ناصواب وجود دارد و ضمن اینکه ارکان قضایی فدراسیون به جدیت 
در این باب ورود کرده اند، من هم وظیفه خود می دانم از تلاش های صورت گرفته 
در این باره توسط مراجع قضایی و نهادهای ذیربط نهایت قدردانی را داشته باشم.
رئیس فدراسیون ادامه داد: درباره پرونده مفتوحه، موضوعات مختلفی مطرح 
می شود و ضمن اینکه کلام پایانی و قطعی جهت تصمیم گیری با مرجع محترم 

کارشناسی  مرتبط  های  نشست  هم  فوتبال  فدراسیون  در  اما  است،  قضایی 
با همکاری مراجع ذیربط برگزار می شود از جامعه فوتبال و به ویژه باشگاه ها 
می خواهیم حتما هر نکته ای که ممکن است براساس شائبه رویه های تخلف 

و فسادزا انجام شود را با ارائه مدارک مستند و مثبته به سرعت به کمیته اخلاق 
فدراسیون گزارش دهند و کمیته اخلاق موظف است به قید فوریت بررسی لازم 
را انجام دهد. در داخل فدراسیون هم بررسی های مختلفی در این باره در حال 
انجام است و قوانین و آیین نامه هایی به سازمان لیگ ابلاغ شده است.برای مثال، 

باشگاه ها به هیچ عنوان حق در اختیار داشتن مشاور داوری را ندارند.
تاج افزود: در این مسیر، برای رسیدن به شرایط ایده آل تلاش می کنیم. در 
روزهای گذشته، اعداد مختلفی پیرامون ارقام مرتبط با پرونده های مفتوح مطرح 
شده اما اینجا به صراحت اعلام می کنم که حتی هزار تومان تراکنش غیرسالم 
مالی هم در صورت اثبات در این باب تخلف قطعی بوده و قطعا فدراسیون فوتبال 
هم حسب گزارش های دریافتی از مقامات ذیربط برخورد جدی خواهد داشت. 
در این میان، ضرورت دارد مجامع و مدیران ارشد باشگاه های کشور هم مطابق 
باشگاه ها  درباره عملکرد  را  نظارت های خود  و جاری کشوری  قوانین ساری 

افزایش دهند.
در این نشست، سردار محمد رضا مقیمی، مدیر کل دفتر امور انتظامی و توسعه 
نظم عمومی وزارت کشو، دکتر کیاپاشا، بازرس کل امور ورزش جوانان و میراث 
فرهنگی سازمان بازرسی کل کشور، نمایندگان سازمان های امنیتی و اطلاعاتی و 
همچنین مهدی محمدنبی، نایب رئیس، هدایت ممبینی، دبیرکل، روسای ارکان 
قضایی فدراسیون و همچنین رئیس و دبیر سازمان لیگ فوتبال، مصطفی زارعی، 

مدیر صدور مجوز حرفه ای باشگاه ها و مسئول صیانت لیگ حضور داشتند.

مهدی تاج:
 با هزار تومان تراکنش مالی غیر سالم هم برخورد می کنیم

هفته اول تا سوم لیگ برتر تکواندو نونهالان منطقه دو کشور با دو برد و یک تساوی برای نماینده قم پیگیری شد.
به گزارش  ایمان ، هفته اول تا سوم هجدهمین دوره رقابت های لیگ تکواندو نونهالان کشور در گروه پسران به میزبانی هیات 
تکواندو کرج برگزار شد و تیم هیات تکواندو قم  در هفته اول با نتیجه 5 بر 5 مقابل تیم بارمان ابزار یراق توسن به تساوی رسید، در 

هفته دوم با نتیجه ۶ بر ۴ از سد تیم پاور باکس گذشت و در هفته سوم مقابل باشگاه یاری با نتیجه ۷ بر ۳ پیروز شد.
در پایان رقابت های هفته سوم، تیم هیات تکواندو قم در جایگاه دوم جدول رده بندی گروه دوم این رقابت ها ایستاد.

نماینده فوتسال قم در لیگ برتر در دیداری دوستانه، برابر سفیر گفتمان تهران با تساوی ۲ بر ۲ متوقف شد.
به گزارش ایمان ، نماینده فوتسال قم این روزها تمرینات خود را زیر نظر یداله یامولا برای حضور در رقابت های لیگ برتر فوتسال 

ایران پیگیری می کند.
عصر روزیکشنبه  نماینده فوتسال قم در دیداری دوستانه مقابل سفیر گفتمان با نتیجه ۲ بر ۲ به تساوی دست یافت.

این دیدار در سالن ۲ هزار نفری مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم برگزار شد.
محمدجواد سنگ تراشان زننده هر دو گل نماینده فوتسال قم در این مسابقه بود.

لیگ برتر تکواندو نونهالان منطقه دو کشور،

دو برد و یک تساوی برای نماینده قم 
در دیداری دوستانه ؛

جدال نماینده فوتسال قم با سفیر گفتمان برنده نداشت

رئیس فدراسیون کشتی گفت: مردم بدانند المپیک سخت است و هیچ چیز معلوم نیست. والله کار در المپیک سخت 
است.

علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی در مراسم بازدید وزیر ورزش از اردوی تیم های ملی کشتی، گفت: وزیر با تمام 
وجودش به کشتی خدمت می کند و جا دارد از او بخاطر حمایت هایشان تشکر کنم. بعد از اتفاقاتی که پارسال در ۱5 ثانیه 
پایانی کشتی یزدانی و تیلور افتاد تا صبح با او حرف زدم و ما از همانجا کارمان را شروع کردیم. بچه ها اردوهای سنگینی 
را پشت سر گذاشته اند. کار ما در المپیک سخت است. بعد از انقلاب طلاهای کشتی آزاد در المپیک در حقیقت ۳ مدال 
طلاست. این نیست که فکر کنیم به ما به راحتی در المپیک طلا می دهند. ما اگر یک طلا در المپیک پاریس بگیریم بردیم 

و کلاهمان را بالا می اندازیم.

رئیس فدراسیون کشتی گفت: کار سختی در المپیک داریم. من هم به عنوان مسئول و هم کشتی گیر در المپیک بوده ام. 
بار را روی دوش کشتی نگذارند. اگر یک طلا بگیریم برنده شده ایم. بچه ها در اوج تمرینات هستند و ۲ هفته از تمرینات 
سنگین آنها باقی مانده است. ما مأمور به وظیفه ایم و بقیه دست خداست. او کتفش را از ۳ جا عمل جراحی کرد. فکر نکنیم 
مدال طلا برای او آماده است. اینطور نیست و واقعاً کار سختی داریم. فکر نکنیم میرزازاده چون پارسال در جهانی طلا گرفت 

امسال هم در المپیک طلا می گیرد.
دبیر تصریح کرد: مردم بدانند المپیک سخت است و هیچ چیز معلوم نیست. والله کار در المپیک سخت است. استرسی 
نداریم اما مردم بدانند خم رنگرزی نیست. ما تلاش می کنیم. بار روی دوش یزدانی، میرزازاده یا بقیه نگذارند. دیدیم سعید 
اسماعیلی در یک ثانیه چطور در مجارستان به کشتی گیر کوبا باخت. توقع باید پایین بیاید تا باری روی دوش بچه ها نباشد.

علیرضا دبیر:
بار کشتی را سنگین نکنید
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محمدعلی ابطحی:

 اکثر طرفداران قالیباف به جلیلی
 رأی نمی دهند 

رئیس دفتر دولت اصلاحات می گوید: نسل جدید اصولگرایان به میدان آمدند 
اما اختلاف جدی میان خودشان افتاد و این تقسیم شد اما متوجه نشدم در روز 

آخر چه اتفاقی افتاد که به صورت غیرطبیعی پشت سر جلیلی قرار گرفتند.
»محمدعلی ابطحی« عضو مجمع روحانیون مبارز رأی قرار گرفته پشت سر 
جلیلی را عجیب می داند و تاکید دارد آراء قالیباف حتی بعد از بیانیه ای که داد 

کامل به سبد جلیلی نخواهد رفت.
او احتمال به میدان آمدند آراء خاموش به نفع پزشکیان را بعید نمی داند و می 
گوید؛»باید توصیه کرد که کسی به شخص جلیلی توهین و جسارتی نکرده باشد، 
طرف مقابل را مظلوم نکنیم، دیدگاه های جلیلی روشن است و اگر قرار است نقد 
کنیم دیدگاه های او در سیاست خارجی و داخلی و آزادی های داخلی بحث کنیم. 
در ادامه گفتگوی خبرگزاری خبرآنلاین با محمدعلی ابطحی، رئیس دفتر دولت 

اصلاحات را می خوانید:
میزان  که  بودند  باور  این  بر  بسیاری  انتخابات  از  پیش  ابطحی!  *آقای 
مشارکت به ۵۰ درصد و حتی بیشتر از آن می رسد، اما درنهایت میزان 
مشارکت 4۰ درصد اعلام شد، ارزیابی شما از فاصله بین تحلیل سیاسیون 

و مسئولین با مردم چیست؟
به نظر بنده اتفاقی که در این مرحله از انتخابات افتاد، مربوط به ۶۰ درصد عدم 
مشارکت بود، چراکه دعوت به مشارکت جناحی و گروهی نیست و در این انتخابات 
کسی نبود که به انتخابات دعوت نکند و همه پشتوانه های سیاسی قدیمی 
به میدان آمدند اما مردم پاسخ ندادند، لذا معتقدم مهم ترین اتفاق مرحله اول 

انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم نه پزشکیان است، نه جلیلی و نه قالیباف.
در حقیقت علی رغم دعوت همگانی و سراسری به مشارکت در انتخابات، مردم 
رنجیده تر هستند و امیدوارم کسانی که می خواهند تصمیم بگیرند از انتخابات 
مجلس شورای اسلامی و ریاست جمهوری درس بگیرند و مشکلات را بر عهده 

گروه های داخلی نیندازند چراکه مسئله جدی تر از این حرف ها است.
*یعنی اول رنج را درمان کنیم بعد از مردم انتظار داشته باشیم.

این رنج یکباره نیست که یکباره هم بتوان تقلیل پیدا کرد. رنج های پشت سر 
هم است که در طول سال های متمادی به وجود آمده است. اما عمدتاً بسیاری 
در حاکمیت بودند که نسبت به آرای مردم بی توجه بودند و توجهی به آرای مردم 
نمی کردند، این درصد اقلیتی هم که درانتخابات شرکت کردند، باز هم نشان دادند 
به کاندیدای رسمی حاکمیت توجه نمی کنند و درصد بالایی از رأی را به نفر اول 
رساندند. تصور بنده این است که رنج مذکور را می شود اندک کرد نمی شود از بین 
برد. در مورد کم کردن این رنج برابر کسانی که می گویند ما نسبت به خون کسانی 
که کشته شدند و چشم هایی که کور شده مسئول هستیم، تصور بنده این است 
که شاید با این انتخاب بتوان این روش های تند و غیرانسانی را اندک کرد در مقابل 

مجموعه ای که مفتخر به این رفتارها هستند.
*این فاصله رأی بین جلیلی و قالیباف نیز سوال برانگیز شده است، این 

یعنی بدنه رأی اصولگرایان به نفع او به میدان آمده اند یا ...
نسل جدید اصولگرایان به میدان آمدند اما اختلاف جدی میان خودشان افتاد 
و این رأی ها تقسیم شد اما متوجه نشدم در روز آخر چه اتفاقی افتاد که به صورت 

غیرطبیعی پشت سر جلیلی قرار گرفتند.
باید دیدگاه جلیلی را نقد کرد نه اینکه او را مظلوم کنیم

*با توجه به شرایط پیش آمده پیش بینی می کنید سبد رأی قالیباف به 
سمت پزشکیان می رود یا جلیلی؟

به دلیل اطلاعیه رسمی قالیباف قسمت اندکی از آراء به سمت جلیلی می رود اما 
اکثریت آراء که مربوط به اصولگرایان مخلص و معتقد بود به سمت پزشکیان یا رأی 

سفید می رود اما به سمت جلیلی نمی رود.
*پزشکیان در مرحله دوم انتخابات توانایی به میدان آوردن آرای خاموش به 

پای صندوق های رأی را دارد؟
بعید نیست بتواند بیاورد، ضمن اینکه باید توصیه کرد که کسی به شخص 
جلیلی توهین و جسارتی نکرده باشد، طرف مقابل را مظلوم نکنیم، دیدگاه های 
جلیلی روشن است و اگر قرار است نقد کنیم دیدگاه های او در سیاست خارجی 
و داخلی و آزادی های داخلی بحث کنیم. در این موارد سیاست های جلیلی به 
صورت علنی اعلام شده و می توان براساس همین موارد او را نقد کرد نه براساس 

شخصیت فردی او.

جواد امام:

 پیشتاز بودن پزشکیان در مرحله دوم تقویت خواهد شد

سخنگوی جبهه اصلاحات با تأکید بر اینکه رأی پزشکیان امیدوارکننده بود، 
گفت: به طور حتم پیشتاز بودن آقای پزشکیان در مرحله دوم تقویت خواهد شد 
و انگیزه ایجاد خواهد کرد تا کسانی که به هر دلیلی در دور اول حضور پیدا نکردند، 
با حضورشان در مرحله دوم جلوی حاکم شدن جریان اقتدارگرا را بگیرند. متأسفانه 
در بعضی صحبت ها »تندروهای دو طرف« می گویند، در حالی که ما دو طرف تندرو 
نداریم و تندرو در یک طرف آن هم جریان پایداری و اقتدارگرایان قرار دارد که سعی 

کرده با اتکاء به قدرت، زور، پول، تزویر، ریا و وعده های سر خرمن به جایگاه برسد.
مشروح گفت وگوی جماران با جواد امام را در ادامه می خوانید:

ارزیابی شما از دور اول چهاردهمین انتخابات رئیس جمهوری چیست؟ نظر 
شما در خصوص اینکه آقای پزشکیان نفر اول شد ولی نتوانست اکثریت را به 

دست بیاورد، چیست؟
نتایج دور اول نشان داد که »جبهه اصلاحات« دست برتر را بر جبهه ای که آقایان به 
نام »جبهه ساختگی انقلاب« تعریف کرده اند، دارد. با وجود اینکه جبهه اصلاحات 
از هیچ امکانی برای تبلیغات و فرصت های تبلیغاتی خودش برخوردار نبود، اخلاق 
را کاملا رعایت و سعی کرد هیچ حرکت تخریبی نسبت به نامزدها و رؤسای جمهور 
سابق نداشته باشد، با وجود تمام بی اخلاقی هایی که متأسفانه در مناظرات شاهد 
آن بودیم، حضور مردم نشان داد که جریان اصلاحات در برابر تمام جریاناتی که با 
اسم های ساختگی تلاش می کردند القا کنند جریان اصلاحات دیگر فعال نیست، 

حضور ندارد و تمام شده، هنوز در کشور زنده است و دست برتر را دارد.
رأی پزشکیان امیدوارکننده بود

این بزرگترین دستاوردی بود که ما امروز شاهدش بودیم و ان شاء الله به نظر 
می رسد آن بخش از آراء خاموش که در مرحله اول شرکت نکردند، با پیروزی آقای 
پزشکیان انگیزه پیدا خواهند کرد و در مرحله دوم کار را به اتمام خواهند رساند؛ 
چون رأی آقای پزشکیان امیدوارکننده بود. با وجود هزینه ای که نظام ۲۰ سال برای 
آقای قالیباف متحمل شده بود و از تمام امکانات ریز و درشت و منابع مالی کشور در 
این ستادها برخوردار بودند، جریان اصلاحات موفق شد آقای قالیباف را بعد از ۲۰ 

سال تلاش به قبل برگرداند.
امیدواریم دیگر شاهد حضور نامزدهای پوششی 

با مأموریت تخریب نباشیم
امیدواریم با بحث هایی که در مناظرات مطرح شد و آن جایگاه واقعی که باید 
برنامه، احزاب و انتخابات پیدا کند، دیگر شاهد اینگونه حضور نامزدهای پوششی با 
مأموریت تخریب نامزدهای دیگر نباشیم؛ اینکه معاون اجرایی رئیس جمهور رئیس 
ستاد یک نامزد شود و اتفاقاتی که متأسفانه شاهد بودیم. اگر واقعا ما در یک نظام 
جمهوری به صورت تمام و کمال قرار داشتیم و جایگاه تحزب تعریف داشت، هیچ 
مشکلی نبود که این آقایان به عنوان یک برنامه و یک جریان رسمی یا یک حزب 
رسمی کادرشان را وارد عرصه رقابت کنند. ولی می گوییم بسیج به معنای حزب 
است یا مساجد به معنای حزب است. امروز هیچ کسی پاسخگویی نسبت به ملت یا 
جریانات سیاسی احساس نمی کند، فقط رأی می گیرند و در مدار خودشان حرکت 
می کنند. از آن مهم تر از طرفی در کشور برنامه مصوبی وجود دارد که با مشارکت 
همه ارکان نظام صورت گرفته و از طرف دیگر آقای پزشکیان اعلام می کند که برنامه 
من سند چشم انداز ۲۰ ساله و سیاست های کلی نظام است که اجرا نشده و باید 
بازگشت به برنامه داشته باشیم، آن وقت می گویند ایشان برنامه ندارد. اگر از راه 
و روش می گویند، ایشان گفته من از تمام ظرفیت هایی که در کشور وجود دارد، 
مستقل از نوع نگاه سیاسی، استفاده خواهم کرد و می خواهم با اولویت دادن به امر 

کارشناسی و خبرگان این کشور را اداره کنم؛ آقایان مدعی می شوند که ایشان برنامه 
ندارد. آنانی که این ادعا را دارند با عملکردشان نشان دادند که اساسا ضد برنامه و 
قانون هستند و احتمالا آنها در راستای برنامه های اتاق های در بسته خودشان سعی 
کرده اند کشور را به انحراف بکشانند و این فاصله را بین ملت و دولت و حکومت ایجاد 

کنند. من فکر می کنم کسی که برنامه دارد فقط آقای پزشکیان است.
ملت به قالیباف تفهیم کردند که جایگاه او ریاست جمهوری نیست

خوشبختانه بعد از ۲۰ سال انتخابات ریاست جمهوری باعث شد که آقای قالیباف 
بیش از این هزینه هایی که تحمیل می کرده را دیگر نتواند تحمیل کند و تکلیفش 
برای همه ادوار آینده روشن شود و جایگاهی که ایشان برای خود متصور و فقط 
هزینه بود، ملت به ایشان تفهیم کردند که جایگاه ایشان ریاست جمهوری نیست. 
ضمن اینکه جریانی که از ادامه راه آقای رئیسی صحبت می کردند در واقع از ادامه 
وضع موجود که باعث فلاکت کشور شده، باید پاسخ بدهد که ۱۷ میلیون رأی 
آقای رئیسی کجا است؟ مشخص شد که آن مسیر موفق نبوده و مردم هم به دولت 
راستگویانی که این همه وعده دروغین به ملت داد، اقبال ندارند. طی سه سال آراء 
آنها ریزش داشته و اقبال گذشته را شاهد نبودیم. جریان پایداری یا فرقه مصباحیه 
هم باید بدانند با توجه به بسیج امکانات و هزینه ها و تخریب ها، باز هم نسبت به آراء 
دولت کنونی کلی با ناامیدی و عدم اقبال مردم نسبت به ادامه این جریان مواجه 

شدند.
حمایت آقای قالیباف از آقای جلیلی را چطور ارزیابی می کنید؟

 ـآقای   ـاگرچه اقلیت هستند  گرچه این جریان در مجلس هم پایگاه رأی دارد 
قالیباف به عنوان رئیس مجلس، برای اینکه بتواند جایگاهش را حفظ کند، مجبور 

است از این مجموعه حمایت کند که دچار آسیب بیش از این نشود. 
پیشتاز بودن پزشکیان در مرحله دوم تقویت خواهد شد

با آمدن آقای پزشکیان امیدی در نسل جوان به وجود آمد که تندروی های 
موجود در زمینه های سیاسی، اجتماعی و فرهنگی از بین برود. به نظر شما 
این موضوع در کنار »آراء خاکستری« می توانند برگ برنده آقای پزشکیان 
باشند؟ آیا این دو مؤلفه در دور دوم انتخابات به کمک آقای پزشکیان می آید؟

به طور حتم پیشتاز بودن آقای پزشکیان در مرحله دوم تقویت خواهد شد و 
انگیزه ایجاد خواهد کرد تا کسانی که به هر دلیلی در دور اول حضور پیدا نکردند، 
با حضورشان در مرحله دوم جلوی حاکم شدن جریان اقتدارگرا را بگیرند. متأسفانه 
در بعضی صحبت ها »تندروهای دو طرف« می گویند، در حالی که ما دو طرف تندرو 
نداریم و تندرو در یک طرف آن هم جریان پایداری و اقتدارگرایان قرار دارد که سعی 

کرده با اتکاء به قدرت، زور، پول، تزویر، ریا و وعده های سر خرمن به جایگاه برسد.
اگر قرار بود این وعده ها به نتیجه برسد، در سه سال گذشته این وعده ها داده شد 
و باید شاهد رشد آراء در این دوره می شدیم. خوشبختانه شاهد بودیم که وعده های 
داده شده دروغین بود و مردم هم به جای تحقق برنامه ها، مشکلات عدیده معیشتی 
و اقتصادی و حتی کرامت و عزت انسان، به خصوص در بخش جوانان و زنان، شاهد 
بودیم. در بحث اصحاب فرهنگ، هنر، رسانه، نخبگان، دانشگاهیان و معلمان هم 
این همه نارضایتی ها حاکی از عدم تحقق آن وعده های دروغین بود. در این دوره 
با وجود اینکه می گفتند منابع ما محدود است، متأسفانه روز آخر قبل از انتخابات، 

مبالغی را در حساب بازنشستگان واریز کردند.
چیزی که مردم می خواهند، جایگاه و شخصیت والای انسانی است

ملت رشید و آگاه ایران هم نشان داد که باوجود همه مشکلات اقتصادی، با 
یکی  می آورم،  خانه ها  جلوی  را  گوشت  می گفت  یکی  که  دروغینی  وعده های 

می گفت طلا می دهم، یکی می گفت یک میلیارد وام ازدواج می دهم، یکی می گفت 
زمین مجانی می دهم و مسکن می سازم و یکی می گفت بسته گردشگری می دهم. 
آشنا هستند. مردم باوجود همه مشکلات اقتصادی و تنگناهایی که در آن قرار 
گرفته  و کمرشان شکسته، کرامت، عزت و آگاهیشان باعث شد که هیچ وقعی به 
این وعده های دروغین ندهند. اگر قرار بود مردم عزب، کرامت انسانی که خدا برای 
انسان قائل شده و اعتماد به نفسی که ملت ایران داشته را بخواهند نادیده بگیرند، 
باید به اینها رأی می دادند. در حالی که نتایج دور اول نشان داد چیزی که مردم 
می خواهند، جایگاه و شخصیت والای انسانی است که ارزش آن بیش از همه این 

وعده ها است که متأسفانه نامزدها به این بخش نپرداختند.
پزشکیان تنها نامزدی بود که گفت من پای مردم می ایستم

تنها نامزدی که گفت من پای مردم می ایستم، دنبال حق و عدالت هستم و هیچ 
وعده ای به مردم نداد، آقای پزشکیان بود. مردم نشان دادند که مردم آگاه و رشیدی 
هستند و برای ایران، آینده ایران و سربلندی فرزندان شان راه درست را تشخیص 
دادند و انتخاب کردند و آقای دکتر پزشکیان رأی اول شد. فکر می کنم تندروی که 
متعلق به جریان حاکم و واضع وضع موجود است، کاملا روشن و مشخص شد که 
اصلاحات برای حفظ ارزش انسانی و جایگاه عزتمندانه ایران حاضر است از خودش 
هزینه کند. جریان گام به گام و معتدل است و اساسا تندروی جایگاهی در جریان 
اصلاحات نداشته و نخواهد داشت و برای رسیدن به اهدافش قرار نیست که متوسل 

به هر وسیله ای شود.
و شعارهای  انقلاب  بر خلاف مسیر  بودن می زنند،  انقلابی  از  دم  که  کسانی 
سلب  با  امروز  و  کردند  حرکت  است،  »آزادی«  و  »استقلال«  همان  که  انقلاب، 
آسایش از جوانان و زنان سعی می کنند به هر قیمتی بر مسند قدرت سوار شوند 
و هر وسیله ای برای حذف جریان رقیب را هم مباح می دانند؛ این دیگر نه اخلاق 
سیاسی و نه اخلاق اسلامی است. امیدواریم که با حضور چشمگیر مردم و همه 
آگاهان و دغدغه مندان، این مسیر را متوقف کنیم و انحرافی که ایجاد شده که هم از 
مسیر جمهوریت منحرف شده ایم، هم مردم را نادیده گرفته ایم و هم لطمات جبران 

ناپذیری را به دین تحمیل کرده ایم، بتوانیم گام مثبتی را برداریم.
 باید پیام روشن تری را برای اقوام و مذاهب داشته باشیم

در استان هایی که هیچ کدام از کاندیدها به آنجا سفر نکردند، مثل سیستان 
و بلوچستان، کمترین میزان مشارکت را شاهد بودیم و فکر می کنم در این 
استان مشارکت حدود 3۰ درصد بود. اگر آقای پزشکیان به این استان ها هم 
سفر کند، چقدر می تواند در شور و شوق انتخاباتی این مردم تأثیر داشته 

باشد؟
در این فرصت کوتاه امکان سفر نبود. و اینکه حضور آقای پزشکیان در استان های 
کشور می تواند مؤثر باشد، قطعا درست است. ولی مهمتر از همه اینها، »مطالبات 
مردم« است. به هر حال ما نسبت به خیلی از استان ها کوتاهی هایی داشته ایم و 
باید پیام روشنی را نسبت به این استان ها داشته باشیم. یعنی اگر هم نمی توانیم 
در این زمان کوتاه به استانی سفری داشته باشیم، باید پیام روشن تری را به هر 
وسیله ای هست، چه در سخنرانی ها، چه در اعزام گروه هایی به آن استان ها و چه 
در مناظرات، به خصوص برای اقوام و مذاهب داشته باشیم. به هر حال جریان اهل 
سنت در چند استان مرزی و حتی مرکز خواسته های منطقی و مطالبات قانونی در 
چهارچوب قانون اساسی دارند که متأسفانه به آنها پرداخته نشده است. فصل سوم 
قانون اساسی به حقوق شهروندی و حتی حقوق خدادادی که در عرصه انتخاب 
و تعیین سرنوشت برای مردم قائل شده، اشاره شده است اما یک جاهایی تضییع 

حق کرده ایم.
باید حکومت و نامزدها پیام روشنی می دادند؛ زیرا در درجه اول حکومت است 
که باید در راستای قانون اساسی گام بردارد، حقوق ملت را محترم بشناسد و تمام 
تلاشش بر این باشد که این حقوق استیفا شود. متأسفانه صداوسیمای ما به بهانه 
تجلیل از مقام آقای رئیسی رپرتاژ آگهی می رفت و تمام تلاش این بود که وضع 
موجود باید حفظ شود. امام جمعه ها از تریبون های رسمی هشدار می دادند و در 
واقع همین را تبلیغ می کردند. من فکر می کنم این یک لجبازی و تعمدی است که 

مردم را در مقابل حکومت قرار بدهند؛ باید در این تجدیدنظر کنیم.
در وهله اول نامزد هر جریانی باید تکلیفش را با مردم روشن کند؛ دسته بندی های 
جنسیتی، خودی و غیر خودی و دسته بندی هایی که به هر حال مورد دلزدگی اقوام 
و مذاهب شده را خیلی روشن تر و صریح تر بیان کند. رئیس جمهور فقط رئیس 
دولت نیست و رئیس جمهور دومین شخص کشور و مجری قانون اساسی است و 
حتی نسبت به اجرای قانون اساسی در سایر قوا می تواند نظارت داشته باشد. حتی 
اگر شورای نگهبان بر خلاف قانون اساسی تفسیری را انجام داد، تنها کسی که بعد 
از رهبری می تواند تذکر بدهد که این باعث مخدوش شدن حقوق ملت و بر خلاف 

منافع ملی هست، رئیس جمهور است.
من فکر می کنم اگر این پیام ها صریح تر و روشن تر به مردم منتقل شود، قاعدتا 
و  دادن  رأی  با  که  می کنند  احساس  و  شد  خواهند  تشویق  بیشتر  هم  مردم 
و  و مسیرها  و اصلاح ساختار  اساسی  تغییر  انتخاب شان می توانند شاهد یک 
جلوگیری از انحرافات ایجاد شده باشند. اساسا امروز دیوار اعتماد فروریخته و رئیس 
جمهور می تواند با همراهی و همکاری سایر جریانات سیاسی و قوای موجود، نسبت 
به بازسازی دیوار اعتماد اقدام کند. امروز شاهد هستیم که کاهش مشارکت موجب 
شده هم آسیب پذیری ما در داخل افزایش پیدا کند و هم در روابط ما با سایر کشورها 

تأثیر جدی بگذارد.

نگاهی به رویکرد جلیلی به سیاست خارجی و برجام ؛

تحریم ها علیه ایران؛ کاغذ پاره یا بلای سفره مردم؟

آیا تعداد تحریم ها مهم است یا کیفیت اثرگذاری تحریم ها؟ ۸۰۰ تحریم دوره احمدی نژاد چه تفاوتی با ۱5۰۰ تحریم 
دوره روحانی دارد؟باید با مقاومت خودخواسته از تحریم استقبال کرد یا باید برای رفع آن به آب و آتش زد؟

گاهی مقایسه بزرگی و کوچکی دو عدد نتایج غیرقابل انتظاری دارد. اگرچه ممکن است در ریاضیات ۸۰۰ بزرگتر 
از ۱5۰۰، است اما درباره تحریم های ایران در دو دوره مختلف، پیامدها و نتایج ۸۰۰ تحریم در دولت های نهم و دهم 
بر اقتصاد و معیشت مردم به مراتب سهمگین تر از ۱5۰۰ تحریم امریکا علیه ایران در دولت دوازدهم بوده است. چه 
آنکه اگر تعداد در دولت سیزدهم نیز تحریم ها از ۱5۰۰ تحریم در ابتدای سال ۱۴۰۰ به ۲5۷۰ تحریم در سال ۱۴۰۳ 

افزایش یافت.
اگرچه مقایسه اعداد نمی تواند مخاطب را به تصور درستی از تاثیر این تحریم ها برساند و بررسی دوره های تحریم، 
خواهد توانست قضاوت نزیکتری از نحوه مدیریت سیاست خارجی در ذیل سیاست های کلی نظام که رهبرانقلاب 
تعیین می کنند به دست دهد. به عبارت دیگر سوال این خواهد بود کدام دولت ها توانسته اند در خنثی سازی تحریم ها 

موثرتر عمل کنند و سفره مردم را از تنش های سیاست خارجی مصون نگه دارند؟
مرور دو سال پایانی دولت دهم نشان می دهد، احمدی نژاد در نیمه دوم دولت دومش با پیامدهای تحریم هایی که در 
دولت نخست خود کاغذپاره خوانده بود بیش از هر زمانی مواجه شد. در دو دولت محمود احمدی نژاد که سیاست تقابل 
با جهان را داشت، ورق برگشت و شش قطعنامه ۱۶۹۶، ۱۷۳۷، ۱۷۴۷، ۱۸۰۳، ۱۸۳5 و ۱۹۲۹ توسط شورای امنیت 
)که روسیه و چین هم پای آن را امضا کردند( و همچنین تحریم هایی از سوی اتحادیه اروپا، کاخ سفید و کنگره آمریکا علیه 
ایران اعمال شد و ایران ذیل بند هفت منشور ملل متحد قرار گرفت که تهدید علیه صلح و ثبات جهانی معرفی می شد و 
کشور را زیر سایه جنگ قرار داده بود، اما احمدی نژاد این قطعنامه ها را »کاغذپاره« می خواند و در آذر ۱۳۸۷ خطاب به 

غربی ها گفت: »آن قدر قطعنامه بدهید تا قطعنامه دان تان پاره شود«
اگرچه تقریبا تمام پروژه های عمرانی و خدمات رفاهی به مردم در دولت اول احمدی نژاد و در شرایط حداقلی تحریم 
ها و افزایش درآمدهای نفتی انجام شد اما به مرور و با اثرگذاری تحریم ها، کشور در آستانه وضعیتی قرار گرفت که برای 

تامین کالاهای اساسی، عرضه نفت خود را به چند کشور دوست، محدود کرد.

در همین حال، سیاست سعید جلیلی برای افزایش غنی سازی به مثابه ابزاری برای امتیاز گرفتن از امریکا با شکست 
مواجه شد. در نتیجه پیچیده شدن ابعاد فعالیت های هسته ای ایران، شورای امنیت سازمان ملل متحد در ۹ ژوئن 
سال ۲۰۱۰ قطعنامه ۱۹۲۹ را تصویب کرد. تمرکز این قطعنامه بر ایجاد نظام یکپارچه تحریم ایران از طریق تشدید فشار 
بر بخش انرژی، مالی و تجارت هوایی و دریایی این کشور با هدف جلوگیری از توسعه برنامه های موشکی و هسته ای 

ایران بود.
بلافاصله پس از صدور قطعنامه شورای امنیت، باراک اوباما، رئیس جمهوری وقت ایالات متحده با امضاء قانون 
»سیسادا« )CISSADA(، قانون تحریم های جامع ایران را به مرحله اجرایی سپرد. وزارت خزانه داری آمریکا در ۱۹ 
نوامبر سال ۲۰۱۱ )۲۸ آبان سال ۱۳۹۰( بر پایه قانون سیسادا بخش پتروشیمی، مالی و زیرساخت های حمل و نقل 
ایران را به همراه بانک مرکزی این کشور تحریم کرد. سپس تحریم نفت ایران نیز از ژانویه سال ۲۰۱۲ )دی ماه ۱۳۹۰( 

وارد فاز اجرایی شد.
به گزارش خبر آنلاین ،در آن سالها که سعید جلیلی دبیر شورای عالی امنیت ملی بود، اعتقاد داشت در شرایط تحریم 
صنایع نفت و گاز، سیستم بانکی، پتروشیمی و کشتیرانی می توان کشور را اداره کرد. از این رو تحمیل ۸۰۰ تحریم بر 
زیرساخت های کشور هم مدیران وقت دولت را متقاعد نکرد تا بر سر رفع تحریم ها با امریکا مذاکره کنند. در همین راستا 
علی ماجدی معاون پیشین وزارت اقتصاد گفته »در دوران احمدی نژاد بالای ۴۰۰ میلیارد و به طور غیرمستقیم بالای 

هزار میلیارد خسارت به کشور وارد شده بود.«
برای تبیین بزرگی این عدد کافی است بدانید گران ترین سازه ای که بشر ساخته، ایستگاه فضایی بین المللی است 
که ۱۶۰ میلیارد دلار برای ساخت و نگهداری آن در دو دهه هزینه شده است و آنقدر این عدد بزرگ است که ۱5 کشور 
ثروتمند جهان طی سال ها آن را تامین کرده اند؛ کل بودجه سالیانه مالزی با آن همه رونق اقتصادی ۸۰ میلیارد دلار 
است؛ تونل مانش بزرگترین پروژه عمرانی تاریخ اروپا که دو کشور فرانسه و بریتانیا را از زیر دریا به هم وصل می کند و 
اتومبیل و کامیون و قطار در آن تردد می کنند، ۸ میلیارد دلار هزینه داشته است و برج خلیفه که به عنوان بلندترین برج 
کره زمین، نماد امارات متحده عربی است، با ۱.5 میلیارد دلار و استادیوم عظیم ومبلی انگلیس هم با هزینه ۱.۲ میلیارد 

دلار ساخته شده است.
تحریم های دولت اوباما علیه ایران، در دوره ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد و تا پایان ماه مه سال ۲۰۱۳ )۹ 
فلزی،  و کشتیرانی، شرکت های هواپیمایی، محصولات  ماه ۱۳۹۲( صنعت خودرو، صنایع کشتی سازی  خرداد 
شرکت های بیمه به علاوه ده ها فرد حقیقی و حقوقی را در بر گرفت. تحریم هایی که با دامن زدن به افت ارزش برابری 

ریال ایران در برابر دلار آمریکا موجب رشد نرخ تورم، کاهش تولید و صادرات نفت شد.
این در حالی است که پس از امضای توافق برجام، نه تنها سایه جنگ و تهدید از سر کشور برداشته شد، بلکه به دلیل 
رفع تحریم ها، تولید ناخالص داخلی با رشد ۱۷ درصدی در سال ۱۳۹۶ به رقم ۶۹۴ هزار میلیارد تومان رسید. بر اساس 
اعلام گمرک ایران تراز تجارت خارجی کشور در فاصله سال های ۹۰ تا ۹۸ به میزان ۱۶ میلیارد دلار رشد کرد. همچنین 
سرمایه گذاری شرکت های خارجی در ایران افزایش یافت و به افزایش نرخ اشتغال در کشور کمک کرد. ضمن آن که بر 
اساس آمارها، فروش و صادرات نفت رشد ۴۱ درصدی داشت و درآمد نفتی ایران در سال ۱۳۹5 به رقم 55.۷ میلیارد 

دلار و در سال ۱۳۹۶ به بیش از ۶5.۸ میلیارد دلار رسید که باعث افزایش ارزآوری برای کشور شد و رونق اقتصادی در 
کشور ایجاد کرد.

اما در سوی دیگر تلاش دولت یازدهم برای رفع تحریم ها به قرارداد برجام منجر شد. پس از امضای توافق برجام، نه تنها 
سایه جنگ و تهدید از سر کشور برداشته شد، بلکه به دلیل رفع تحریم ها، تولید ناخالص داخلی با رشد ۱۷ درصدی 
در سال ۱۳۹۶ به رقم ۶۹۴ هزار میلیارد تومان رسید. بر اساس اعلام گمرک ایران تراز تجارت خارجی کشور در فاصله 
سال های ۹۰ تا ۹۸ به میزان ۱۶ میلیارد دلار رشد کرد. همچنین سرمایه گذاری شرکت های خارجی در ایران افزایش 
یافت و به افزایش نرخ اشتغال در کشور کمک کرد. ضمن آن که بر اساس آمارها، فروش و صادرات نفت رشد ۴۱ درصدی 
داشت و درآمد نفتی ایران در سال ۱۳۹5 به رقم 55.۷ میلیارد دلار و در سال ۱۳۹۶ به بیش از ۶5.۸ میلیارد دلار رسید 

که باعث افزایش ارزآوری برای کشور شد و رونق اقتصادی در کشور ایجاد کرد.
اما با خروج ترامپ از قراردادهای بین المللی از جمله برجام، مجددا تحریم ها بر ایران تحمیل شد. اما اثرگذاری تحریم 
ها به دلیل آمادگی ایران برای مواجه با آنها بیش از تحریم های اوباما در دولت دوم احمدی نژاد کنترل شد. تحریم های 
بعد از خروج ترامپ از برجام به ۱5۰۰ مورد افزایش یافت اما عمده این تحریم ها علیه اشخاص و شرکت ها و هلدینگ 
های غیردولتی بودند و در مقایسه با تحریم های دولت دوم احمدی نژاد که در زمان سعید جلیلی و بر زیرساخت های 
نفت و گاز و پتروشیمی و کشتیرانی تحمیل شد، از اثرگذاری کمتری برخوردار بود و دولت دوازدهم توانست با وجود 

تحمیل محدودیت های تجارت در زمان شیوع بیماری کرونا، شاخص های مثبت اقتصادی را حفظ کند.
در چنین شرایطی دولت دوازدهم توانست شاخص های اقتصادی را با وجود کرونا و تحریم های ترامپ حفظ کند. بر 
اساس اعلام معاون بررسی های اقتصادی اتاق تهران، کلیه متغیرهای تجاری کشور طی هفت ماه نخست ۱۴۰۰ در 
مقایسه با مدت مشابه سال قبل به ویژه افزایش صادرات کالای غیرنفتی بهبود نسبی یافت. بررسی ها نشان داد سهم ۱۰ 
کشور نخست در صادرات بدون نفت خام ایران طی هفت ماه ابتدایی ۱۴۰۰ حدود ۴۳ واحد درصدی بود. هم چنین ۸۳ 

درصد ارزش صادرات بدون نفت خام به مقصد ۱۰ کشور رسید.
این در حالی است که دولت سیزدهم که فرصت رفع تحریم ها را در فاصله سالهای ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۳ از دست داد و 
مذاکره موفقی را برای رفع تحریم های امریکا به سرانجام نرسانید، اولین دولتی بوده است که در ۴5 سال گذشته در سه 
سال اول فعالیت خود، نرخ تورمش بالای ۴۰ درصد بوده است. در این سالها اگرچه اقتصاد ایران چهار بخش اصلی 
شامل بخش کشاورزی، نفت، صنعت و معدن و خدمات دارد اما در دوره ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲، نرخ رشد بخش کشاورزی 
نزدیک منفی دو درصد بوده است. بخش عمده نرخ رشد مربوط به فروش نفت بوده است. نفت یکی از اجزای تشکیل 

دهنده نرخ رشد است.
از این رو به نظر رسد اگرچه رفع تحریم ها از سوی مدیران و سیاستمداران گروه های مختلف سیاسی در کشور ادعا 
می شود، اما انجام چنین اقدامی و اولویت قرار دادن رفع تحریم ها برای برداشتن فشار اقتصادی از مردم، اولویت برخی 
دولت ها بوده است. چه آنکه برخی دولت ها به جای رفع تحریم، به استقبال تحریم رفتند و برخی دیگر در شرایط 
تحمیل تحریم ها نیز حداکثر تلاش خود را برای رفع تحریم ها انجام داده و در ظرف زمانی و تاریخی خود موفق عمل 
کردند. حالا باید دید از نظر مردم استمرار کدام گروه از مدیران و کارشناسان به معیشت مردم کمک بیشتری خواهد کرد؟
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آدرس سایت:
کانال ایتا:

بازداشت 58 نفر در روز انتخابات به دلیل اخلال در شعب
اصغر جهانگیر معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه در جلسه روزدوشنبه شورای عالی 
قضایی به ارائه گزارشی از فعالیت ستادهای پیشگیری از جرایم و تخلفات انتخاباتی طی هفته گذشته 
پرداخت و گفت: قبل از انتخابات حدود ۶۰۰ نفر از افرادی که در فضای مجازی فعالیت خلاف قانون 
داشتند، به صورت حضوری و تلفنی، توجیه شدند؛ در روز هشتم تیر که روز انتخابات بود ۶۸5 نفر به 
همین شکل ارشاد شدند؛ همچنین ۶ نفر که علی رغم تذکراتی که به آن ها داده شده بود دست از رفتارهای 
مجرمانه شان برنداشته بودند، احضار شدند.سخنگوی قوه قضاییه گفت: در روز برگزاری انتخابات نیز 5۸ 
نفر به دلایلی همچون ایجاد اخلال در شعب اخذ رای و یا درگیری میان هواداران، بازداشت شدند که البته 

اکثر آن ها در پایان همان روز نیز آزاد شدند.

مجلس ۳ هفته تعطیل شد
رئیس کمیسیون امور داخلی مجلس: نمایندگان هفته جاری را با برگزاری تنها یک جلسه به عنوان یک 
هفته کاری محاسبه کرده اند و براساس آیین نامه مجلس جلسات هفته آینده هم تحت عنوان »هفته حضور 
در حوزه های انتخابیه« نیز صحن علنی برگزار نخواهد شد.با توجه به تعطیلی 2 هفته ای، در روزهای ۲5 و 

۲۶ تیر ماه یعنی تاسوعا و عاشورای حسینی نمایندگان عملا ۳ هفته تعطیلات خواهند داشت.

میانگین عمر هواپیماها ۲6 سال شد
رئیس سازمان هواپیمایی کشور:تعداد ناوگان هوایی کشور به بیش از ۲۰۰ فروند رسید و میانگین عمر 
هواپیماها ۲۶ سال شده است.از مهر ۱۴۰۰ تا امروز ۱۰۱ فروند هواپیما و بالگرد به چرخه اضافه شده 
است.با توجه به حکمی که مرجع قضایی صادر کرده در حال حاضر سازمان هواپیمایی کشوری، شورای 

هواپیمایی از نرخ گذاری کنار گذاشته شده اند.

نیکی کریمی برای همیشه از ایران رفت
انتشار یک شایعه درباره نیکی کریمی، بازیگر سرشناس سینمای ایران کافی بود تا کاربران شبکه های 
اجتماعی را در بهت و حیرت فرو ببرد.شنیده شده است که نیکی کریمی با بستن چمدان خود، برای 
همیشه تصمیم به ترک ایران گرفت و به آمریکا مهاجرت کرد.سوپراستار سینمای ایران در دهه ۷۰ ایالت 

کالیفرنیا را برای ادامه زندگی خود در غربت انتخاب کرده است.

خارج کردن  تومور 11 کیلویی از شکم یک بیمار 
فوق تخصص جراحی سرطان استان فارس:بیمار، خانم ۴۲ ساله است که با تومور بزرگ و  وسیع داخل 
لگن و شکم، تحت عمل جراحی ۴ ساعته قرار گرفت و تومور ۱۱ کیلویی از بدن بیمار خارج شد.حال 

عمومی بیمار خوب است و در روزهای آینده از بیمارستان ترخیص خواهد شد.

10 گیگ اینترنت رایگان دولت به مردم
قائم مقام وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در امور ارتباطات از بسته هدیه اینترنت رایگان ۱۰ گیگابایتی به 
مردم خبر داد.امیر لاجوردی در شبکه اجتماعی ایرانی خود نوشت: با توجه به استقبال هموطنان از بسته 
اینترنت رایگان برای دور اول انتخابات، بسته هدیه جدید ۱۰ گیگابایت ۷روزه برای استفاده از سکو های 

داخلی ایتا، روبیکا، تلوبیون، ویراستی، بله، سروش، گپ، آی گپ و ذره بین در نظر گرفته شده است.

 آقای پزشکیان از هر نوع تبلیغ برای خود بی نیاز می شود!
احمد زید ابادی، فعال سیاسی نوشت: اینکه حامیان سعید جلیلی می کوشند مسعود پزشکیان را 
به عنوان نماد "اشرافی گری" معرفی کنند، درست مثل این است که بخواهند مرحوم امیرکبیر را قاتل 
ناصرالدین شاه قاجار جا بزنند!به نظرم حامیان آقای جلیلی همین خط تبلیغی را ادامه دهند، آقای 

پزشکیان از هر نوع تبلیغ برای خود بی نیاز می شود!

تنها 10 درصد از جمعیت ایران به سینما می روند
مجتبی شریعت مدیر پردیس سینمایی »معین مال«با اشاره به تحولی که پس از تاسیس پردیس 
سینمایی کوروش در سراسر کشور در فروش سینما و سینماداری شکل گرفته، عنوان کرد: از سال ۹۲ 
به بعد و پس از افتتاح پردیس سینمایی کوروش رونق سینماداری صورت گرفت و استقبال از سینما چند 

برابر شد.

معاون آموزش ابتدایی آموزش وپرورش استان قم خبرداد؛

انجام ۶۹ درصد پیش ثبت نام دانش آموزان پایه اول 
معاون آموزش ابتدایی آموزش وپرورش استان قم گفت: طبق آخرین آمار ۶۹ درصد فرآیند پیش ثبت 
نام دانش آموزان پایه اول در سامانه my.medu.ir انجام شده است؛ و ۳۰ درصد از والدین هنوز برای 

پیش ثبت نام دانش آموزان اقدام نکرده اند. 
سید مصطفی حسینی فاضل در گفت وگویی با بیان اینکه روزیکشنبه آخرین مهلت انجام پیش ثبت نام ها 
در سامانه بود، افزود: ما از مسئولین وزارتخانه تقاضای تمدید مهلت داشتیم بنابراین تا یک هفته سامانه 
برای انجام پیش ثبت نام  دانش آموزان باز خواهد بود و والدین در اسرع وقت به سامانه my.medu.ir مراجعه 
کنند.    حسینی فاضل گفت: شعار محوری ما در فرآیند ثبت نام، بهترین مدرسه، نزدیک ترین مدرسه 
به محل سکونت است؛ بنابراین تاخیر در انجام پیش ثبت نام منجر به تکمیل ظرفیت مدارس می شود 
و بعضاً والدین مجبور به ثبت نام دانش آموزان در مدارس دور از محل سکونت می شوند. معاون آموزش 
ابتدایی آموزش وپرورش استان قم اضافه کرد: برای ثبت دانش آموزان میان پایه نیازی به پیش ثبت نام 
و حتی مراجعه حضوری والدین به مدارس نیست و مدیران مدارس فرآیند ثبت نام را انجام می دهند. وی 
در خصوص ثبت نام نوآموزان سنین ۴ تا ۶ سالگی در پیش دبستانی، تاکید کرد: تمامی مراکز کودکستان 
که مجری دوره پیش دبستانی هستند باید دارای مجوز سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک باشند و ثبت نام 
نوآموزان در مراکز پیش دبستانی که از سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک مجوز ندارند و بعضا شهریه های 
نامتعارف دریافت می کنند فاقد اعتبار است. حسینی فاضل در پایان بیان کرد: والدین برای کسب 
اطمینان از مجوز این مراکز به تابلوهای نصب شده در این مراکز دقت کنند همچنین از کارشناسی پیش 

دبستانی واقع در ادارات نواحی آموزش و پرورش قم استعلام بگیرند.
 

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم :

77 کیلومتر از آزادراه قم - کاشان 
در حال بهسازی است

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت: ۷۷ کیلومتر از نقاط بحرانی 
آزادراه قم - کاشان در حال بهسازی است. 

سید حسن خلیلی نیا در گفت وگویی با اشاره به آغاز عملیات بهسازی نقاط بحرانی این آزادراه، افزود: 
طرح فوق در ۷۷ کیلومتر از این آزادراه در ۲ باند رفت وبرگشت درحال انجام است.

وی ادامه داد: این طرح با هزینه ای افزون بر یک هزار میلیارد تومان توسط پیمانکاران مختلف در حال 
بهسازی است. وی با بیان اینکه با اصلاح خرابی های این محور سطح سرویس مناسبی برای رانندگان 
فراهم می شود، گفت: هم اینک ۲ قرارداد به میزان ۶۰ میلیارد تومان و ۱۰۰ میلیارد تومان در خصوص 
این آزادراه وارد فاز اجرایی شده است. معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم 

گفت: طی روزهای آینده نیز چهار قرارداد دیگر به میزان ۲۰۰ میلیارد تومان منعقد خواهد شد.
نیز هر کدام ۲۲۰ میلیارد تومان  باقی مانده این طرح عمرانی  وی تصریح کرد: برای ۲ قرارداد 
برنامه ریزی  شده است. معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم ادامه داد: طرح 

بهسازی آزاده قم به کاشان از خردادماه امسال آغاز و تا آغاز فصل زمستان به پایان خواهد رسید.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

محکومیت یک شرکت بازرگانی متخلف 
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم از محکومیت ۶ میلیارد و ۹۴۰ میلیون ریالی برای یک شرکت 

بازرگانی متخلف خبر داد. 
تقی حسام در گفت وگویی گفت: پرونده یک شرکت بازرگانی متخلف که پنج هزار و ۸۹۸ لیتر نفت 
سفید به ارزش ۷۷۱ میلیون و ۱۴۳ هزار ریال را به جای صادرات هیدروکربن به کشور افغانستان قاچاق 
کرده بود در شعبه اول بدوی و ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم رسیدگی 
شد. مدیرکل تعزیرات حکومتی قم افزود: شعبه به دلیل ارائه نکردن مدارک قانونی و همچنین نظر 
کارشناسی سازمان ملی استاندارد پیرامون مثبت بودن نتیجه نمونه برداری از سوخت مورد حمل، اتهام 
قاچاق سوخت را محرز و علاوه بر ممانعت از فعالیت شخص حقوقی به مدت یکسال، شرکت متخلف 

را به پرداخت ۶ میلیارد و ۱۶۹ میلیون ریال جزای نقدی معادل هشت برابر ارزش تخلف محکوم کرد.
حسام بیان کرد: شعبه همچنین برای بهای مال از دست رفته، مدیرعامل شرکت را به پرداخت ۷۷۱ 
میلیون و ۱۴۳ هزار ریال جریمه کرد که در مجموع متخلفان این پرونده به پرداخت ۶ میلیارد و ۹۴۰ 
میلیون ریال جزای نقدی محکوم شدند. مدیرکل تعزیرات حکومتی قم گفت: اداره کل گمرک گزارش 
تخلف این شرکت بازرگانی پیرامون قاچاق نفت سفید در پوشش صادرات هیدروکربن را تشکیل داد و 

پرونده آن را برای رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی قم ارسال کرد.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم مطرح کرد؛

اختصاص 500 میلیارد ریال برای 
مکانیزه کردن پل های عابر پیاده 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از اختصاص 5۰۰ میلیارد ریال 
اعتبار در بودجه سال ۱۴۰۳ شهرداری قم برای مکانیزه کردن پل های عابر 

پیاده خبر داد.
رضا خانه زاد یزدی در جلسه شورای سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری 
به اقدامات سازمان حمل ونقل و ترافیک در یک سال گذشته،  با اشاره  قم 
اظهار کرد: در بودجه ۱۴۰۳ شهرداری قم 5۰۰ میلیارد ریال برای مکانیزه 
کردن پل های عابر پیاده که یکی از درخواست های شهروندان است، در نظر 

گرفته شده است.
 وی افزود: برای مکانیزه کردن پل های عابر پیاده مسئله آسانسور از موضوعاتی 
است که تحقق پذیری بیشتری دارد و مورد استقبال شهروندان نیز واقع شده 

است که پس از انعقاد این قرارداد، روند اجرایی آن آغاز خواهد شد.
 معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به اقدامات انجام شده برای 
ارتقای رضایتمندی شهروندان در استفاده از پارکینگ های عمومی شهر قم، 
خاطرنشان کرد: لازم است انتقادات شهروندان و پیشنهاداتی که در استفاده از 

پارکینگ های عمومی دارند به صورت دقیق دسته بندی و ارائه شود.
 خانه زاد یزدی در خصوص ایمن سازی مسیر تردد بلوار شهید سلیمانی، 
تصریح کرد: در این طرح سازه فلزی برای آگاهی بخشی به رانندگان در خصوص 
و نصب چراغ های  و اخباری  انتظامی  تابلوی  محدودیت های مسیر، نصب 

ترافیکی چشمک زن با هدف آشکارسازی مسیر در شب صورت گرفته است.
شهروندان  ترافیکی  رفتار  اصلاح  و  آموزش  راستای  در  کرد:  اضافه  وی   
اقداماتی همچون مشارکت با پلیس راهور در خصوص آموزش فرهنگ ترافیک 
در مدارس، تهیه بسته های تشویقی با مضمون محتوای آموزش ترافیک و توزیع 
در مدارس، آموزش میدانی به راکبان موتورسوار با اتوبوس آموزش فرهنگ 

ترافیک انجام شده است.

مدیرعامل سازمان ترافیک شهرداری قم خبرداد:

مکانیزه 2 پارکینگ عمومی شهر
 در سال جاری 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از مکانیزه کردن دو 
پارکینگ عمومی قم در سال جاری پس از مکانیزه کردن پارکینگ زائر در سال 

گذشته خبر داد.
علیرضا خلیلی در جلسه شورای سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم 
اظهار کرد: از دغدغه های سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم در ماه های 
گذشته مسئله مدیریت پارکینگ های عمومی بود که شهروندان شکایاتی در 

خصوص نحوه دریافت هزینه ها و نحوه خدمت رسانی داشتند.
وی افزود: از سال گذشته با دستور کار ویژه که هیئت مدیره در این موضوع ارائه 
کردند، ساماندهی پارکینگ های عمومی آغاز شد و نهایتاً با یکی از شرکت های 
دستگاه های  تا  شد  حاصل  زمینه  این  در  تفاهمی  سامان  بانک  نماینده 
کارت خوان در داخل پارکینگ ها نصب شود و در کنارش از منافع نصب این 

کارت خوان بتوان پارکینگ ها را به تجهیزات الکترونیکی مجهز کرد.
 مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با تأکید بر اینکه برای 
پایلوت در این زمینه ابتدا پارکینگ زائر انتخاب شده است، خاطرنشان کرد: 
نرم افزار مدیریت پارکینگ در این محل نصب و دستگاه های دریافت و پرداخت 
الکترونیکی نصب شده است و این پارکینگ شکایت هایش در زمینه تردد مردم و 

دریافت هزینه ها به حدوداً صفر رسیده است.
 خلیلی ادامه داد: برای سال جاری در دو پارکینگ پر رفت وآمد این کار انجام 
می شود که احتمالًا پارکینگ بهار و پارکینگ شرقی یا پارکینگ شهید کاظمی 

باشد و بتوان این پارکینگ ها را نیز به وضعیت مطلوب رساند.
 وی تأکید کرد: کار دیگر که سازمان از ظرفیت های داخلی خود استفاده کرد 
موضوع بهسازی و نصب پل عابر پیاده بلوار جمهوری مقابل بلوار وطن دوست 

بود.
 مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تصریح کرد: برای خرید 
یک پل عابر پیاده امروز باید حدود ۱۰ میلیارد تومان هزینه کنیم، اما با بهسازی 

این پل توانستیم صرفه جویی خوبی در این زمینه انجام دهیم.
 خلیلی تأکید کرد: یکی از بحث های دیگر نظارت بر مراکز معاینه فنی و کنترل 
و شکایت و رسیدگی به اموری است که از طریق سامانه سیمفا به سازمان مخابره 
می شود، در سه ماه ابتدای امسال ۳۰ هزار مراجعه به مراکز معاینه فنی شد که 
حدود ۲۰ هزار مورد تأیید و ۱۰ هزار مورد مردود شدند که نیاز به اصلاح داشتند.
 وی ادامه داد: از دیگر موضوعاتی که پیگیری شد، خط کشی طولی و عرضی 
بود که تمام تلاش ما برای معابر جدید استفاده از خط کشی های با کیفیت 
دوجزئی است و خط کشی سرد تنها در معابری صورت می گیرد که روکش 

آسفالت نشده و ممکن است در آینده نزدیک تغییراتی داشته باشد.
 

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم تاکید کرد:

ضرورت ایجاد 5 پایگاه مدیریت بحران 
در شهر قم 

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم با بیان اینکه تعداد 
شش پایگاه چندمنظوره در شرایط اضطراری در قم وجود دارد از لزوم ایجاد 

حداقل پنج پایگاه دیگر طی ۱۰ سال آینده خبر داد.
مهدی برزویی در گفت وگویی با بیان اینکه ساماندهی شرایط اضطراری و 
اسکان مردم مناطق پرجمعیت قم در بوستان های شاخص انجام می گیرد، 
اظهار کرد: نقشه جامع مراکز اسکان اضطراری در شهر قم بر اساس محلات 
شهری در حال تدوین شدن است و در کنار آن بوستان های شاخص شهر 
مانند بوستان فدک، بوستان هاشمی و بوستان غدیر تبدیل به سایت اسکان 

اضطراری می شوند.
 وی با اشاره به اینکه اسکان در شرایط خاص شامل سه دسته اسکان موقت، 
اسکان اضطراری و اسکان دائمی است افزود: ظرفیت های متفاوتی در اماکن 
اسکان با سلسله مراتب مشخص مورد نیاز است که مورد بررسی قرار گرفته و 

ایجاد می شود.
 مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم با تأکید بر اینکه 
سوله های بحران کاربری اسکان ندارند و کاربری پشتیبانی دارند، خاطرنشان 
کرد: در شرایط عادی این سوله ها کاربری ورزشی دارند اما در شرایط اضطراری 

مختص پشتیبانی هستند.
 برزویی با بیان اینکه تعداد این سوله ها در شهر قم به هیچ عنوان کافی 
نیست و در حال حاضر تنها ۶ پایگاه چندمنظوره در قم وجود دارد، اضافه 
کرد: در افقی که در سال ۹۷ برای سال ۱۴۰۴ در نظر گرفته شد، باید ۱۱ 
پایگاه یا سوله چندمنظوره تعریف می شد اما در حال حاضر 5 پایگاه در شهر 

قم کم داریم.
 وی ادامه داد: در سال جاری یک پایگاه در منطقه ۶ و یک پایگاه در منطقه 
یک احداث می شود و به جز منطقه ۷ همه مناطق حداقل یک پایگاه وجود 

خواهد داشت.
 مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم درخصوص ایجاد 
سوله یا پایگاه چندمنظوره در سایت 5۶۰ هکتاری پردیسان گفت: مشکل 
اصلی در ساخت این پایگاه ها تأمین زمین است، چراکه با قیمت کنونی زمین 
تملک کار بسیار مشکلی محسوب می شود اما با تدابیر اندیشیده شده تلاش 

می شود در مناطق نوساز شهری این مساله مورد توجه قرار گیرد.
 برزویی افزود: در کمیته تصویب طرح ها نیز تصمیم گرفته شد تا برای شهرک 
شمس آباد در منطقه 5 نیز یک سوله بحران پیش بینی شود و این کمک می کند 

تا طی ۱۰ سال آینده اهداف افق موردنظر تحقق یابد.
 وی تأکید کرد: این پایگاه های چندمنظوره و سایت های اسکان اضطراری 
برای همه بحران ها و شرایط اضطراری است و تنها مختص شرایط زلزله 

نیست.

عکاس :رضا رمضانی

انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری ۱۴۰۳_ قم

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم اعلام کرد :

سهم کمتر از یک درصدی قم در تولید ناخالص ملی !

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم، درآمد این استان در تولید ناخالص 
داخلی را بالغ بر ۱۲۰ هزار میلیارد تومان ذکر کردو گفت: مطابق آخرین آمارها، 

سهم قم در تولید ناخالص ملی، کمتر از یک درصد است.
محمدجواد شاکرآرانی روز دوشنبه در یکصدوسی ویکمین جلسه رسمی شورای 
اسلامی شهر قم طی سخنانی با بیان اینکه در مطالعات آمایش سررمینی قم، 
سه نقش عمده برای این استان در نظر گرفته شده است اظهار داشت: مرکزیت 
تولید و نشر معارف دینی، شهر زیارتی در مقیاس جهانی همچنین الگوی 
مدنیت اسلامی از جمله آن است. وی با اشاره به اینکه قم به لحاظ اقلیمی 
در انتهای یک حوضه آبریز قرار گرفته است افزود: گلپایگان، کوچری، ساوه، 
نهب، کرج و جاجرود از جمله سدهای بالا دست قم است که مسیل های انتقال 
سیلاب، با این سدها مسدود شده است. شاکرآرانی با بیان این نکته که دمای 
هوای قم طی ۲ دهه اخیر بالغ بر ۱.5 درجه افزایش یافته است افزود: کاهش 
بارندگی و کم شدن سطح آب های زیر زمینی، نفوذ بیش ازپیش گرد و غبار را به 
همراه داشته است. وی در بخش دیگری سخنان، قم را بیستمین استان از نظر 
جمعیت عنوان کرد و گفت: قم هفت دهم درصد کل جمعیت کشور را دارد، ۹۶ 
درصد آن را شهرنشین ها تشکیل می دهند. وی گفت: جمعیت کشور در ۶5 
سالی که سرشماری نفوس و مسکن انجام شده، چهار برابر رشد کرده، اما این 

رشد در قم بیش از هشت برابر بوده است.
موتور متحرک جمعیت قم 2 برابر کشور است 

شاکرآرانی در ادامه افزود: موتور متحرک جمعیت قم ۲ برابر کشور است، که 
ناشی از زاد و ولد و مهاجرت می باشد. رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم، 
ضرورت ورود جدی این استان به لایحه جدید مهاجرت که در مجلس شورای 
اسلامی در حال بررسی است را مورد توجه قرار داد و خاطرنشان کرد: این لایحه 
در موضوع هایی از قبیل مسکن، اشتغال، حمل ونقل و ارائه خدمات شهری 
تاثیر مستقیم دارد. شاکرآرانی با یادآوری وضعیت قم در تولید ناخالص داخلی 
به عنوان موثرترین شاخص برای توسعه اقتصادی بیان کرد: برآورد صورت گرفته 
از تولید ناخالص داخلی استان در سال ۱۴۰۱، رقمی بالغ بر ۱۲۰ هزار میلیارد 
تومان است. وی با بیان این مطلب که رقم تولید ناخالص داخلی قم در سال 
۱۴۰۲ هنوز استخراج نشده است گفت: مطابق آخرین آمارها، سهم استان در 
تولید ناخالص ملی، کمتر از یک درصد است. وی تصریح کرد: در شرایطی که 
قم ۱.۷ درصد جمعیت کشور را دارد، سهم آن در اقتصاد، پایین تر از یک درصد 
می باشد. شاکر آرانی اظهار کرد: قم از نظر رشد اقتصادی، بیست وهفتمین 
استان به شمار می آید، به اندازه جمعیتی که دارد، سهمی در اقتصاد ندارد. وی 
با بیان اینکه در کل کشور، سهم بخش کشاورزی در اقتصاد، ۸.۷ درصد است 
اضافه کرد: این نرخ در قم ۷.۳ درصد است، شاغلان کشاورزی چهار درصد 
افراد شاغل این استان را در بر می گیرند. وی یادآور شد: سهم اقتصاد کشور از 

صنعت، ۳۷ درصد و در قم حدود ۲۸ درصد است.
صنعت قم سهم پایینی در بهره وری نیروی انسانی دارد 

شاکرآرانی همچنین سهم ساختمان سازی در اقتصاد کشور را ۱۲ درصد 
و در قم هفت درصد ذکر کرد و گفت: 5۸ درصد اقتصاد قم مربوط به بخش 
خدمات است، وقوع حوادثی مانند شیوع ویروس کرونا، شرایط نامطلوبی را 
ایجاد می کند. وی گفت: سهم حوزه صنعت و معدن و ساختمان  در اشتغال 
استان ۴۴ درصد است، اما با این حال فقط ۳۴ درصد در رشد اقتصادی استان 

تاثیرگذار است. وی همچنین اضافه کرد: صنعت قم سهم پایینی در بهره وری 
نیروی انسانی دارد. شاکر آرانی با بیان این که ۶۰ درصد کشاورزی قم مربوط 
به دام و طیور و ۴۰ درصد نیز مرتبط با زراعت و باغ داری است گفت: ۶۷ درصد 
بخش صنعت استان نیز شامل صنایع غذایی و فرآورده های معدنی و فلزات پایه 
است. وی در ادامه با ذکر اینکه فلزات پایه شامل ۱۲ درصد صنعت استان است 
تصریح کرد: منظور از فلزات پایه، سُرب است، ولی قم به دلیل کمبود منابع آبی، 

از ظرفیت لازم برای فعالیت این نوع صنایع برخوردار نیست.
به هیچ وجه توسعه کشاورزی  قم را توصیه نمی کنیم 

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم همچنین تاکید کرد: با توجه به کمبود 
آب در قم، سیاست کلی کشاورزی این استان باید حفظ وضع موجود و افزایش 

بهره وری باشد، به هیچ وجه توسعه را توصیه نمی کنیم.
وی در بخش دیگری سخنان با اشاره به قرار داشتن قم در محور مواصلاتی 
۱۷ استان کشور خاطرنشان کرد: این ویژگی، ظرفیت های خوبی را در ۲ حوزه 

بازرگانی و گردشگری پدید آورده است.
وی اضافه کرد: طبق آمار ثبت شده در سامانه ترددشمار اداره کل راهداری 

قم، ۶۷ درصد خودروهای وروری به این استان، کمتر از ۶ ساعت اقامت دارند.
این مسئول با اشاره به اینکه شکاف موجود بین وضعیت جمعیتی و خدماتی 
استان به چالش فرهنگی اجتماعی عمیقی تبدیل شده است گفت: وقتی 
جمعیت در حال افزایش است، حاکی از آن است، که امکان ارتقای سرانه های 
مختلف به ویژه آموزشی  و ورزشی را نداریم. شاکرآرانی با اشاره به وضعیت قم در 
حوزه آموزش عالی بیان داشت: این استان دومین رتبه ناشران کشور را دارد، 

و به لحاظ موسسه های آموزشی فرهنگی نیز از جایگاه بالایی برخوردار است.
وی با بیان فاصله موجود بین درآمدها و هزینه های خانوارهای استان تصریح 
کرد: هزینه سالانه یک خانوار تهرانی ۱۳۷ میلیون تومان و یک خانوار قمی نیز 

۱۱۰ میلیون تومان است.
نرخ پوشش تامین اجتماعی در قم 72 درصد است 

شاکرآرانی با اشاره به هزینه های خانوار برای تهیه مواد غذایی خاطرنشان کرد: 
در کشور هر خانوار از ۱۰۰ واحد هزینه، ۲۶ واحد را برای خوراک هزینه می کند، 

اما این نسبت در خانوارهای قمی ۳۶ واحد به ۳۰ واحد است.
رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم همچنین پوشش تامین اجتماعی قم 
در مقایسه با سایر استان ها را بسیار مناسب توصیف کرد و گفت: در کشور ۶۴ 
درصد شاغلان، تحت پوشش تامین اجتماعی هستند، ولی نرخ پوشش در قم 
۷۲ درصد است. وی ادامه داد: قم بیست وپنجمین استان در موضوع پرداخت 
دست مزد ماهیانه محسوب می شود. این مسئول تاکید کرد: رعایت طبقه بندی 
مشاغل از سوی کارفرمایان، نقش بسزایی در کمک به سفره خانوارها و تامین 
هزینه های معیشت آنان دارد. وی در بخش دیگری سخنان با اشاره به وضعیت 
شبکه بانکی استان گفت: سال گذشته، مجموع سپرده های بانکی قم، ۹5 هزار 

میلیارد تومان، و تسهیلات ارائه شده نیز حدود ۷۰ هزار میلیارد تومان بود.
نرخ مشارکت اقتصادی در قم، 38 درصد است 

وی همچنین با اشاره به اینکه نرخ مشارکت اقتصادی در قم، ۳۸ درصد 
نیز ۴۱ درصد و سه  بیان کرد: میانگین مشارکت اقتصادی در کشور  است 
درصد بیشتر از استان است. شاکرآرانی با بیان اینکه قم در کسب درآمدهای 
مالیاتی هجدهمین استان کشور محسوب می شود گفت: سهم این استان از 
کل درآمدهای دولتی نیز ۱.۴ درصد است. وی بیان داشت: قم در بازگشت این 

منابع درآمدی به استان، سی ویکمین و آخرین رتبه کشور را دارد.
شاکرآرانی با اشاره به اعتبارات هزینه ای یادآور شد: حقوق کارکنان ۲۲ دستگاه 
اجرایی استان به صورت استانی، و بقیه دستگاه ها مانند دانشگاه علوم پزشکی، 
آموزش وپرورش، بنیاد شهید و امور ایثارگران، اداره کل امور مالیاتی همچنین 

نیروهای نظامی و انتظامی نیز به شکل ملی پرداخت می شود.
قم پایین ترین تعداد پرسنل دولتی را در کشور دارد 

وی یادآور شد: قم پایین ترین تعداد پرسنل دولتی را در کشور دارد، از این 
رو اعتبارات هزینه ای آن نیز پایین است. وی در ادامه بیان کرد: در موضوع 
اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای که باید وظایفی مانند احداث مدرسه، 
خانه بهداشت، اماکن ورزشی و راه های روستایی را انجام دهیم نیز از محل 

اعتبارات استان استفاده می شود.

امور بین الملل شهرداری  و  ارتباطات  مدیرکل 
قم از برگزاری نمایشگاه جهاد تحول با موضوع 
گزارش عملکرد دستاوردها، اقدامات و برنامه های 
شهرداری قم از خرداد ۱۳۹۴ لغایت تیرماه ۱۴۰۳ 

خبر داد.
پروژه  اجرای  به  اشاره  با  کلانترزاده  مهدی 
توجه  با  گفت:  قم  شهرداری  عملکرد  تدوین 
دستاوردها،  تبیین  و  مستندسازی  به ضرورت 
اقدامات و برنامه های مجموعه شهرداری قم در 
انجام مأموریت های گسترده شهری، این پروژه 
در دستور کار اداره کل ارتباطات و امور بین الملل 
شهرداری قم قرار داشته و در آخرین اقدام این 
پروژه، نمایشگاه جهاد تحول با محوریت تبیین 
دکتر  آقای  مدیریتی  دوره  عملکرد  تشریح  و 
سقائیان نژاد در شهرداری قم از خردادماه ۱۳۹۴ 

برگزار می شود.
وی جمع بندی و طبقه بندی آمار و گزارش های 
عملکردی واحدهای مختلف شهرداری قم اعم 
از مدیریت های ستادی، معاونت های تخصصی، 
مناطق هشتگانه، سازمان های تابعه و مراکز تحت 

پوشش را ازجمله اهداف اجرای این پروژه برشمرد 
قالب های  از  با استفاده  تا  افزود: تلاش شده  و 
این  اطلاع رسانی  شیوه  در  اثربخش  و  متنوع 
شهرداری  مختلف هدف  جوامع  برای  اقدامات 
قم بهره گیری شود. کلانترزاده برگزاری نمایشگاه 
"جهاد تحول" را یکی از روش های تبیین و تشریح 
دستاوردها دانست و تصریح کرد: هم زمان با ایام 
انتخابات ریاست جمهوری در جهت ایجاد انگیزه 
و امید افزایی در جامعه این نمایشگاه در مجموعه 

شهرداری قم برگزارشده است.
امور بین الملل شهرداری  و  ارتباطات  مدیرکل 
قم معرفی ساختار و مأموریت های شهرداری را 
ازجمله بخش های این نمایشگاه ذکر کرد و ادامه 
بعدی  نمایشگاه  این  بخش های  دیگر  در  داد: 
برنامه های  و  دستاوردها  اجرایی،  سیاست های 
شهرداری قم به تفکیک مأموریت ها و بخش های 
مختلف ساختار سازمانی شهرداری قم معرفی 

می گردد.
از  از پروژه های در حال اجرا و تعدادی  برخی 
پروژه های به بهره برداری رسیده در طول ۹ سال 

گذشته نیز در قاب تصویر در این نمایشگاه در 
معرض دید بازدیدکنندگان قرارگرفته است.

عملکرد  گزارش  کتاب  چاپ  و  تدوین  وی 
شهرداری قم در سال ۱۴۰۲ در قالب این پروژه را 
یادآور شد و گفت: این پروژه در قالب مجموعه "قم 
در مسیر تحول" از سال ۱۴۰۰ با محوریت اداره 
کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم در 
دستور کار قرار گرفت تا زمینه تبیین این اقدامات 
و مستندسازی آن و اطلاع ذینفعان این خدمات 
فراهم شو دو همچنین برای علاقه مندان و فعالان 
به منظور  شهری  مدیریت  مختلف  حوزه های 
راهکارهای اجرایی در  و  از تجربیات  بهره گیری 

امورات شهر قابل استفاده باشد.
قالب های  و  رسانه  ابزار  از  استفاده  کلانترزاده 
مختلف نمایش محتوا را از راهبردهای اجرایی این 
نمایشگاه ذکر کرد و افزود: ارائه آمار و گزارش ها 
در قالب داده نما، واقعیت افزوده، صوت، تصویر ، 
فیلم، کلیپ و موشن از قالب هایی است که در این 
نمایشگاه برای بیان محتوا مورداستفاده قرارگرفته 

است.

مدیرکل ارتباطات شهرداری قم:

عملکرد ۹ ساله شهرداری قم تبیین و تشریح می شود


